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گفتگو   میان 
عطرها    و    رنگ ها

نمایشگاه گل وگیاه در بوستان گفتگو تا آخر هفته برپاست

زاکانی: محصولات بیستمین نمایشگاه گل وگیاه 
نسبت به گذشته متنوع تر شده است

سخت و مفید
دور چهارم مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا ۳ ساعت طول کشید

صفحه13

یادداشت
ابوالفضل ظهره وند؛ نماینده مجلس شورای اسلامی

امروز ایران در مذاکرات با آمریکا سر موضوع هسته ای 
در شرایط حساسی قرار گرفته است. حساسیت  این امر 
هم به عوامل و عناصر داخلی نزدیک به آمریکا برمی گردد. این افراد از آنجا که اصل 
را بر محوریت آمریکا قرار داده اند و اتوپیایشان را در آمریکا می بینند، سعی می کنند 
در زمینی بازی کنند که به نفع آمریکا باشد. علت این نوع کنش و واکنش هم از سوی 
آنان به دلایل مختلف اقتصادی، سیاسی، تحصیلی و حتی امنیتی برمی گردد. یکی 
از اقداماتی که آنان انجام دادند این بود کــه چنین القا کنند که  ایران در مذاکرات 
ضعیف است و دست پایین را دارد؛ این همان چیزی است که آمریکا به عنوان اهرم 

فشار از آن استفاده می کند.
در اصل، برخی از ســخنان داخلی در کشــور ایــران جهت تکمیل پــازل بازی 
آمریکایی هاست. آنان قصد دارند خود را در موضع برتر نشان دهند و ایران را وادار 
سازند که هرچه بیشتر برای پیشبرد مذاکرات دســت به امتیاز دادن بزند. برخی 
صداهای داخل کشور قصد دارند پیرامون موضوعاتی چون هسته ای، غنی سازی و 
مقاومت، همگام با آمریکایی ها پیش روند و این پیام را به جهان و البته مردم داخل 
مخابره کنند. تکمیل این همراهی از سوی آنان 2کارکرد اصلی دارد: اول به دست 
آوردن امتیاز از طریق ایران برای مصارف داخل آمریــکا و دوم انتقال این پیام که 
ایران تضعیف شده اســت و با فشار و زور مذاکره توانســته اند آن را به حالت انقیاد 

درآورند.
نکته مهم در مورد غنی سازی این است که افرادی در ایران این مسئله را غیرضروری 
می دانند و می گویند فایده ای برای ما ندارد. در پاســخ باید گفت غنی سازی برای 
ایرانیان یک دستاورد از جنس صنعت لیزر، موشکی، نانو، پیشرفت های پزشکی و... 
است که در ابتدا شاید هزینه ســاز به  نظر  آید، اما اهمیتش را در توسعه و پیشرفت 
نشان خواهد داد. اگر ایران در طول این 2دهه سخت توانسته است در برابر تحریم ها 
و تهدیدهای آمریکا و غرب دوام بیاورد و مقاومت کند، به مدد این دســتاوردها و 
پیشرفت ها بوده است. اگر ایران بخواهد این نتایج مهمی را که به  دست آورده است 
فدا کند، کشوری جهان سومی و در آستانه فروپاشی خواهد شد؛ چیزی مثل سوریه، 
لیبی و افغانســتان! افرادی که پژواک فداسازی غنی ســازی ایران را سر می دهند 
وابسته به غرب هســتند و به دنبال این می ر وند که با تضعیف ایران، خدمتگزاری 

غرب را به راحتی به دست آورند.
این جماعت سال هاســت همین روند را درباره ارتباط با روســیه و چین پیگیری 
کرده اند، اما می بینیم امروزه این 2کشور 2قدرت مهم سیاسی و اقتصادی شناسایی 
می شوند، اما از آن طرف متحدان آمریکا در شرایطی سخت و بحرانی به  سر می برند. 
لذا باید اشاره داشت که موضوع خاتمه دادن به غنی سازی ایران ضد منافع و امنیت 

ملی و صدای شوم دشمنان ایران است.

 فناوری هسته ای؛  مرز
اقتدار و انقیاد
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250 تولیدکننده داخلی
جدیدترین دستاوردهای خود را در حوزه 
گل وگیاه به معرض نمایش گذاشتند. 

13 شرکت
   از 8 کشور خارجی محصولاتشان را در 

نمایشگاه گل و گیاه عرضه می کنند.

ایرانازحقغنیسازیکوتاهنمیآید

در ثانیه می درخشدنشستیدربارهمهمترینمناقشهمذاکراتغیرمستقیمایرانوآمریکاباحضورحسنبهشتیپوردرتلویزیونهمشهری
وقتی سینما

 رسول صدرعاملی
 در گفت وگو با همشهری

 از فیلم 100
می گوید 
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نگاه
سیدرسول موسوی؛  دیپلمات پیشین

همانگونه که پیش بینی می شــد برعکس تمــام نظراتی که در 
مورد احتمال شعله ورشــدن آتش جنگ فراگیر بین 2کشــور 
دارنده سلاح هسته ای در آسیای جنوبی مطرح می کردند این دو 
کشور از روز شنبه )20اردیبهشت( با آتش بس بین خود موافقت 
کردند و آن را به ترامپ فروختند تا او که در کمال ناآگاهی از تاریخ هند و پاکستان مدعی بود که 
این هند و پاکستان قرن هاست با هم در جنگ هستند، توییتی بزند و اعلام کند که بعد از یک 
شب طولانی صحبت میانجیگرانه از این دو کشور به خاطر موافقت با آتش بس کامل و فوری و 

همینطور استفاده از هوش سرشار و عقل سلیم تشکر می کند.
هند و پاکســتان نزدیک 80سال اســت که جنگ ها و درگیری های نظامی مختلفی را تجربه 
می کنند. با استقلال هند و پاکستان در آگوست 1947 اختلاف سرزمینی این دو بر سر کشمیر 
آغاز شد که هنوز هم ادامه دارد، ولی موضوعات مختلفی مانند تجزیه پاکستان شرقی )استقلال 
بنگلادش(، رقابت هسته ای، تروریسم و آب رودخانه سند به آن اضافه و باعث شده که بحران و 

منازعات موجود بین این دو کشور پیچیده تر شود و ابعاد مختلفی داشته باشد.
به دنبال حمله تروریستی 2اردیبهشــت1404 به گردشگران هندی در کشمیر تحت کنترل 
هند که در آن 26غیرنظامی هندی کشته شدند، دور جدیدی از درگیری های نظامی بین این دو 
کشور آغاز شد و در مدت بسیار کوتاهی شدت گرفت؛ البته تبلیغات پیرامون شدت درگیری ها 
بیشتر از واقعیت درگیری ها در میدان بود؛ به گونه ای که مراکز صحت سنجی گزارش های خبری 
اعلام کردند که برخی از ویدئوهای منتشرشده درباره درگیری های این دو کشور مربوط به سایر 

نقاط جهان یا مربوط به درگیری های گذشته است.
نگارنده در نوشته های مختلف خود در مقابل این پرسش که چقدر احتمال وقوع جنگ فراگیر 
بین هند و پاکستان را می دهم، همواره تأکید داشــته ام که احتمال افزایش تنش بین هند و 
پاکستان وجود دارد، اما جنگ فراگیر بین 2کشــور دارنده سلاح هسته ای ممکن نیست؛ زیرا  
مقامات هر دو کشــور به ابعاد چنین جنگی واقفند. در مناقشــات اخیر، هر دو کشور ضمن 
انجام عملیات نظامی علیه دیگری در بیانیه های نظامی صادره اقدام خود را محدود و اقدامی 
تلافی جویانه معرفی کردند و به نوعی تلاش داشتند که وانمود کنند تمایلی به گسترش جنگ 

ندارند.
در همین ارتباط جایشنکار، وزیرخارجه هند عملیات نظامی هند را عملیاتی حساب شده و دقیق 
اعلام کرد که هدف آن زدن پایگاه تروریست ها بوده است. در همین ارتباط سایر مقامات نظامی 
هند هم در سخنان خود تلاش داشتند این پیام را منتقل کنند که حملات هوایی هند به تاسیسات 
نظامی پاکستان نیست، بلکه به پایگاه های تروریست هاست و در مقابل سخنگوی ارتش پاکستان 

حملات هند را اقدام جنگی دانست  و گفت که حتما به این حمله پاسخ خواهد داد.
در درگیری های اخیر بین این دو کشــور ادعاهای مختلفی درباره حملات هوایی، موشــکی، 
پهپادی و درگیری های توپخانــه ای و مرزی از جانب هردو طرف گزارش شــده که نمی توان 
به طور دقیق صحت و سقم ادعاهای دوطرف را که با نوعی جنگ روانی همراه است، تعیین کرد، 
اما موضوعی که حقیقت دارد و از طرف منابع مختلف هم تأیید شــده، سرنگونی هواپیما های 

جنگنده هندی توسط پاکستان است. پاکستان مدعی شده 6هواپیمای 
هند را سرنگون کرده؛ درحالی که هند در این خصوص سکوت کرده و 

منابع غربی سرنگونی فقط 2فروند جنگنده رافائل هند توسط جنگنده پاکستانی جی -10 را 
تأیید کرده اند.

ترامپ و آتش بس هند و پاکستان

ادامه 
در صفحه3

ضرورتهاومزایایغنیسازیاورانیومازدیدگاهکارشناسان
براساس تحلیل های حسن بهشتی پور و عباس مقتدایی 

تحلیلرسانهایوفنیغنیسازی
بهشتیپور)تحلیلگرروابطبینالملل(:

     مدیریت رسانه ای ایران: ضرورت افشای تناقض گویی طرف مقابل 
تکنیکآمریکادرمذاکرات:

     درخواست های حداکثری )مانند تعطیلی غنی سازی( برای ایجاد 
فضای چانه زنی و دریافت امتیازات بیشتر 

     استفاده از لابی های سیاسی برای فشار بر ایران 
فرایندفنیغنیسازی:

     استخراج سنگ اورانیوم در یزد  تبدیل به کیک زرد در اردکان  
تولید گاز هگزافلوراید در اصفهان   غنی سازی در نطنز و فوردو 
     غنی سازی ۵درصد برای مصارف صلح آمیز و عدم ارتباط با 

تسلیحات هسته ای 

ضرورتحفظفناوریهستهای
مقتدایی)نایبرئیسکمیسیونامنیتملیوسیاستخارجی(:

اتکابهتجربهتاریخی:
      توقف تحویل سوخت هسته ای از فرانسه در دوران شاه 

نشان می دهد وابستگی به خارج خطرناک است.
      صنعت هسته ای نماد خوداتکایی و مقاومت در برابر 

فشارهای خارجی است.
فناوریپیشرفته،قدرتملی:

      توسعه دانش فنی در حوزه های نرم افزار، الکترونیک و 
شیمی با طراحی سانتریفیوژها 

      ایجاد هویت علمی و الهام بخشی به کشورهای منطقه 

پاسخبهادعاهایطرفمقابل
نقدادعای»برچیدنتأسیسات«:
        غنی سازی در اصفهان انجام 

نمی شود؛ این شهر تنها محل تبدیل 
اورانیوم به گاز است.

        فعالیت های هسته ای ایران تحت 
نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی 

)IAEA( قرار دارد.
علتعدماعتمادبهخارج:

        نقض تعهدات گذشته )مانند 
عدم تحویل سوخت از فرانسه( 

        خطر تکرار تحریم ها درصورت 
وابستگی به واردات سوخت 

مزایایغنیسازیبرایایران
استقلالانرژی:

      تولید سوخت هسته ای برای نیروگاه ها )هر قرص 
سوخت معادل ۲8۵ بشکه نفت انرژی تولید می کند.( 

      کاهش وابستگی به واردات سوخت و جلوگیری از 
تحریم های آینده 

کاربردهایصلحآمیز:
      استفاده در پزشکی )تولید رادیوداروها(، کشاورزی 

)اصلاح نباتات( و صنعت 
      تأمین برق پایدار برای جمعیت رو به رشد ایران 

امنیتملی:
     بازدارندگی در برابر تهدیدات خارجی با حفظ توانمندی 

هسته ای 
      تبدیل شدن به قطب فناوری پیشرفته در منطقه 
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چراغنیسازیحیاتیاست؟
     ۱.حقحاکمیتی:غنی سازی صلح آمیز حق ایران براساس معاهده NPT است.

     ۲.امنیتانرژی:جلوگیری از تکرار بحران هایی مانند 
قطع سوخت رآکتور تهران در گذشته 

    ۳.توسعهعلمی: حفظ دانش فنی هزاران متخصص 
در حوزه های پیشرفته مهندسی 

     ۴.ژئوپلیتیک:تبدیل شدن به الگوی مقاومت و خوداتکایی در منطقه 

درسهایتاریخی
   صنعتنفت:ملی شدن نفت در دهه ۱۳۳۰ نشان داد که 

وابستگی به خارج، امنیت ملی را تهدید می کند.
   ذوبآهن: تحریم انتقال فناوری ذوب آهن به ایران در 

دهه ۱۳۴۰ و ضرورت خوداتکایی 
   هستهای: توسعه چرخه سوخت هسته ای با وجود 
تحریم های ۴۰ ساله، نماد مقاومت و پیشرفت است.
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صفحه آرا: مجید اصغری

مبارزه قاطع با فساد اقتصادی
مبارزه با فساد اقتصادی از اصلی ترین راهبردهای قوه قضاییه به  حساب می آید. علی صالحی، دادستان تهران 
گفت: با رســیدگی به یک پرونده فســاد اقتصادی ارزی، با لحاظ صلح نامه میان بانک عامــل و متهم ردیف اول، 

۷هزار میلیارد تومان در مرحله دادسرا به بیت المال بازگشت و پرونده متهمان به دادگاه ارسال شد./میزان

سیده زهرا عبداللهی؛ روزنامه نگارمجلس

نقشه راهی برای آینده حوزه
نمایندگان طلاب و فضــلای حوزه علمیه قم با صــدور طوماری، از پیــام راهبردی رهبر معظــم انقلاب به همایش 
یکصدمین سال باز تأسیس حوزه علمیه قم قدردانی کردند. در این طومار، پیام اخیر حضرت آیت الله خامنه ای 

به عنوان نقشه راهی برای آینده حوزه های علمیه عنوان شده  است./فارس

مجلس در دفاع از هویت ملی؛ پاسخ 
قاطع به تحریف نام خلیج فارس

در نخستین روز کاری مجلس شــورای اسلامی در هفته 
جاری، یکشنبه ۲۱ اردیبهشت، جلسه ای علنی به ریاست 
محمدباقر قالیباف و با حضور نمایندگان برگزار شد؛ نشستی 
که فضای آن تحت تأثیر مسائل معیشتی و تحولات منطقه ای 

و بین المللی قرار داشت.

بلاغ مبین یعنی اثبات کارآمدی دین در اداره جامعه
رئیس مجلس در نطق پیش از دســتور خود، پیام رهبر انقلاب 
به مناسبت صدمین سالگرد بازتأسیس حوزه علمیه قم را متنی 
دقیق و راهبــردی خواند و تأکید کرد کــه تحقق کامل »بلاغ 
مبین« تنها از مسیر حوزه های علمیه می گذرد. او همچنین با 
اشاره به حادثه انفجار در بندر شهید رجایی از بررسی موضوع 
در جلسه سران قوا خبر داد و وعده برخورد با مقصران و جبران 

خسارات را داد.

تصویب طرحی برای گسترش فوق العاده خاص به نهادهای عمومی
نماینــدگان در ادامه، با اصلاح بند ب مــاده ۱۰۶ قانون برنامه 
هفتم توســعه موافقت کردند؛ طرحی که پرداخت فوق العاده 
خاص را به نهادهــای عمومی غیردولتی چون شــهرداری ها، 
رسانه ملی و کمیته امداد نیز تعمیم می دهد. همچنین لایحه 
همکاری هوایی ایران و عراق به دلیل اختلاف با شورای نگهبان، 
برای تصمیم گیری نهایی به مجمع تشــخیص مصلحت نظام 

ارسال شد.

واکنش تند مجلس به تحریف نام خلیج فارس
در بیانیه ای که از سوی جمعی از نمایندگان قرائت شد، اظهارات 
اخیر رئیس جمهور آمریکا درباره خلیج فارس محکوم و بر اقتدار 
ایران در منطقه تأکید شــد: »این وطن در قلب زمین است و 

هیچ کس نمی تواند هویتش را مصادره کند.«

نگرانی از آثار اقتصادی ناترازی برق
ابراهیم نجفی هشــدار داد کــه قطع برق 
صنایع میلیاردها تومان به تولید کشــور 
آسیب زده و در بخش کشــاورزی نیز به 
خاموشی چندساعته پمپ ها منجر شده 
است. او خواستار ارائه برنامه دقیق وزارت 

نیرو برای مدیریت بحران شد.

هشدار درباره لبخندهای سیاسی دشمنان
نادرقلــی ابراهیمی خطاب بــه وزیر امور 
خارجه گفت: »فریب تزویر و لبخند آمریکا 
را نخورید. اگر مذاکره منجر به رفع تحریم 
نشــود، ادامه آن بی معناست.« در همین 
زمینه، حمید رضا حاجی بابایی نیز تهدید به 
تحریف نام خلیج فارس را موضوعی »حیثیتی« دانست و گفت: 

»این اشتباه دشمن، ملت ایران را متحدتر کرده است.«

تذکرات و اخطارها
در بخش تذکرات، علیرضا سلیمی نسبت به 
واردات کالاهای مشابه داخلی هشدار داد و 
مهــرداد گودرزونــد از فشــار تورمی بر 
حقوق بگیران گفت. حمید رسایی نیز گلایه 
کرد که برخی از تذکراتش به رغم گذشت 
3هفته هنوز بررسی نشــده اند و گفت: »اگر قرار نیست درباره 
کمبودها صحبت کنیم، پس درباره چه باید سخن گفت؟ فوتبال 

پزشکیان؟«

غنی سازی به چه دردمان می خورد؟
ایران از حق غنی سازی کوتاه نمی آید

درحالی که چهارمین دور از مذاکرات هسته ای 
میان ایران و طرف های غربی در مســقط برگزار 
شده، موضوع غنی سازی اورانیوم بار دیگر به یکی 
از محورهای اصلی چالش دیپلماتیک بدل شده 
اســت. طرف آمریکایی، با پیش فرضی که نافی 
حق ایران در برخــورداری از فناوری صلح آمیز 
هسته ای است، صراحتا خواستار برچیده شدن 
کامل تاسیسات غنی سازی در ایران شده است؛ 
ادعایی که با واکنش صریح مقام های ایرانی مواجه 
شده و غنی سازی به عنوان خط قرمز تهران بار 

دیگر مورد تأکید قرار گرفته است.
این در حالی اســت که بهره منــدی از چرخه 
کامل ســوخت هســته ای، برای کشــوری با 
جایگاه ژئوپلیتیکی ایران، نه تنها مســئله ای 
فنی یا اقتصادی، بلکه مســئله ای راهبردی و 
حیثیتی است. تجربه تلخ وابستگی در دهه های 
گذشته نشان داده اســت که اتکا به کشورهای 
غربی برای تأمین سوخت هســته ای، بیش از 
آنکه امنیت آور باشــد، بستر باج خواهی و فشار 
سیاسی را فراهم می کند. از این رو طي گفت وگو 
با حسن بهشتی پور، کارشناس روابط بین الملل 
و عباس مقتدایی، نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس و از کارشناسان 
برجسته حوزه بین الملل و سیاست خارجی در 
تلویزیون اینترنتی همشــهری، به بررسی ابعاد 
فنی، راهبردی و دیپلماتیک غنی سازی اورانیوم 

در شرایط کنونی پرداخته ایم.

آقــای عراقچی، وزیر امــور خارجه 
کشــورمان مذاکرات دور چهارم در مسقط را 
سخت اما امیدوارکننده خواند. آقای ویتکاف در 
چند روز اخیر منتهی به مذاکرات اعلام کرد که 
تمام تاسیســات اتمی ایران باید برچیده شود و 
غنی سازی در ایران انجام نشود و آقای عراقچی 
نیز اعلام کرد غنی سازی در ایران خط قرمز است. 

شما روند مذاکرات را چطور ارزیابی می کنید؟
بهشــتی پور: واقعیت این اســت که خوب است 
که طرف ایرانی پیشروســت و آنچــه در مذاکرات 
پیش می آید را سریع می گوید. تیم ایرانی طي 4دور 
مذاکرات در بخــش وزارت امور خارجه با هماهنگی 

رسانه توانسته  اســت موج خبری را دست بگیرد. 
من به عنوان تحلیلگر سیاسی باید واژه ها را تحلیل 
کنم؛ وقتی گفته شــده مذاکرات ســخت بوده، 

یعنی 2طرف پای حرف شان ایستاده اند. آقای 
بقایی کلمه »مفید« را به کار برده؛ 
مفید یعنی اینکه ما به بن بست 
نرسیده ایم. زمینه هایی وجود 
داشــته که 2طرف به تفاهم 
رسیده اند و در زمینه هایی 

هم بوده که به اختلاف خورده اند. مثالی هســت که 
وقتی وارد جزئیات می شویم شیطان وارد می شود. 
به نظر می رســد تا اینجای کار هر دو مواضع شان را 
حفظ کرده انــد و الزاما مواضع رســانه ای با آنچه در 
مذاکرات می گذرد یکی نیست. هر مذاکراتی در هر 

سطح، در متن و رسانه منطبق نیست.

ما دیدیم ویتکاف و مقاماتی مثل روبیو 
و تام کاتن اعلام کردند تاسیسات غنی سازی باید 
کاملا برچیده شود. ما اعلام کرده ایم غنی سازی 
صلح آمیز می خواهیم و دنبال موارد غیرنظامی 
هســتیم؛ مثلا در صنعت و کشاورزی 
چقدر ماهیت غنی ســازی برای ما 

اهمیت دارد؟
مقتدایی: حرف هایی که طرف مقابل 
می زند، اینطور نیســت که همه شان 
ارزش پاســخگویی داشــته باشد. آنها 
در فضای خاص و بــا اهداف ویژه 
حرف هایی را می زنند؛ ما باید 
حرف مذاکرات را ببینیم. 
زیاده خواهی هــای 

طرف مقابل، امری اســت که از چند دهه گذشــته 
وجود داشته اســت؛ آمریکایی ها زورگویی می کنند 
و منطقی جز زبان زور نمی فهمنــد. ما به همه اینها 
توجه داریم. در مذاکرات 2جنس حرف وجود دارد. 
طرف ایرانی مي گوید رفع کامل تحریم ها و برچیده 
شدن ســاختارهایی که تحریم را به عنوان یک اقدام 
غیرمنطقی دنبال می کند. طرف مقابل مدعی است 
که شــما باید اطمینان  دهید که وارد ساخت سلاح 
هســته ای نمی شــوید. ما گفتیم اینها قابل مذاکره 
است اما آمریکایی ها باید اقدام عملی انجام دهند. ما 
به خاطر مرام انسانی و نظام اسلامی گفتیم که از سلاح 
هســته ای اقدامی غیراز اقدامات صلح آمیز  نخواهیم 
کرد. آژانس بین المللی انرژی اتمی بر فعالیت های ما 
نظارت دارد و ایران نیز گزارش می دهد. همچنین ما 
آماده اطمینان بخشی به طرف مقابل هستیم با لحاظ 
منافع ملت ایران. اینکه طرف مقابل درخواستی مبنی 
بر نداشتن علم و فناوری هسته ای کند، غیرمنطقی 
است و هیچ کشور مســتقلی زیر بار آن نمی رود. ما 
4دور مذاکره داشــته ایم. در جلسه اول اعلام کردیم 
آماده باز کردن پنجره دیپلماسی هستیم. جلسه دوم 
نحوه گفت وگوها را تنظیم کردیم. جلسه سوم و چهارم 

نیز فنی پیش رفته است. ایران باب گفت وگو را نبسته 
است و طرف مقابل باید از آن استفاده کند. آمریکا باید 
نزاکت مذاکرات را رعایت کند و درشــت حرف نزند. 
ما نمی خواهیم اســتفاده اي غیرصلح آمیز از انرژی 

هسته ای داشته باشیم.

اکنون ســؤالی برای بسیاری از مردم 
پیش آمده است. بوش پسر و اوباما هم می گفتند 
که اگر می توانستند آخرین پیچ سانتریفیوژها 
را هم باز می کردند. چرا ما صحبت از غنی سازی 

اورانیوم در کشور می کنیم؟
بهشتی پور: چرا ویتکاف اصلا چنین موضعی گرفت؟ 

متأسف هستم که رسانه های ما صاف و مستقیم 
صحبت های او را پوشــش می دهند، بدون 
اینکه روی آن تحلیل کافی داشــته باشند. 
مواضع ویتکاف باید شفاف اعلام شود ولی 
وظیفه رسانه هاســت که روی آن پردازش 

خبری کنند. اینکــه بگوییم 
ویتــکاف چنیــن گفته و 
بعد نتیجه بگیریم از اول 
هم می گفتیــم آمریکا 

قابل اعتماد نیست، درست نیست. طرف آمریکایی 
به ویژه تیم ترامپ به دنبال خواســته های حداکثری 
و فضاســازی بیرون مذاکرات و انتقــال آن به درون 
مذاکرات است. مذاکرات در خلأ انجام نمی شود. البته 
مدیریت مذاکرات به گونه ای انجام می شود که کمتر 
تحت تأثیر قرار گیرد. واقعیت این اســت که فضای 
بیرون مذاکرات بر داخل مذاکرات هم تأثیر می گذارد. 
وقتی طرف مقابل تغییر موضع ۱8۰درجه ای می دهد 
یعنی می خواهد ۱۰۰ را بگیرد تا ایران را به نمره8۰ 
راضی کند. ایرانی ها بدانند این یک شگرد است. آنچه 
در مذاکرات گفته می شــود در بخش اعلانی مطرح 
نمی شــود و بالعکس. وقتی طرف آمریکایی چنین 
می گوید به معنی بن بست در مذاکرات نیست 
و نباید یک فضای منفی در کشور ایجاد شود. 
پردازش خبر یعنی ویتکاف برای راضی کردن 
لابی صهیونیسم این موضوع را مطرح می کند 
تا کار خود را پیش ببرد و طرف ایرانی را مجاب 
کند که امتیاز بیشتری بدهد. ایران هم اتفاقا 
باید بگوید به دنبال غنی ســازی 
بدون هیچ گونــه محدودیتی 
است. در رسانه می شود خیلی 

محسن تولایی- محمدعلی حسن نیاگفت و گو
روزنامه نگار



3 دوشنبه  دوشنبه  2222 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93899389

صفحه آرا: مجید اصغری

نگاه

دریچه

جان باختن ۱۴ سالخورده فلسطینی براثر گرسنگی 
نهادهای حقوق بشــری گزارش دادنــد همزمان با تــداوم حملات پهپــادی و توپخانه ارتش اســرائیل به نــوار غزه، 
دست کم 14فلسطینی سالخورده به دلیل گرسنگی و نبود دارو به شهادت رسیده اند. سالخوردگان و کودکان در 

غزه در نتیجه شرایط کشنده ای که اشغالگران عامدانه تحمیل کرده اند به طور تدریجی جان می دهند./الجزیره 

پاپ جدید خواستار آتش بس فوری در غزه شد
پاپ لئــو چهاردهم در نخســتین پیام یکشــنبه  خود خواســتار جلوگیری از جنگ های بیشــتر شــد. پاپ در 
این پیام بر لزوم برقراری صلحی عادلانه و پایدار در اوکراین، آتش بس فوری در غزه و آزادی اســرا و ارسال 

کمک های بشردوستانه تأکید کرد./ اسرائیل تایمز 

یمنی ها در ۱۸ ماه عملیات نظامی 
چه دستاوردی داشتند؟

کارزار دریایی یمنی ها علیه رژیم صهیونیستی و کشتی هایی 
که عازم سرزمین های اشــغالی بودند نه تنها قدرت نظامی  
آنــان را افزایش داد بلکه باعث شــد تا جایــگاه ویژه ای در 
 منطقه به دســت بیاورند. تارنمای میدل ایســت مونیتور

نوشته است:

افزایش نفوذ منطقه ای
  یمنی ها با هدف قرار دادن مســیرهای دریایی حیاتی در 
دریای سرخ، توانستند جایگاه خود را در میان گروه های متحد 

ایران، موسوم به »محور مقاومت«، تقویت کنند.
  این حملات را به عنوان حمایت از فلسطینی ها در جنگ 
غزه معرفی کردند و همین موضوع باعث شــد نفوذ و توجه 

منطقه ای و جهانی بیشتری به دست آورند.

بسیج داخلی و افزایش نیرو
  یمن از حملات دریایی برای جذب هزاران نیروی جدید 

استفاده کرد.
  آنها توانستند با متحد کردن صفوف داخلی در برابر تجاوز 

خارجی ایستادگی کنند.

پیشرفت در توانمندی نظامی
  یمنی هــا از تاکتیک های جدیدی ماننــد حملات دوبل 
)Double-tap( و قایق هــای بــدون سرنشــین انفجاری 

استفاده کردند.
  این اقدامات نشان دهنده پیشرفت قابل توجه آنها در زمینه 

فناوری نظامی و انعطاف پذیری در میدان نبرد است.

توافقی از سر ناچاری
تارنمای کرادل نیز در گزارشی با اشاره به اجبار آمریکا برای 
توافق با یمن نوشته است: این توافق نه از سر پیروزی، بلکه 
به دلیل فشارهای مداوم مقاومت یمنی که دست کم گرفته 

شده بود، صورت گرفته است. در این گزارش آمده: 
  پس از حملات یمنی ها به کشــتی های تجاری در دریای 
سرخ از اکتبر ۲۰۲۳، آمریکا و متحدانش عملیات های نظامی 

متعددی را علیه مواضع یمن آغاز کردند.
  تصمیم آمریکا برای پذیرش آتش بس، نشان دهنده ناکامی 
در دستیابی به اهداف نظامی اش در یمن است. به رغم حملات 
هوایی و دریایی گسترده، یمنی ها توانستند مقاومت کنند و 

به حملات خود ادامه دهند.
  به اعتقاد ناظران، آتش بس آمریکا بیشــتر به عنوان یک 
عقب نشینی تحت فشار مقاومت یمنی تعبیر می شود تا یک 

اقدام از سر خویشتن داری یا پیروزی.

عقب نشینی ترامپ در برابر حماس
گزارش ها از تغییر نظر آمریکا درباره خلع سلاح حماس حکایت دارد

پس از ۱9ماه جنگ شــبانه روزی 
رژیم صهیونیســتی علیه غزه با 
حمایت تمام قد و همه جانبه آمریکا 
و با هدف نابودی حماس، حال برخی 
منابع عربی گفته اند که واشنگتن 
دیگر به دنبال خلع سلاح حماس 
به عنوان اولویت نخست خود درباره 
غزه نیست. برخی طرف های مرتبط 
با مذاکرات آتش بــس در مصر به 
نیوعرب گفته اند که در حال حاضر 
اولویت آمریکا فقط آتش بس است 
و این برخلاف مواضع پیشــین 

آمریکا در برابر تحولات غزه است.

عقب نشینی ترامپ در غزه پس از یمن
حدود یک هفته پیش، »دونالد ترامپ« در اظهاراتی غیرمنتظره اعلام 
کرد که آمریکا دیگر یمن را بمباران نخواهد کرد، چون با یمنی ها به 
توافق رسیده است. از آن زمان بمباران یمن متوقف شده و حال خبر 

تغییر نظر ترامپ درباره حماس منتشر شده است.
مواضــع پیشــین دولت آمریــکا درباره حماس: طرح خلع ســلاح 
حماس/ »اســتیون ویتکاف«، نماینده آمریکا در امور خاورمیانه در 
اسفندماه سال گذشــته تأکید کرد که طرح آمریکا درباره فلسطین 
شامل خلع سلاح حماس اســت و این موضوع یک خط قرمز برای 

اسرائیل به شمار می رود.
رســانه عبــری: واشنگتن در گام نخست به دنبال خلع سلاح حماس 

است/ همچنین سال گذشته روزنامه معاریو در گزارشی اعلام کرد 
که سرنوشت خلع ســلاح حماس در نوار غزه محور اصلی مذاکرات 

مستقیم آدام بولر فرستاده آمریکا بوده است.
مواضع کنونی ترامپ درباره حماس: تغییر اولویت آمریکا / تا پیش 
از این اولویت دولت آمریکا در برابر تحولات غزه، خلع ســلاح کامل 
حماس همزمان با آتش بس بود، اما گزارش ها حاکی از آن است که 
اولویت آمریکا در حال حاضر فقط آتش بس)حتی بدون خلع سلاح 
حماس( است و آمریکا پذیرفته که موضوع خلع سلاح حماس پس از 
آتش بس مورد گفت وگو و رایزنی قرار گیرد. به عبارت دیگر، خلع سلاح 

حماس دیگر اولویت نخست آمریکا درباره غزه نیست.

نتیجه گیری آمریکا
به  نظر می رسد عدم دســتیابی رژیم صهیونیستی به 
اهداف خود در غزه ازجمله عدم خلع ســلاح حماس و 
عدم آزادی اسرای شهرک نشــین پس از 19 ماه جنگ 
و بمباران سنگین باعث شــده تا مقامات آمریکایی و 
دولت ترامپ به این نتیجه برســند که تأکید بر خلع 
سلاح حماس، آب در هاون کوبیدن و یک اقدام بیهوده 
است. در عین حال دلایل مشخص دیگری در ارتباط با 
تغییر اولویت دولت آمریکا در قبال خلع سلاح حماس 

می تواند قابل توجه به نظر برسد.
تجربه شکست در یمن: تجربه چند ماه گذشته آمریکا 
در برخورد با نیروهای مقاومت یمن، تجربه ای بی نتیجه 
و بی هدف بود و به نظر می رسد که دولت آمریکا درباره 
غزه نیز به نتیجه مشابهی دســت یافته است. در واقع 
تغییر مواضع دولت ترامپ درباره خلع ســلاح حماس 
چند روز پس از آن گزارش شده است که ترامپ اعلام 

کرد که یمن را دیگر بمباران نخواهد کرد.
ارزیابــی کارشناســان آمریکایــی: در آمریــکا نیــز 
کارشناســان امید چندانی به خلع ســلاح حماس در 
غزه ندارند. یک گزارش جامعــه اطلاعاتی آمریکا که  
ماه گذشته منتشر شــد، اذعان کرد که گروه مقاومت 
فلسطینی حماس در غزه شکست نخورده و همچنان 
قدرت خود را حفظ کرده اســت. براســاس گزارش 
الجزیره، جامعه اطلاعاتی آمریــکا در ارزیابی تهدید 
ســالانه خود اعلام کرد که محبوبیت حماس در غزه 
کاهش یافته است، اما این محبوبیت در کرانه باختری 
رود اردن همچنان بالاست؛ به ویژه نسبت به تشکیلات 
خودگردان فلســطین. در این گزارش آمده است: این 
گروه هزاران نیرو و بسیاری از زیرساخت های زیرزمینی 
خود را در اختیــار دارد و حمــاس می تواند مقاومت 
چریکی سطح پایین را از ســر بگیرد و در آینده قابل 
پیش بینی به عنوان عامل سیاســی غالب در غزه باقی 
بماند. براساس این گزارش، خلع سلاح حماس در واقع 

یک دستور کار بی نتیجه در غزه است.

شکست در شکست حماس
بیش از یک سال و نیم است که جنگ در غزه ادامه دارد؛ جنگی 
که با هدف نابودی حماس از سوی رژیم صهیونیستی با حمله 
زمینی به غزه آغاز شــد، اما تداوم این جنگ و عدم دستیابی 
صهیونیســت ها به اهداف خود در غزه ثابت کرد که موضوع 
خلع سلاح حماس در عمل امکان پذیر نیست. حتی بسیاری 
از صهیونیست ها نیز به عدم امکان خلع سلاح حماس اعتراف 

کرده اند:
»عیــران لیرمــن«، ژنــرال صهیونیســتی در مقالــه ای در 
»نیــوزوان«: ایده خلع ســلاح جنبش حماس در غزه از ابتدا 
اشتباه بود و چنین چیزی شدنی نیست. کار درست این است 
که اســرائیل به توافق آتش بس طولانی مدت با حماس دست 
یابد. باید از طریق مصر پیامی روشن برای حماس ارسال کنیم 
و همزمان طرف های منطقه ای و بین المللی تسهیلاتی اقتصادی 

همچون طرح مارشال غزه را در اختیار این باریکه قرار دهند.
 »ویگــدور لیبرمن«، رئیــس حزب یســرائیل بیتنا )اســرائیل 
خانه ماست( و وزیر جنگ پیشین رژیم صهیونیستی: کسی 
که در مدت یک سال و هشت ماه نتوانست حماس را شکست 
دهد، حتی اگر 1۷ ســال دیگر هم تلاش کنــد، باز هم موفق 

نخواهد شد.
»گدعون ساعر«، وزیر امورخارجه پیشین رژیم صهیونیستی: 
با وجود ضرباتی که به حماس وارد کرده ایم، اما نتوانســته ایم 
اهداف جنگ در مورد این جنبش و خلع ســلاح آن را محقق 

کنیم.
»یــوآو زیتــون« تحلیل گــر نظامــی صهیونیســت در مقاله ای 
در روزنامه عبری یدیعوت آحارانــوت: افسران کهنه کار ارتش 
اســرائیل تخمین می زنند که حتی در بهترین شــرایط هم 
دست کم تا سال ۲۰۲۶ یا ۲۰۲۷ شکست حماس امکان پذیر 
نیست. بر این اساس حتی رسیدن به ساده ترین اهداف جنگ 
که محدود کردن سیطره غیرنظامی حماس بر غزه است نیز 
بسیار دشوار است. ارتش اسرائیل برای هدف قرار دادن مکانیزم 
و تجهیزات نظامی حماس که هنوز دست نخورده است تلاش 
می کند، اما واقعیت این اســت که خلع سلاح حماس ایده ای 

غیرممکن است.

بهاره محبیگزارش۲
روزنامه نگار

ترامپ و آتش بس هند و پاکستان
موضوع ســرنگونی جنگنده هــای رافائل 
)ســاخت فرانسه( هندی توســط جنگنده 
پاکستانی جی-1۰ )ســاخت چین( به جهت خبری از خود اخبار 
درگیری های نظامی هند و پاکستان بازتاب گسترده تری داشته و 
این موضوع به عنوان برتری فناوری هوایی چین نسبت به فناوری 
غربی تفسیر شده و توجه کارشناسان نظامی را به خود جلب کرده 

است.
 ۲مقام آمریکایی در 18اردیبهشــت ماه به رویترز گفته اند که یک 
هواپیمای جنگنده پاکستانی ســاخت چین حداقل ۲هواپیمای 
نظامی هند را ســرنگون کرده که نقطه عطــف مهمی برای جت 
جنگنده پیشرفته پکن است و عملکرد جنگنده چینی در برابر یک 
رقیب غربی به دقت در واشنگتن برای آگاهی از چگونگی عملکرد 
پکن در هر رویارویی بر ســر تایوان یا اقیانوس هند-آرام )کبیر( از 

نزدیک تحت نظر است.
یکی دیگر از موضوعات شایان توجه در مناقشه اخیر هند و پاکستان 
مواضع کشــورهای مختلف دنیا در این ارتباط بود. بنا به نوشــته 
روزنامه های هند در این جنگ ترکیه پشتیبان پاکستان، اسرائیل 
پشتیبان هند و سایر کشورها در جست وجوی میانجیگری بودند. 
اینکه تا چه حد این گزاره روزنامه های هند واقعیت صحنه را روشن 
می کند، یک بحث اســت، ولی در اینکه رسانه های هندی به نقش 
رژیم صهیونیستی در این جنگ اشاره می کنند، شایان توجه است.

جمهوری اسلامی ایران به عنوان دوست تاریخی و تمدنی ۲کشور 
پاکستان و هند از ابتدای امر نقش سازنده ای در این ارتباط برعهده 
گرفت و با اعزام وزیرامــور خارجه خود به اســلام آباد و دهلی نو، 
مساعی جمیله خود را برای کاهش تنش ها و دعوت طرفین به حل 
اختلافات خود از طربق مسالمت آمیز به کار برد؛ زیرا از همان ابتدا 
برای جمهوری اسلامی ایران مسلم بود که درگیری ۲کشور دوست 

ایران نه به سود آنان است و نه به سود منطقه.
البته این حق ۲کشور است که در عالم سیاست انتخاب کنند پذیرش 
پیشنهادهای مساعی جمیله کدام کشور برای آنان اولویت دارد و 
در این مورد خاص هم، هند و پاکستان تصمیم گرفتند درحالی که 
ابتدا آمریکا حرف هایی می زد که نشــان از بی تفاوتی این کشور به 
سرنوشت مردم منطقه آســیای جنوبی داشت، درنهایت پیشنهاد 
ترامپ را بپذیرند تا او بتواند به اصطلاح کارنامه صلح ســازی  خود 
را تکمیل کند. اما از دوســتان هندی انتظار نمی رفت درحالی که 
وزیرامورخارجه کشورمان در راســتای اقدام نیک خود با سفر به 
پاکستان و هند برای صلح و آرامش منطقه اقدام می کند، برنامه زنده 
تلویزیونی توهین آمیزی روی آنتن ببرند؛ هرچند مقامات وزارت امور 
خارجه هند اظهار داشتند که فرد مذکور وابستگی دولتی ندارد و 
حتی به طور خصوصی به اینجانب گفتند طرف دیوانه است، اما باید 

خاطرنشان کرد که کار خوبی صورت نگرفته است.
درهرحال اینکه ۲کشور به هر شکلی قبول آتش بس کردند، جای 
خوشحالی دارد و باید به رهبران ۲کشور تبریک گفت که اجازه ندادند 
جنگی دیگر در منطقه ما به وجود  آید؛ البته باید گوشه چشمی هم به 
سلاح های اتمی این دو کشور داشت که نقشی پنهان در جلوگیری 
از وقوع جنگ فراگیر بین هند و پاکســتان دارند؛ زیرا از وقتی که 
این دو کشور دارای سلاح هسته ای شده اند، هیچ یک از منازعات و 

درگیری های نظامی آنان به جنگی فراگیر تبدیل نشده است.

ادامه از 
صفحه اول

 سخت و مفید
چهارمین دور مذاکرات غیرمستقیم ایران و 

گزارش1
آمریکا عصر یکشــنبه در حالی با حضور 
مذاکره کنندگان ارشــد دوطرف در مسقط 
برگزار گشت و روند آن »مثبت« ارزیابی شد که رویکردهای 
مشوش واشنگتن در قبال گفت وگوها، چشم انداز رایزنی ها 
را در هاله ای از ابهام قرار داده و تردیدها درباره اراده آمریکا 

در این زمینه را دوچندان کرده  است.
در شرایطی که تهران همواره تأکید کرده »توقف غنی سازی« 
خط قرمز جمهوری اسلامی به حساب می آید و قابل مذاکره 
نیست، اما طرف آمریکایی طی روزهای اخیر در حال ارسال 
ســیگنال های متفاوتی در این زمینه است که از یک سو 
حکایت از عدم انســجام داخلی در حوزه سیاستگذاری 
دارد و از سوی دیگر می تواند نشــانه ای از فشار لابی های 
صهیونیستی و تل آویو برای تأثیرگذاری بر روند مذاکرات 

باشد.
درحالی که تحلیلگران غربی بــر این اعتقادند که پذیرش 
غنی سازی در خاک ایران، کلید پیشــرفت در مذاکرات 
غیرمســتقیم ایران و آمریکاســت، اما از کاخ سفید در 
این زمینه صدای واحدی شــنیده نمی شــود و استمرار 
مبهم گویی ها از ســوی مقام های آمریکایی، واکنش طرف 
ایرانی را نیز به دنبال داشــته اســت؛ تا جایی که عباس 
عراقچی، وزیر امور خارجه ایران پیش از آغاز دور چهارم 
گفت وگوها در عمان، تأکید کرد که حق غنی سازی ایران 

قابل معامله و مصالحه نیست.

مثبت، اما محتاط
با وجود اینکه موضع گیری های اخیر مقام های آمریکایی درباره 
حقوق هســته ای، امیدواری ها به اراده واشــنگتن در پیشبرد 
مذاکرات را کمرنگ تر کرده  است، اما گمانه زنی های مطرح شده 

از »مثبت«بودن این دور از گفت وگوها حکایت دارد.

در دور چهارم چه گذشت؟ 
عباس عراقچی، وزیر امور خارجه کشورمان پس از دور چهارم 
مذاکرات به رســانه ها اظهار کــرد که می توان گفــت درباره 
موضوع های اختلافی بیشتر بحث و مواضع به هم نزدیک شده 
و می شــود این دور را رو به جلو ارزیابی کرد. احتمالا دور بعدی 
مذاکرات با فاصله حدودا یک هفته ای برگزار خواهد شد. به طرف 
مقابل گفتیم که اظهارات ضد ونقیض به مذاکرات کمکی نمی کند 
و باید این روش را اصلاح کنــد. به آنها همچنین گفتیم اگر این 

موضوع را تکرار کنند، ما هم به ناچار همان کار را خواهیم کرد.

زمان دور بعدي مذاکرات چه موقع است؟
 اسماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت امور خارجه پس از پایان 
دور چهارم طی پستی در فضای  مجازی نوشت: »چهارمین دور 
مذاکرات غیرمســتقیم ایران-آمریکا دقایقی قبل پایان یافت؛ 
مذاکراتی دشــوار، اما مفید برای درک بهتر از مواضع یکدیگر و 
یافتن راه هایی معقول و واقع بینانه برای حل مسائل مورد اختلاف. 
زمان و مــکان دور بعدی گفت وگوها توســط هماهنگ کننده 

عمانی اعلام خواهد شد.«

نتیجه دلگرم کننده 
رسانه آمریکایی »آکسیوس« نیز پس از مذاکرات دور چهارم، به 
نقل از یک مقام ارشد آمریکایی، روند گفت وگوها را مثبت ارزیابی 
کرد و نوشت: »ســیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه ایران و 

ارزیابی ها حاکی از ابراز رضایت ایران و آمریکا از روند  دور چهارم مذاکرات در عمان  است

حرف ها را زد. طرف ایرانی چرا نمی گویــد؟ چون دنبال حل 
مشکل و پایان دادن به تحریم های ناجوانمردانه است. من اصرار 
دارم همشهری و سایر رسانه ها خبرهای خام را توضیح دهند؛ 
اما در موضوع غنی سازی. ســنگ اورانیوم از ساغند استخراج 
می شــود و در اردکان تبدیل به کیک زرد یا همــان اورانیوم 
اکسیدشده می شود. اورانیوم۲۳5 را از ۲۳8 جدا می کنند، چون 
۲۳8 به درد تولید انرژی نمی خورد. در مرحله بعد به اصفهان 
برده می شود و تبدیل به گاز هگزافلوراید می شود. برای چه؟! 
برای تزریق به سانتریفیوژ که ۶۰هزار دور در دقیقه می چرخد 
تا اورانیوم۲۳5 که وزنش کم اســت را بالا بفرستد و از لوله ها 
خارج شــود. یعنی هر چقدر ۲۳5 خارج شود نشانه این است 
که غنی تر شده اســت. وقتی می گوییم اورانیوم 5درصد غنی 
شده، یعنی 5درصد ۲۳5 وجود دارد. وقتی اورانیوم غنی شده 
۲مرتبه به اصفهان می آید و تبدیل به سوخت هسته ای می شود 
این سوخت هسته ای می تواند به اندازه ۲85بشکه نفت، تولید 
انرژی کند. این قرص هسته ای باید مثلا در صفحات یا میله های 
سوخت هسته ای قرار گیرد. وقتی ویتکاف چنین می گوید این 
یعني اصلا نمی داند در اصفهان غنی سازی صورت نمی گیرد. اگر 
این آدم سواد کافی داشت حداقل در مورد نطنز و فوردو صحبت 
می کرد. محصول نهایی مشخص است. منظور من این است که 

اورانیوم تولیدشده در اصفهان اصلا برای بمب نیست.
به کل این چرخه، چرخه سوخت هسته ای گفته می شود. اگر 
این وسطی را برداریم یعنی کل این صنعت را تعطیل کرده ایم. 
قرص اورانیوم در رآکتور تهران استفاده می شود؛ البته سوخت 
بوشهر براساس قرارداد از روسیه تامین می شود. آنها می گویند 
مثل امارات از خارج وارد کنید. چرا ایران نمی پذیرد؟ نخستین 
مشکل این است که مثل زمان شاه که غنی سازی اورانیوم در 
فرانسه انجام مي شد و آنها قرار بود سوخت غنی سازی شده را به 
ایران بدهند، ولی ندادند؛ اگر ندادند چه باید کرد؟ فرانسوی ها 
آن زمان تنها پول را برگرداندند. مي گویند شــما باید از خارج 
وارد کنید. ما می گوییم  خیلی هم استقبال می کنیم اما وقتی 
ما صنعت را تعطیل کنیم، آنها می توانند برای ما گربه رقصانی 
کنند. اگر آنها بدانند بالقوه غنی سازی می کنیم ولی وارد هم 
می کنیم و مشارکت هم می کنیم، انتخاب بسیار بهتری است. 
ما اعتماد نداریم چون اصولا نمی خواهیم یکباره در مخمصه 
قرارمان دهند. دلیل دوم این است که این یک فناوری سطح 
بالاســت. برخی تصور می کنند که موضوع صنعت هسته ای 
ایران برق است. بعضی می گویند فقط بوشهر هزار مگاوات تولید 
می کند که یک هفتادم نیاز کل کشور است ولي چرا باید اینقدر 
مشکل ایجاد کنیم؟! این ظاهر ماجراست. آنها مسئله هسته ای 
ایران را بهانه مشــکلات زیادی که با ما دارند قرار داده اند. این 
فناوری پیشــرفته، علم را در ایران افزایش می دهد. دستگاه 
سانتریفیوژ با کامپیوتر و نرم افزار اداره می شود؛ یعنی مجری، 
طراح و بهره بردار تیمی را تشــکیل داده اند که در عالی ترین 
سطوح رشته های الکترونیک، نرم افزار، شیمی و... کار می کنند. 
اگر ما غنی سازی را کنار بگذاریم سر موضوع دیگری به ما گیر 
می دهند. ایران موقعیت ژئوپلیتیک ویژه ای دارد و براي همین 
سر موضوعات هسته ای، حقوق بشر، مســائل خارجی و... به 
ایران فشار می آورند. آنها یک فهرست 8موردی دارند که مدام 
سر آنها به ایران فشار می آورند. صنعت نفت وقتی ملی شد یک 
هویت برای ایران به وجود آورد و سایر کشورها از آن الگوبرداری 
کردند. این صنعت هسته ای اثبات کرد که ایرانی ها می توانند 
تیمی کار کنند و الگو هم شده است. بنابراین حواس مان باشد 

فریب این تبلیغات را نخوریم.
 مسئله هسته ای همه مشــکل  نیست؛ گذشته تاریخی نشان 
می دهد ملی شــدن صنعت نفت هم برایمان مشــکل ایجاد 
کرد ولی محکم ایســتادیم. تولید فلز آهن فناوری بالایي بود 
ولی حاضر نبودند ذوب آهن را به ایــران بدهند و بعد ایران در 
سال1۳44 از شــوروی آن را گرفت. 4۰ســال بعد مشخص 

 مي شود که صنعت هسته ای چقدر مهم بوده است.

استیو ویتکاف، فرستاده ویژه آمریکا توافق کردند که مذاکرات 
برای ادامه کار روی عناصر فنی ادامه یابد. از نتیجه امروز دلگرم 
شده ایم و مشتاقانه منتظر جلســه بعدی هستیم که در آینده 

نزدیک برگزار خواهد شد.«

فضای سازنده مذاکرات 
رسانه فرانسوی »لو فیگارو« نیز به نقل از مقام های آمریکایی، 
نتایج چهارمین دور مذاکرات هسته ای را در عمان دلگرم کننده 
ارزیابی کرد ؛ مذاکراتی که بیش از ۳ ساعت طول کشید و فضای 

سازنده ای داشت.

 واکنش عمان 
واکنش وزیر امور خارجه عمان نیز بازتاب وسیعی در رسانه ها 
داشت. بدر البوسعیدی طی پستی در فضای  مجازی نوشت که 
»این گفت وگوها شامل ایده های مفید و بکر بود که نشان دهنده 
تمایل مشترک برای دستیابی به توافقی آبرومندانه است. دور 
پنجم مذاکرات پــس از آن برگزار خواهد شــد که دوطرف با 

پایتخت های خود مشورت کنند.«

خواب آشفته کاخ سفید
ورود مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا به جزئیات فنی بغرنج 
در شرایطی است که تحلیلگران معتقدند در صورت ادامه چنین 
روندی از ســوی طرف آمریکایی، نمی توان چندان به نتیجه 

گفت وگوها امیدوار بود.

بازگشت ایران به اقتصاد جهانی 
جی دی ونس، معاون رئیس جمهور آمریکا در جریان نشست 
مونیخ، در گفت وگو با رســانه ها ادعا کرد کــه »فرصتی برای 
بازگرداندن ایران به اقتصاد جهانی وجــود دارد.« این ادعا در 
شرایطی مطرح شد که از زمان آغاز مذاکرات غیرمستقیم ایران و 
آمریکا، واشنگتن موج تحریمی تازه ای را علیه جمهوری اسلامی 
به  راه انداخته اســت. بر این اســاس 18اردیبهشت ماه بود که 
وزارت خزانه داری آمریکا ضمن اعلام اینکه فشار بر شرکت های 

واردکننده نفت ایران را افزایش می دهد، چند شــرکت چینی 
مرتبط به نفت ایــران را تحریم کرد. این در حالی اســت که 
آمریکایی هــا در آخرین روزهــای فروردین مــاه و همچنین 
1۰اردیبهشت ماه، تحریم های دیگری را نیز علیه ایران اعمال 

کرده بودند.

باز هم گنده گویی علیه تهران
اگرچه مقام های آمریکایی طی روزهای اخیر از ادامه مذاکرات 
و ورود بحث ها به جزئیات فنی خبر داده اند، اما لفاظی های آنان 
علیه تهران همچنان ادامه داشته اســت. در یکی از تازه ترین 
لفاظی ها، اســتیو ویتکاف، مذاکره کننده آمریکایی در عمان 
مدعی شد که »اگر ایران در میز مذاکرات با آمریکا دچار اشتباه 
شود، همانطور که رئیس جمهور آمریکا گفته، جایگزین بدی 
برایشان وجود خواهد داشت.« همراه کردن مذاکره با چاشنی 
تهدید ایران، بیش از هر چیز نشان دهنده عدم حسن نیت طرف 

مقابل است.

حق غنی سازی
 مقام های آمریکایی در حالی طی روزهای اخیر مدعی شده اند 
»ایران باید همه تاسیسات غنی سازی خود، ازجمله تاسیسات 
نطنز، فردو و اصفهان را برچیند« که پیش از این به حق داشتن 
غنی ســازی ایران اذعان کرده  بودند. این در شرایطی است که 
طرف آمریکایی به  روشنی از موضع قاطع ایران در زمینه »حق 

غنی سازی« مطلع شده است.

امر بی سابقه
یکــی از موضع گیری هــای عجیب روزهای اخیــر مقام های 
آمریکایی ازجمله روبیو، وزیر امور خارجه این کشور، معطوف 
به این ادعا بود که »ایران تنها کشوری است که سلاح هسته ای 
ندارد، اما از غنی ســازی برخوردار اســت.« این ادعا در حالی 
مطرح شد که بررسی ها نشان می دهد کشورهایی مانند بلژیک، 
هلند، کره جنوبی، ژاپن، آرژانتین و آلمان با وجود اینکه سلاح 

هسته  ای ندارند، اما دارای برنامه غنی  سازی هستند.
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سوخت

برق

کارتسوختحذفنمیشود

 مدیر سامانه هوشمند سوخت شرکت ملی پخش و پالایش 
فرآورده های نفتی ایران درباره جایگزینی کارت های سوخت 
با کارت بانکی اظهار کرد: این طرح چالش هایی دارد که باید 
برطرف شــود و اجرای آن زمان بر خواهد بود؛ بنابراین فعلا 
دلیلی برای حذف کارت سوخت وجود ندارد.  عباس باصفا  
درباره جایگزینی کارت های سوخت با کارت بانکی توضیح 
داد: در قانون بودجه ۱۴۰۴، انتقال سهمیه سوخت از کارت 
سوخت به کارت بانکی آمده است، اما این طرح چالش هایی 
دارد که باید برطرف شود و اجرای آن زمان بر خواهد بود. این 
مدیر پالایشــی با تأکید بر اینکه فعلا کارت سوخت حذف 
نمی شود، افزود: در این زمینه نشست هایی با سازمان برنامه 
و بودجه، وزارت امور اقتصاد و دارایی و سازمان های ذی نفع 
برگزار می کنیم؛ زیرا در این زمینه مشکلات پدافندی وجود 

دارد و ملاحظات امنیتی باید رعایت شود.

سازوکاراحداثنیروگاههای
خورشیدیدراداراتاعلامشد

 مجری توسعه نیروگاه های خورشیدی شــرکت توانیر با اشاره به 
مصوبه هیأت وزیران، تمامی ادارات و دستگاه های مشمول ماده ۵ 
قانون خدمات کشوری را مکلف به تامین ۲۰ درصد برق مصرفی 
از نیروگاه های خورشــیدی عنوان کرد. عبدالرضا حســینی مهر 
تصریح کرد: پیرو این مصوبه و حسب تأکید ریاست جمهوری در 
اردیبهشــت ماه جاری، فرآیند تامین ۲۰ درصدی بــرق ادارات و 
دستگاه های کشور با استفاده از انرژی خورشیدی از سوی شرکت 
توانیر، ساتبا و شرکت های توزیع نیرو در حال پیگیری است و طی 
مکاتبه ای از ســوی وزیر نیرو با اعضای هیأت دولت، فرآیند انجام 
کار، روش های احداث و چگونگی محاســبه ظرفیت نیروگاه های 
خورشیدی، در قالب یک فلوچارت به تمامی ادارات اعلام و ادارات 
مکلف شدند نسبت به اجرای سریع این مصوبه اقدامات لازم را انجام 
دهند. حسینی مهر با اشاره به پیش بینی اعتبارات مورد نیاز، احداث 

مولد خورشیدی در ادارات را طی حدود یک ماه قابل انجام دانست.

برنج ایرانی گران تر از همیشه
هر کیلو برنج ایرانی با کیفیت، همچنان با قیمت های بالای ۲۰۰هزار تومان در بازار فروخته می شود 

قیمتبرنجهمچنانبالاست

با وجود تعیین قیمت رسمی ۱3۰هزارتومانی برای 
هرکیلو برنج طارم و هاشمی از سوی ستاد تنظیم 
بازار و اصرار مسئولان مبنی بر اینکه در بازار برنج 
اتفاق خاصی رخ نداده اســت که موجب افزایش 
قیمت برنج شود   قیمت برنج ایرانی طی ماه های 
اخیر کاهشی نشده اســت. به گفته فعالان حوزه 
برنج، برنج ایرانی حتی با یک نام نیز تنوع زیادی 
دارد، از همان ابتدا هم قیمت گذاری دســتوری 
آن از سوی ستاد تنظیم بازار اشتباه بود، به مرحله 
اجرا نرسید و قیمت ها مســیر خود را پیمود. در 
همین حال قیمت برنج خارجــی نیز راه صعود را 

در پیش گرفت.
گزارش میدانی همشــهری از بازار برنج حاکی از 
آن است که در حال حاضر هر کیلو برنج هاشمی 
که درجه یک عنوان می شود، با قیمت های حدود 
۲۵۰هزار تومان بدون بسته بندی مشخص فروخته 
می شود. برنج هاشمی در بسته بندی های شرکتی 
نیز با قیمت های هر کیلو ۱6۰تا ۲۵۰هزار تومان  
به فروش می رســد. هر کیلو برنــج هندی بدون 
بسته بندی نیز 77هزار تومان در بازار قیمت دارد. 

برخی از انواع بســته بندی این نوع برنج با قیمتی 
نزدیک ۱۰۰هزار تومان هم به فروش می رسند.

در عین حال به گفته برخی فعالان حوزه بازار، گران 
شدن برنج ایرانی، بازار تقلب در این حوزه را هم داغ 
کرده است. حســین فرهادی، عضو هیأت مدیره 
و سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
در این مورد به همشهری گفت: وقتی قیمت برنج 
ایرانی تا این حد بالا می رود پای سودجویان نیز به 
بازار باز می شود. وی ادامه داد: رقم برنج پاکستانی 
به لحاظ پخت و ظاهر شــبیه برنج ایرانی اســت 
و همین موضوع موجب می شــود که درصورت 
مخلوط کردن آن با برنج ایرانی مانند هاشــمی و 
فجر، مصرف کنندگان متوجه این موضوع نشوند. 
سودجویان این برنج را در حجم بالا با قیمت مثلا 
8۰هزار تومان خریداری می کنند که خرید این 
حجم برنج، قیمت برنج پاکســتانی را هم در بازار 
افزایش می دهد. فرهادی گفت: سودجویان برنج 
پاکستانی را با برنج ایرانی در نسبت های مختلف 
مخلوط کرده و با عرضه آن در کیسه های برنج ایرانی 
و فروش آن با قیمتی کمتر از برنج های اصل ایرانی، 
سود زیادی به جیب می زنند که متأسفانه این نوع 

تخلف در حال حاضر زیادشده است.

چرابرنجگرانشد؟

سخنگوی اتحادیه بنکداران مواد غذایی تهران 
درباره روند افزایش قیمت برنج از سال گذشته 
گفت: سیگنالی که اواخر سال گذشته برای بازار 
فرستاده شده مبنی بر تبدیل ارز نیمایی به ارز 
توافقی، موجب شد تا واردکنندگان قیمت ها را 
بالا ببرند و در عین حال شاهد افزایش قیمت 
ارز آزاد هم بودیم که به ۱۰۰هزار تومان رسید 
و باز هم موجب شد که واردکنندگان به صورت 
دوفاکتوره و قطره چکانی اقدام به عرضه کالا در 

بازار کرده و قیمت را افزایشی کنند.
وی بــا انتقــاد از سیاســت دولــت درقبال 
عرضــه کالا از ســوی واردکننــدگان گفت: 
سیاستگذاری های دولت درباره واردات برنج 
اختصاص ارز ترجیحی ۲8هزار و ۵۰۰تومانی  
به واردکنندگان است اما واردکنندگان، خود 
توزیع کننده  و تعیین کننــده قیمت برنج هم 
هستند و عرضه های دوفاکتوره به همین دلیل 

افزایش یافته است.
فرهادی در این مورد توضیح داد: وقتی دولت 
ارزترجیحی بــرای واردات کالایی تخصیص 

می دهد، قیمت آن را هم مشخص می کند؛ مثلا 
برای سال گذشته هر کیلو برنج هندی ۴3هزار 
و ۵۰۰و برنج پاکستانی ۵3هزار و ۵۰۰تومان 
باید عرضه می شــد  اما واردکنندگان کالا را با 
فاکتور رسمی و با قیمت مصوب به بنکدار داده 
و براســاس آن دریافت وجه به حساب شرکت 
خود انجام می دهنــد و کالا را به نام بنکدار از 
سامانه خود خارج می کنند. اما از طرف دیگر 
مابه التفاوت قیمتی را که پیشــنهاد داده اند  
-مثلا 6۰هزار تومان- با حساب شخصی خود 
دریافت می کنند. حتی برخی شــرکت ها به 
همراه برنج خود، برخی کالاها را با قیمت بالاتر 
به صورت اجبــاری به بنکدار می فروشــند تا  
دوفاکتوره نشوند. در این حالت بنکدار مجبور 
می شــد برنج را با قیمت بالاتری بفروشــد تا 
 کالایی را که پرفروش نیســت با قیمت کمتر

 بفروشد. وی گفت: این موضوع مشکلات زیادی 
برای بنکداران ایجاد کرده است چرا که تخلف 
را شــخص دیگری می کند و سودهای کلانی 
می برد، جریمــه گرانفروشــی را باید اصناف 
بپردازند و مردم هم کالا را حدود دوبرابر قیمت 

واقعی خریداری کنند.  

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

 مدیرعامل شــرکت ملــی پتروشــیمی گفــت: ۹ میلیــون مترمکعــب از گازهای مشــعل 
امســال خوراک پتروشیمی می شــود. همچنین امســال 15طرح پتروشــیمی با سرمایه 
مجموع 6میلیارد دلار به بهره برداری می رسد که حدود 8میلیون تن به ظرفیت صنعت 

می افزاید.

 براساس گزارش رســمی مرکز پژوهش های مجلس، در ســال 1۴۰۰ دولت می توانست 
بیش از 85۳هزار میلیارد تومان از محل مالیات بر شرکت ها درآمد داشته باشد، اما این 
موضوع یک شرط داشت، اگر نرخ مؤثر مالیات نزدیک به نرخ قانونی ۲5درصد، اما نرخ 

واقعی وصول، تنها حدود ۷.۴درصد بود. 
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عرضه کنندگان عمده برنج بــا توزیع قطره چکانــی برنج در 
ماه های اخیر سبب گرانی آن شده اند

ستاد تنظیم بازار، قیمت مصوب برنج 
ایرانی را 130 هزار تومان اعلام کرد اما 
تقریبا در هیچ جــا برنج بــا این قیمت 

فروش نمی رود

گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

 کاهش پروازها در مناطق اشغالی
باتداومحملاتموشــکییمنیهابهاراضیاشغالی،
رسانههایعبریازافتچشمگیرپروازهاومسافران
فرودگاهبنگوریونخبرمیدهند.تعدادمســافران
نسبتبهرزروهایثبتشده۶۲درصدکاهشداشته

است.

براساستازهترینآمار،تعدادواحدهای
دارایسفتکاریکاملنهضتملیمسکن
۱۱هزارو۷۹۲واحداعلامشدهکهحدود
۸درصدازکلواحدهاست.اینرقممعادل

ماههایقبلاست.

بهدنبــالهشــدارهایدادهشــدهبه
دســتگاههایاداریوعمومــی،بــرق
۵۰مشــترکاداریبزرگشــهرتهران
کهاقــدامبهکاهشمصــرفبرقوقطع
سامانههایسرمایشیبعدازساعتاداری

نکردهبودند،قطعشد.

معاونتوســعهبازرگانــیوزارتجهاد
بااشــارهبهچالشعدمتفکیکدرست
وظایفاینوزارتخانهوســازمانبرنامه
وبودجهگفت:اینســازمانبرخیاقلام
اساسیراازفهرســتکالاهایاساسی

خارجکردهاست.

امکاناســتفادهازاعتبــارمرحلهاول
کالابرگالکترونیکیتاپایانخرداداست،
ولیبرایتاریخاتمــاماعتبارمرحلهدوم
هنوززمانیتعییننشدهاست.در۲مرحله
ازتخصیصکالابرگالکترونیک،۷دهک

مشمولاینطرحشدهاند.

معاونوزیرراهوشهرســازیبااشارهبه
آمادهسازی۲۸هزارهکتارازاراضیاین
وزارتخانهبرایطرحنهضتملیمسکن
گفت:تکلیفبراینبودکه۳۰هزارواحد
مسکونیبرایفازیکتامینشود،امااین

عددرابه۳۷هزارواحدرساندیم.

سازمانهواپیماییکشوریباهدفصیانتاز
حقوقمسافرانهشداردادکهخریدبلیتاز
منابعغیررسمیمیتواندباعثگرانفروشی،
بلیتجعلیواختلالدرسفرشود.ازمسافران
درخواستشــدههنگامتهیهبلیتصرفاًاز

مجاریرسمیاقدامکنند.

پول گندمکارها کجاست؟
یکماهپسازتحویلگندمبهدولت،جیبگندمکاران
همچنانخالیاستوکشــاورزاندرانتظارتسویه
مطالباتشان،چشمبهراهوعدههاماندهاند.۱.۶میلیون

تنگندمتاکنونفروشرفتهاست.

سودغولنفتیآرامکویسعودیدر۳ماهه
اول،بهدلیلکاهشفروشنفتوافزایش
هزینههایعملیاتــی،۴.۶درصدکاهش
یافت.اینشرکت،ســودخالص۹۷.۵۴
میلیاردریــال)۲۶.۰۱میلیارددلار(رادر

۳ماههمنتهیبه۳۱مارسگزارشکرد.

برخیازثروتمندترینافرادآســیادرحال
کاهشسرمایهگذاریهایخوددرداراییهای
آمریکاهســتندومیگویندکهتعرفههای
رئیسجمهورآمریــکا،بزرگتریناقتصاد
جهانرابسیارغیرقابلپیشبینیکردهاست.

تاجراناظهارکردنددرشرایطیکهگرما
تهدیدیبرایمحصولاتکشــاورزیدر
چیناست،خریدارانچینیدرهفتههای
اخیربیــن۴۰۰تا۵۰۰هزارتــنگندماز

استرالیاوکاناداخریداریکردهاند.

فروشخودرودرچیــندرآوریل،برای
سومینماهمتوالیافزایشیافتونسبت
بهمدتمشابهسالگذشته،۱۴.۸درصد
بیشترشد.فروشخودروهایسواریماه
میلادیگذشتهدرمجموع۱.۷۸میلیون

دستگاهبود.

نتایجتحقیقیکشــرکتخدماتمالی
آلمانیحاکیازایناستکهجنگتجاری
میانآمریکاوچینممکناستبهازدست
رفتنقابلتوجهمشاغلدرصنعتآلمان

منجرشود.

قیمتبرنجدربازاردرفروردین۱۴۰۴؛کیلوگرم/تومان )منبع:مرکزآمار(

درصدتغییرنسبتمیانگینقیمتحداکثرقیمتحداقلقیمتناممحصول
بهماهقبل

درصدتغییرنسبتبه
ماهمشابهسالقبل

۱۴۶۰۰۰۲۲۰۰۰۰۱۸۰۰۰۰۶.۱۶۰.۷برنجایرانیدرجهیک

۷۰۰۰۰۱۱۰۰۰۰۸۱۵۰۰۲.۲۳۷برنجخارجیدرجهیک

درخواست کارشناسان برای رسیدگی به بانک های ناتراز
کارشناسان معتقدند هزینه تداوم فعالیت بانک آینده برای اقتصاد ایران به مراتب بیشتر از هزینه حل وفصل آن است

 جمعــی از کارشناســان 

اقتصادی معتقدند یکی از خبر
عوامــل اصلی مشــکلات 
اقتصادی، بانک های ناتراز هستند و در همین 
زمینه، نامه ای را خطاب به سران 3قوه نوشته 

و در رسانه ها منتشر کردند.
به گزارش همشهری آنلاین، در این نامه آمده 
است: بانک های ناتراز در اقتصاد ایران به عنوان 
عاملی مختل کننده در اثرگذاری سیاست های 
پولی بر »مهار تورم« و »تأمین مالی توسعه« 
محسوب می شــوند. التزام بانک مرکزی به 
پوشــش ناترازی این بانک ها از طریق مجوز 
اضافه برداشت، همواره موجب رشد بی کیفیت 
ذخایر )پایه پولی( در اقتصاد ایران بوده است.

این تســاهل در سالیان گذشــته نه تنها به 
اصلاح رویه بانک های مذکور منجر نشــده، 
بلکه به صورت تصاعدی بر ناتــرازی و آثار 
مخرب آن بــر اقتصاد کلان افزوده اســت. 
به عنــوان نمونــه، در بانــک آینــده همه 
شــاخص های عملکــردی بانــک - اعــم 
از صورت هــای مالــی حسابرسی شــده و 
حسابرسی نشده - به صورت مستمر در حال 
تنزل است، به گونه ای که بدهی این بانک به 
بانک مرکزی از رقم ۲6هزار و 638میلیارد 
تومان در ســال۱3۹7 به بیش از 3۱3هزار 
میلیارد تومان در آذر۱۴۰3 رســیده است 
)اصل اضافه برداشت و جریمه آن(. در واقع، 
این بانک طی ســالیان اخیر نه تنها مســیر 
اصلاحی مورد انتظار بانــک مرکزی را طی 
نکرده، بلکه اســتقراض خود را در طول این 
6ســال بیش از ۱۱برابر افزایش داده است.  

هزینه تداوم فعالیت بانک آینده برای اقتصاد 
ایران به مراتب بیشتر از هزینه حل وفصل آن 
است و هر روز بر دشواری های تصمیم گیری 

در این مورد افزوده می شود.
تجربه جهانی نشان می دهد بانک های ناتراز 

به سه دسته تقسیم می شوند:
بانک هایی که در مرحله بازســازی قرار  ۱

دارند.
بانک هایی که نیازمند اصلاح هستند.  ۲

بانک هایی کــه در مرحلــه حل وفصل  ۳

)گزیر( قرار می گیرند.
با توجه به نسبت های زیر:

  »زیان انباشته به کل دارایی های بانک« در 
پایان آذر ۱۴۰3: ۱۹۵درصد

  »بدهــی بانک به بانک مرکــزی به مانده 
سپرده ها« در پایان آذر ۱۴۰3: ۹۶.۲۱درصد

هزینه تداوم فعالیت بانک آینده برای اقتصاد 
ایران به مراتب بیشتر از هزینه حل وفصل آن 
است و هر روز بر دشواری های تصمیم گیری 
در این مورد افزوده می شــود. بر این اساس، 
اســتنباط مراکز پژوهشــی و کارشناسان 
اقتصادی آن است که بانک آینده در رده سوم 

از تقسیم بندی فوق قرار می گیرد.
گزیر بانک های ناســالم رویکردی متداول 
در نظام های بانکی جهان است. بحران های 
بانکی در کشورهای مختلف نهایتا با ابزارهای 
متنوعــی مدیریــت می شــود. همچنین 
صیانت از ســپرده گذاران خرد  که شــامل 
عامه مردم می شــود، یکــی از اصول واضح 
در همه فرآیندهای پیش بینی شــده برای 

تعیین تکلیف بانک های ناتراز است.

درحالیکهاواخرسالگذشتهستادتنظیمبازارهر
کیلوبرنجداخلیطارموهاشــمیرا۱۳۰هزارتومان
قیمتگذاریکرد،مرکزآمــار،میانگینقیمتهر
کیلوبرنجایرانیدرجهیکرا۱۸۰هزارتوماناعلامکردکهقیمتآننسبتبهماهقبلاز
آن۶.۱درصدونسبتبهماهمشابهسالقبل۶۰.۷درصدافزایشنشانمیدهد.بهگزارش
همشهری،غلامرضانوریقزلجه،وزیرجهادکشاورزینیزاواخرسالقبل،افزایشقیمت
برخیکالاهاازجملهبرنجراکاملاغیرمنطقیاعلامکردوگفت:قیمتبرنجکهبایدکنترل
شود.برخیمیخواستندظرف۲ماه۱۵۰درصدسودکنندواینجابایداعمالحاکمیتکنیم.

مریمموسیپورگزارش
روزنامه نگار
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صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

کلاهبرداری با جسد منجمدشده 
مــرد آمریکایــی به دلیل 
مخفی نگهداشــتن مرگ 
عمویش و سوء اســتفاده 
بــرای  او  جســد  از 
به دســت آوردن ثروتش، 

متهم شناخته شد.
به گزارش همشــهری به 
نقل از دیلی میــل، اواخر 
زمستان گذشــته پلیس 

میســوری آمریکا در جریان مفقودشــدن چندســاله یک 
کهنه ســوار ارتش به نام توماس کلاب قرار گرفت. به گفته 
اقوامش، او در جنگ دچار معلولیت شده بود و آنها از 7سال  
پیش تا کنون از وی خبری نداشــتند. اقــوام این مرد فکر 
می کردند که او در خانه ســالمندان ارتش به سر می برد اما 
وقتی نتوانستند ردی از او به دست آورند، ماجرا را به پلیس 

خبر دادند.
پلیس تحقیقات خود را برای پیداکردن توماس آغاز کرد تا 
اینکه 20روز بعد، جســد منجمد او در یک سطل زباله پیدا 
شد. در ادامه معلوم شد که برادرزاده وی به نام برایان ۴۴ ساله 
در مرگ عمویش نقش دارد. این مرد دستگیر شد و اعتراف 
کرد که چند سال پیش عموی معلولش را به خانه آورده و در 
انباری حبس کرده بود. تا اینکه 6سال پیش، او جان خود را از 
دست داد و پس از آن برایان جسدش را منجمد کرد و در این 
سال ها از پول و مستمری ماهانه او استفاده می کرد و زندگی 
مجللی برای خود فراهم کرده بــود. تا اینکه درنهایت وقتی 
دید جسد منجمد شده در حال از بین رفتن است، آن را در 

سطل زباله رها کرد.
براســاس گفته پلیس، این مرد قبل از مرگ عمویش، او را 
مورد ضرب و شتم قرار داده بود و در طول این سال ها حدود 
700هزار دلار از عموی خود پول دزدیده بود. روز چهارشنبه 
گذشــته او در دادگاه منطقه ای آمریکا در ســنت لوئیس، 
میسوری متهم شاخته شد و پرونده اش در حال بررسی است.

کلاهبرداری میلیونی خانم وکیل

یک وکیل آمریکایی که از موکلانش کلاهبرداری میلیونی 
کرده بود، روانه زندان شد.

به گزارش لس آنجلس تایمز، سال گذشته، پلیس کالیفرنیا 
در جریان کلاهبرداری یک وکیل به نام سارا ژاکلین کینگ، 
۴۱ ساله قرار گرفت. یکی از موکلان او با پلیس تماس گرفت 
و آنها را در جریان قمار، پولشــویی و کلاهبرداری  های این 

خانم وکیل قرار داد.
براســاس تحقیقات پلیس معلوم شــد که این زن از 3سال 
پیش، 9میلیــون دلار از پول موکلانــش را در کازینوهای 

لاس وگاس خرج کرده و از آنها کلاهبرداری کرده است.
به گفته پلیس او توانسته است مبالغ زیادی از افراد مشهور، 
ورزشــکاران حرفه ای و ســایر افراد با دارایــی خالص بالا 
کلاهبرداری کند. او همچنین ۴سال پیش با گرفتن وامی به 
ارزش ۱0میلیون دلار از یک شرکت کلاهبرداری کرده است.

با به دســت آمدن این اطلاعات این وکیل دستگیر شد و به 
کلاهبرداری و پولشویی اعتراف کرد.

به گفته مقامات، روز دوشنبه، ۵ می، سارا به 2۱ ماه زندان و 
پرداخت 9میلیون دلار غرامت محکوم شد.

طناب دار بر گردن مرد متجاوز
مردی که به اتهام تجاوز به زنی محاکمه و به اعدام محکوم 

شده بود، مجازات شد.
به گزارش همشهری، رسیدگی به این پرونده از مدتی قبل در 
شاهرود آغاز شد. زنی که قربانی این حادثه بود در شکایتش 
مدعی شد مردی به او تجاوز کرده است. با ثبت این شکایت، 
تحقیقات در این باره آغاز شد. شواهد اولیه از صحت ادعای این 
زن حکایت داشت. به این ترتیب متهم بازداشت و تحقیقات 
فنی از او آغاز شــد. همه شــواهد و مدارک از مجرم بودن او 
حکایت داشت. در این شرایط او در دادگاه کیفری یک استان 
سمنان محاکمه شد. در جلسه دادگاه قربانی بار دیگر جزئیات 
آنچه را که اتفاق افتاده بود، شــرح داد و متهم نیز به دفاع از 
خود پرداخت. در پایان قضات دادگاه متهم را مجرم تشخیص 
دادند و او را به اتهام تجاوز به اعــدام محکوم کردند. هرچند 
مرد محکوم به اعدام به رأی دادگاه اعتراض کرد، اما این رأی 
مدتی قبل در دیوان عالی کشور نیز مهر تأیید خورد تا اینکه 

روز گذشته حکم اجرا شد. 
حجت الاســلام محمدصادق اکبری، رئیس کل دادگستری 
سمنان در این باره گفت: متجاوز به عنف و اکراه بانوی جوان 
شاهرودی به دار مجازات آویخته و حکم اعدام وی اجرا شد. 
این پرونده با شــکایت زنی با موضوع تجاوز به عنف و اکراه 
تشکیل و رسیدگی به آن آغاز شد. مراحل تعقیب و رسیدگی 
پرونده با تأیید حکم اعدام متجاوز از سوی یکی از شعبه های 
دیوان عالی کشــور ادامه یافــت تا اینکه ســرانجام او به دار 

مجازات آویخته شد.

دادگستری

داخلی

کشف 290همت کالای قاچاق

رئیس پلیــس امنیت اقتصــادی فراجا با اشــاره به رشــد 
۱36درصدی کشفیات در ســال گذشته، از کشــف بالغ بر 
290همت )290هزار میلیارد تومان( انــواع کالای قاچاق و 
انهدام ۴33 باند فعال در حوزه جرائم اقتصادی در سال ۱۴03 
خبر داد. سردار حسین رحیمی گفت:  در سال گذشته بیش 
از ۱03هزار پرونده اقتصادی تشکیل شد و بیش از ۱02هزار 
متهم دستگیر شدند. جزئیات بیشتر از کشفیات پلیس امنیت 

اقتصادی در سال گذشته را در این داده نما ببینید.

خانواده روحانی ۵۱ساله ای که 
دچار مــرگ مغزی شــده بود، 
اعضای بــدن او را بــرای نجات 

بیماران نیازمند اهدا کردند.
به گزارش همشــهری، ساعت 
8شب چهارشنبه ۱0اردیبهشت، 
برای مهدی کیانی نسب، روحانی 
نیکوکاری که در زمان کرونا 8 ماه 
تمام در بیمارستان ها به بیماران 
کرونایی کمــک می کرد حادثه 
تلخی رخ داد. او بعد از کار روزانه 
به خانــه رفــت و درحالی که از 
ســردرد گلایه می کرد، ناگهان 
بیهوش شد. همسر و فرزندانش 
اورژانس را خبر کردند و دقایقی 
بعد به بیمارستان بهارلو تهران 

منتقل شد.
پزشــکان می گفتند کــه مرد 
روحانــی به دلیــل فشــار بالا 
دچار خونریزی مغزی شــده و 
به کما رفته اســت. او در بخش 
مراقبت های ویژه بســتری شد 
و در این مدت پزشــکان تلاش 
زیادی برای معالجه وی کردند، 
اما درنهایت اعلام شــد که وی 

دچار مرگ مغزی شده است.
ســیده عالمه  ســادات  اخوی، 

همسر این روحانی در گفت وگو 
با همشهری می گوید: همسرم 
ســابقه فشــار خون نداشت و 
نمی دانیم چرا آن شــب فشــار 
خونش چنان بــالا رفت که این 
حادثه تلخ برای ما رخ داد. وقتی 
همســرم بیهوش شــد، او را به 
بیمارســتان بهارلو، جایی که با 
هم در دوران کرونــا به بیماران 
کرونایــی خدمــت  می کردیم 
بردیم، امــا بعد از مدتــی به ما 
گفتند که ســطح هوشــیاری 
همسرم 3 اســت و دچار مرگ 
مغزی شــده. باور کــردن این 
مســئله برای ما به شدت سخت 

بود.
ســادات اخوی می گوید: وقتی 

خبر مرگ مغزی شدن همسرم 
را دادند، شــوک بزرگی به من 
و دختر و پســرم وارد شد. برای 
همین ابتــدا موافق اهدای عضو 
نبودیم. اما بعد از اینکه پزشکان 
با مــا صحبت کردنــد و گفتند 
که هیچ راهی بــرای زنده ماندن 
همسرم وجود ندارد و باید ظرف 
2۴ســاعت تصمیم بگیریم. با 
فرزندانم صحبت کردم و به این 
نتیجه رســیدیم که اگر اهدای 
اعضایــش باعث نجــات جان 
انســان های دیگر شــود، حتما 
خودش هم راضی خواهد بود. ما 
فرصت زیادی برای درنگ کردن 
نداشتیم و در آن شرایط سخت 
برگه های اهدای عضــو را امضا 
کردیم و همسرم ر ا به بیمارستان 
امام خمینی)ره( منتقل کردند. 
در آنجا یک ســاعت به ما وقت 
دادند تا بــا او وداع کنیم و بعد از 
خداحافظی او را بــه اتاق عمل 
بردند و اعضایش اهدا شد؛ یعنی 
کبد، کلیه ها و بافت های بدنش. 
می دانم برای بیماران قدم خیری 
برداشته شده. امیدوارم این کار 

باعث شادی روح همسرم شود.

مرد 45ساله به شــدت پشیمان 
است و مدام گریه می کند. او می گوید تنها آرزویش 
این است که زمان به عقب برمی گشت و می توانست 
خشم خودش را کنترل کند. گفت وگو با او را بخوانید.

چند وقت از ازدواجتان می گذرد؟
حدود 14یا 15سالی می شود. ما زندگی خیلی خوب و 
عاشقانه ای داشتیم؛ اما من با دستان خودم زندگی ام 

را نابود کردم.
چه شد که با همسرت درگیر شدی؟

به خاطر هیچ وپوچ. به خاطر... )گریه، اجازه نمی دهد 
جملــه اش را تمام کنــد(. من خیلی پشــیمانم و 
عذاب وجدان دارم. نمی دانم چطور می توانم به صورت 
فرزندانم نگاه کنم و بگویم جان مادرشان را گرفته ام. 

3فرزندم خیلی به مادرشان وابسته بودند.
شب حادثه چه اتفاقی افتاد؟

آن شب از ســرکارم برگشــتم به خانه. 3فرزندم 
شامشــان را خوردند و زود خوابیدنــد چون قرار 
بود صبح به مدرســه بروند. همسرم به من گفت که 
فردا باید 3میلیون تومان قسط گوشی موبایلش را 
بدهم. شوکه شــدم و گفتم مگر گوشی خریده ای؟ 
خندید و گفت یک گوشــی 20میلیــون تومانی با 
اقساط ماهانه 3میلیون تومانی خریده است. این را 
که شنیدم عصبانی شدم و از کوره دررفتم. او بدون 
اجازه من گوشی 20میلیون تومانی خریده بود! به او 
گفتم ما 3فرزند داریم و شرایط مالی من اصلا خوب 
نیست. ضمن اینکه کلی قسط داریم. واجب نبود که 
گوشی بخری و یک قســط 3میلیونی به قسط های 
من اضافه کنی. گوشی موبایل همسرم مدل پایینی 

هم نداشــت. وقتی همه اینها را 
با عصبانیت گفتم، همســرم 

با لحن تنــد و حق به جانب 
جوابم را داد و گفت حالا که 
من نمی توانم یک گوشی 
قسطی 20میلیونی برایش 
بخرم و ماهانه 3میلیون 
تومان قسط بدهم، ترکم 
می کند و می رود. شنیدن 
این جمله از زبان همسرم 
عصبانیت مــرا دوچندان 

کرد. اصلا متوجه نشدم که 
چطور دستانم را روی دهان او 

قرار دادم و جانش را گرفتم.
بعد از قتل چه کردی؟

وقتی به خودم آمدم، همسرم 
جانش را از دســت داده بود. 
هرچه کردم بــه هوش نیامد. 
بالای ســر جســد او گریه 
می کردم و بعد تصمیم گرفتم 

خودم را معرفی کنم.
شغلت چیست؟

من در یک شــرکت، نیروی 
خدماتی هستم.

حرف آخرت چیست؟
خیلــی پشــیمانم.  ای کاش 

بچه هایم مرا ببخشند و حلالم 
کنند.

اشک ندامتگفت و گو

اعضای بدن یک روحانی به بیماران اهدا شد

خرید گوشی موبایل 20میلیون تومانی با اقساط ماهانه 
3میلیون تومان، دلیل درگیری یک زن و شــوهر بود و با 

جنایتی دردناک پایان یافت. 
به گزارش همشهری، ساعت 3بامداد دیروز مردی ۴۵ساله 
قدم در یکی از کلانتری های تهران گذاشت و گفت: »من 
همسرم را به قتل رسانده ام«. او پس از گفتن این جمله، 
حالش بد شد و روی صندلی نشســت. کمی بعد با گریه 
توضیح داد: من به خاطر یک مسئله جزئی و پیش پاافتاده 

با همسرم که عاشقش بودم درگیر شدم و ناخواسته جانش 
را گرفتم. دعوای ما به خاطر خرید یک گوشی موبایل بود.

پس از اعتراف این مرد، ماجرا به قاضی موســی رضازاده، 
بازپرس جنایی تهران مخابره و تیمی از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی تهران در محل حادثه که ساختمانی 
مسکونی بود، حضور یافتند. جسد زن 37ساله در قسمت 
نشیمن خانه افتاده بود و فرزندان او در اتاق، خواب بودند. 
این زن به دلیل خفگی جانش را از دست داده بود و پس از 
انتقال جسدش به پزشکی قانونی، 3فرزند وی به سازمان 
بهزیستی تحویل داده شدند. متهم نیز در اختیار اداره دهم 
پلیس آگاهی تهران قرار گرفت و تحقیقات تکمیلی در این 

پرونده ادامه دارد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

دستگیری قاتل فراری در فرودگاه
مردی که در جریان درگیری به ضرب گلوله جان جوانی را گرفت و قصد فرار از کشور را داشت دستگیر شد. 
این مرد چند روز پیش در سرآسیاب ملارد مرتکب جنایت شده بود و قصد داشت با هویت جعلی به ترکیه 

فرار کند که در فرودگاه امام خمینی)ره( به دام مأموران افتاد.

کشف محموله بزرگ از خانه قاچاقچیان
مأموران پلیس مبارزه با مواد  مخدر شهرستان ساوجبلاغ با شناسایی خانه ای که محل دپوی مواد مخدر بود 
100کیلو هروئین و شیشه در آنجا کشف کردند. این محموله بزرگ در خانه ای مسکونی جاسازی شده بود که 

مأموران با شناسایی آن 33کیلو هروئین و 67کیلو شیشه کشف کردند.
انتظامی

موادمخدر

بسته خبری خارجی

قاتل پشیمان خود را تسلیم پلیس کرد 

قتل همسر بر سر گوشی قتل همسر بر سر گوشی 
چرا جنایت؟

مردی ناخواسته و به خاطر عدم کنترل 
خشم مرتکب قتل همسرش می شود و 
این وجه اشتراک بســیاری از قتل های 

خانوادگی اســت. دکتر محبوبه یخچالی، روانشناس و مشاور 
خانواده می گوید: قتل همسر به دلایل اقتصادی یکی از تلخ ترین 
جلوه های فروپاشی روانی در بستر بحران های اجتماعی است. 
هنگامی که فشارهای شــدید مالی، بیکاری، ناتوانی در تأمین 
نیازهای اولیه و احســاس ناکامی مزمن بر فرد غلبه می کند، 
امکان بروز رفتارهای خشن افزایش می یابد. این شرایط معمولا 
با احساس بی قدرتی، خشم فروخورده و سرزنش خود یا دیگران 

همراه است.
این روانشناس ادامه می دهد: در بســیاری از موارد، فردی که 
دست به چنین جنایتی می زند ســابقه ای از اختلالات روانی 
درمان نشده مانند افســردگی شــدید، اختلال شخصیت یا 
اختلالات کنترل خشم دارد. فقر، محرومیت اجتماعی، نبود 
حمایت های روانی و اجتماعــی و بی ثباتی اقتصادی می تواند 
چنین فردی را به نقطه ای برســاند که راهی بــرای رهایی از 

فشارها نبیند، جز اعمال خشونت.
یخچالی می گوید: به نظر من نبود آموزش های مهارت های 
زندگی، ناتوانی در حل مسئله و فرهنگ تابو درباره مراجعه 
به روانشناس، موجب می شود آسیب های روانی انباشته 
شــوند و درنهایت در قالب جنایت ظهــور کنند. چنین 
قتل هایی نه تنها نشانه فروپاشی یک رابطه عاطفی اند، بلکه 
نمادی از فروپاشــی نظام حمایت اجتماعی اند. اما در مورد 
کنترل خشم باید بگویم که کنترل خشــم یکی از مهم ترین 
مهارت های زندگی است که نقش اساسی در کیفیت روابط و 

آرامش فردی دارد.
وی ادامه می دهد: خشم یک هیجان طبیعی و عمومی است که 
در پاسخ به احساس تهدید، بی عدالتی، تحقیر یا ناکامی بروز 
می کند. بسیاری از افراد، آموزش ندیده اند که چطور خشم خود 
را کنترل کنند و در مقابل مسائل این چنینی که از نظر خودشان 
پیش پاافتاده است، خشم ناگهان بروز می کند و منجر به خشونت 

و جنایت می شود.
یخچالی در پایان می گوید: پیشگیری از این نوع جنایات نیازمند 
سرمایه گذاری جدی در آموزش مهارت های روانی، گسترش 
خدمات سلامت روان برای اقشار آسیب پذیر و حمایت اقتصادی 
از خانواده هاســت؛ چراکه ســلامت روانی و امنیت خانوادگی 

ارتباطی مستقیم با عدالت اجتماعی دارند.

دعوای زرگری برای سرقت های سریالی 

اعضای یک باند خشن، دعوای ساختگی راه می انداختند تا موتور و گوشی 
موبایل طعمه های خود را به سرقت ببرند. به گزارش همشهری، چندی قبل 
پسری ۱7ساله به اداره پلیس رفت و از یک باند مخوف زورگیری شکایت کرد. 
او گفت: برای تفریح به پارک چیتگر رفته بودم که متوجه دعوای چند جوان 
شدم. وقتی برای میانجیگری رفتم،  گفتند چرا به آنها چپ چپ نگاه کرده ام و 
ناگهان با قمه، ضربه ای به دستم زدند. سپس سوئیچ موتورم را برداشتند و آن 
را به سرقت بردند. ضربه قمه آنها باعث شد که چند روز در بیمارستان بستری 
شوم. با این شکایت، تحقیقات پلیس زیرنظر بازپرس شعبه سوم دادسرای 
ویژه سرقت آغاز شد.  بررسی ها  نشان می داد که دزدان به صورت سریالی 
ســرقت می کردند و ابتدا دعوای زرگری راه انداخته و پس از زخمی کردن 
طعمه هایشان، موتور و گوشی موبایل های آنها را در حوالی پارک چیتگر به 
سرقت می بردند. تحقیقات کارآگاهان سرانجام به شناسایی اعضای این باند 
خشن منجر شد. همه آنها سابقه دار بودند که 2روز قبل در عملیاتی غافلگیرانه 
دستگیر شدند و به سرقت های سریالی اعتراف کردند. یکی از متهمان، زیر 
۱8سال دارد که پرونده او به دادسرای اطفال فرستاده شد و ۵متهم دیگر این 
گروه در دادسرای ویژه سرقت، به سرقت های سریالی اقرار کردند. سرکرده 
گروه گفت: شب عید با بچه های محل دور هم جمع شده بودیم که تصمیم 
به سرقت گرفتیم. شــگرد ما این بود که دعوای زرگری راه می انداختیم و 
طعمه هایمان را شناسایی می کردیم. سپس با تهدید و ضرب و جرح، موتور و 
موبایل هایشان را به سرقت می بردیم. تحقیقات از اعضای این گروه ادامه دارد.

۱۰3هزار 
پرونده در حوزه مبارزه با قاچاق تشکیل شد

۱۰۲هزار 
متهم و مجرم اقتصادی دستگیر شدند

۱36درصد  
افزایش در کشفیات پرونده های پلیس 

۲۹۰همت  
ارزش کالاهای  کشف شده 

۴۴۰میلیون لیتر 
انواع فرآورده های نفتی کشف شد

36هزار 
خودروی شوتی توقیف شد

   ۱85۰۰
دستگاه ماینر کشف شد

۹5۰میلیون 
نخ سیگار قاچاق کشف شد

سانحه مرگبار برای بوئینگ ۷3۷ 
حادثــه بــرای هواپیمای 
بوئینگ که در حال تعمیر 
بود، جان 2نفر از کارکنان 
فنی را گرفــت. به گزارش 
همشــهری، ظهــر دیروز 
)یکشــنبه( یــک فروند 
هواپیمــای مســافربری 
بوئینــگ 737 متعلق به 
شرکت هواپیمایی وارش 

در جریان عملیات تعمیراتی دچار ســانحه شــد که به مرگ 
دلخراش 2تکنیسین فنی منجر شــد. این حادثه در محوطه 
تأسیسات شرکت تعمیراتی فارسکو رخ داد. براساس اطلاعات 
اولیه منتشرشــده، ارابه فرود جلوی هواپیمــا )لندینگ گیر( 
به طور ناخواسته جمع شد و در پی آن، دماغه هواپیما به شدت 
به زمین برخورد کرد. شــدت ضربه به حدی بــود که 2نفر از 
کارکنان فنی مستقر در زیر بخش جلویی هواپیما در دم جان 
خود را از دست دادند.در پی وقوع این سانحه، تیم بررسی سوانح 
سازمان هواپیمایی کشوری به محل اعزام و تحقیقات اولیه آغاز 
شده است. هنوز جزئیات دقیق درباره علت فنی بروز این نقص 
و نقش احتمالی خطای انسانی یا نقص تجهیزات اعلام نشده  و 
به گفته مهدی رمضانی، مدیر روابط  عمومی سازمان هواپیمایی 
کشوری،تحقیقات، پلیس و مقامات قضایی درباره این حادثه 

ادامه دارد. 
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دماوند در قاب پارک ملی کویر
حســین اکبریــان، عــکاس و طبیعت گــرد با انتشــار ایــن تصویر 
نوشــت: »مــن بــرای گرفتــن ایــن عکــس حــدود 10بــار بــه پارک 
ملــی کویر ســفر کــردم تــا یــک  بار شــانس یــار مــن شــود و همه 
شــرایط آمــاده ثبــت این قــاب زیبــا شــود. یک  بــار آلودگــی، یک 
 بار ابــر و بــار دیگر هــر دو مانــع دیــدن دماونــد می شــدند. مادر 
ایــران از پــارک ملــی کویــر و فاصلــه ۲00کیلومتــری...«  پــارک 
ملــی کویر شــبه جزیره ای بیــن دریاچــه نمــک، کویر ریــگ، 
کویر مرکــزی و کویر گرمســار اســت. بخش عظیــم مســافت 
این منطقه که بــه دلیل حیات جانــوری متنوع خود در گذشــته 
به آفریقــای کوچک مشــهور بوده، در شهرســتان گرمســار واقع 
 شــده اســت و جزء مناطق دیدنی سمنان محســوب می شــود.

سایر بخش های آن نیز در استان های تهران، قم  و اصفهان قرار 
گرفته اســت. این منطقــه حدود ۶۷0 هــزار هکتار وســعت دارد 
که ۴۲0 هــزار هکتــار آن پارک ملــی و ۲۵0 هــزار هکتــار منطقه 

حفاظت شده  است./ عکس: حسین اکبریان 

دوشنبه  دوشنبه  2222 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93899389
برگزاریسیونهمینجلسهشورایعالیمحیطزیستباحضوررئیسجمهور

سیدمهدی حسینی، مدیرکل حوزه ریاست و هماهنگی امور استان های سازمان حفاظت محیط زیست: 
جلسه شورای  عالی محیط زیست با ۴دستورکار کلیدی و ارائه 3گزارش تخصصی از عملکرد دستگاه ها 

با حضور رئیس جمهور برگزار خواهد شد.

تلاشسازمانمنابعطبیعیبرایارتقایوضعیتمعیشتیجنگلبانان
علی تیموری، رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور: جنگلبانان مسئولیت سختی در حفاظت 
از انفال بر عهده دارند و ســازمان منابــع طبیعی تمام تلاش خــود را برای ارتقای وضعیت معیشــتی آنان 

به کار خواهد گرفت.

اصفهان؛ پایتخت گردشگری 
شهرهای آسیایی 

اصفهان روز یکشنبه)21اردیبهشت( در آیینی رسمی در عمارت 
تاریخی باغ زرشک به عنوان پایتخت گردشگری شهرهای آسیایی 

در سال2۰2۵ معرفی و تندیس یادبود آن اهدا شد.
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان 
با بیان اینکه این شهر از میان 4۰شهر توانست به عنوان پایتخت 
گردشگری شهرهای آسیایی انتخاب شود به همشهری می گوید: 
»این یک اتفاق مهم اســت، زیرا اصفهان از چند جهت در حوزه 
گردشگری سرآمد است.« کمال حیدری با اشاره به تشکیل کمیته 
سیاستگذاری برای تقسیم کار بین دستگاه ها و نهادهای ذی نفع 
برای ارتقای زیرساخت گردشگری در این شهر به بهانه پایتختی 
توضیح می دهد: »در این کمیته نماینده هایی از اســتانداری، 
اتاق بازرگانی، اداره امور خارجه در اصفهان، صدا وسیما، میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و همچنین نماینده شهرداری 

و شورای شهر اصفهان حضور دارند.«
او مسئولیت دبیرخانه کمیته اصفهان، پایتخت گردشگری را با 
معاونت فرهنگی و اجتماعی شــهرداری اصفهان اعلام می کند 
و می افزاید: »هدف ما این اســت که در 8محور بتوانیم برنامه و 
زیرساخت های فرهنگی را در این شهر اجرا کنیم. اول، تبلیغات 
و بازاریابی که با ایجاد کمپین تبلیغاتی جذاب بتوانیم جاذبه های 
اصفهان را در داخل و به ویــژه در مجامع بین المللی برای جذب 

گردشگر معرفی کنیم.« 
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری اصفهان 
محور دوم را توسعه زیرساخت های گردشگری می داند و ادامه 
می دهد: »محور سوم، آموزش نیروی انسانی است تا راهنمایان 
گردشگری برای خدمات با کیفیت بهتر آشنایی بیشتری پیدا 
کنند و آموزش بیشتری ببینند. محور چهارم، برگزاری رویدادها 

و جشنواره هاست.« 
حیدری، محور پنجم را حفظ و مرمت و بازسازی بناهای تاریخی 
اعلام می کند و توضیــح می دهد: »اصفهان عنــوان دبیرخانه 
شهرهای تاریخی ایران را در اختیار دارد و در این راستا می تواند به 

جذب گردشگر کمک کند.«
محور ششــم به گفته او، اســتفاده بهینه از بخش خصوصی و 
تشویق ســرمایه گذاران بخش خصوصی در صنعت گردشگری 
و محور هفتم، توسعه گردشگری پایدار و محور هشتم، استفاده 
از فناوری های نوین است تا اپلیکیشن های راهنمایی و اطلاعات 

برای تجربه خوب به کمک گردشگران بیاید.« 

خبر روز

عکس خبر

زندگی 6 روزه زاینده رود 

رهاسازی آب در بســتر رودخانه زاینده رود برای آبیاری نوبت 
چهارم کشت غلات پاییزه کشاورزان شرق اصفهان انجام شد و 

تا 6روز آینده ادامه دارد.
عضو هیأت مدیره اتاق اصناف کشــاورزی اصفهان با اعلام این 
خبر به همشهری گفت: آب در زاینده رود برای کشت سوم غله 
کشاورزان غرب اصفهان در هفته اول اردیبهشت به مدت 1۰روز 
جاری شد، اما کشاورزان شرق اصفهان از آن بهره مند نشدند. با 
این حال سد زاینده رود بسته نشد و ظهر یکشنبه 21اردیبهشت، 

آب به طرف شرق اصفهان رها شد.
حسین محمدرضایی افزود: جریان آب شب گذشته)یکشنبه( 
زیر پل های تاریخی اصفهان رســید و احتمال مــی رود تا روز 
سه شنبه 23اردیبهشت به شبکه های آبشار و شبکه های دشت 

شرق اصفهان برسد و در دریچه های کشاورزی توزیع شود.
وی ادامه داد: درحالی که این مرحله چهارم آبیاری کشت غله 
است و یک مرحله دیگر آبیاری نیاز است، با توجه به حجم آب 
سد به  نظر می رسد جریان آب برای غله برقرار نشود و در خرداد 

جریان آب زاینده رود را نداشته باشیم.

 تفاهمنامه ای برای 
حفاظت از آهوی ایرانی

تفاهمنامه همکاری اداره محیط زیست و صنعت نفت در جزیره 
خارک برای حفاظت از آهوی ایرانی به امضا رسید. این تفاهمنامه 
که بخشی از مســئولیت اجتماعی »عملیات عمومی خارک« 
است، به منظور حفاظت از گونه شاخص این جزیره، یعنی آهوی 

ایرانی امضا شده.
به گزارش همشــهری، در جزیره خارک حــدود 13۰۰رأس 
آهو)گواتردار( زیست می کنند که به  گفته معاون محیط طبیعی 
اداره کل حفاظت از محیط زیست بوشــهر ۵برابر ظرفیت این 
جزیره است. گنجایش زیســتگاه جزیره خارک برای میزبانی 
از 2۵۰ تا 3۰۰رأس آهو است که بیشتر به شکل دستی تعلیف 
و تغذیه می شوند. غلامرضا فقیه گفت: در یک برنامه بلندمدت 
می خواهیم جمعیت آهوان جزیره خارک را کاهش دهیم و سالی 
1۰۰رأس آهو به خارج از جزیره منتقل شود. در بوشهر 2منطقه 
برای زیستگاه این آهوان در نظر گرفته شده  است و نقاط دیگر 
کشور نیز اگر داوطلب باشــند، می توانیم با هماهنگی سازمان 
حفاظت از محیط زیست آهوان این جزیره را به آنجا منتقل کنیم. 

این کار با هدف حفظ گونه صورت می گیرد.

صفحه آرا: بهروز قلی پور

گرگرگرگر»»»»ننیایاپاپا
طولانی ترین مسیر عشایری کشور تا پایان بهار 

برای تردد 2000خانوار ایمن می شود

3دههصرفوقتبرایعبورایمن
ساخت مســیری ایمن بر رودخانه برای کوچ 
بهاره و پاییزه عشایر موضوعی است که از 3دهه 
پیش آغاز شد و از ســال 139۰به شکل جدی 
دنبال شــد. مدیرکل امور عشــایر خوزستان 
در این باره می گویــد: »مطالعــه روی ایل راه 
عشایر شمال خوزســتان و لرستان از 14سال 
پیش  آغاز شــد. 23کیلومتر از مســیر ایل راه 
در خوزســتان و 13کیلومتر در لرستان واقع 
شده که برای عملیات ساخت پل نیاز به مسیر 
شکافی بود؛ مســیری که هم برای تردد پیاده 
عشایر، هم خودرو و هم عبور دام ایمن و کافی 
باشد.« اسکندر موســوی زاده با اشاره به اینکه 
بعد از تکمیل مطالعات، احداث ابنیه پل در سال 
14۰1آغاز شده، می گوید: »با وجود پیشرفت 
8۵درصدی طــرح، 3کیلومتر از 
مسیر شکافی ایل راه که در 
اســتان لرســتان واقع 
شــده، در حال انجام 
و اجــرای عملیات 
زیرســاختی مثل 

آسفالت است.« 

گرگر،قدرتمندوبیرحم
منطقه پل کــول در فاصله 1۵۰ کیلومتــری از مرکز 
شهرستان دزفول و مرز بین لرســتان و خوزستان قرار 
دارد. عشــایر به خاطر دارند که اواخر دهه 137۰اداره 
امور عشایر شهرستان دزفول، گرگر را برای عبور عشایر 
در منطقه احداث کرد تا عشایر بتوانند به سمت مناطق 

ییلاقی لرستان کوچ کنند.
گرگر که به نوع اولیه تله کابین معروف است، یک سبد 
آهنی داشت که عشــایر برای گذر از رودخانه، سوار آن 
می شدند. به نظر راهی آسان برای عبور از رودخانه بود، اما 
مصائب گرگر به عنوان تنها راه انتقال عشایر و دام آنها در 
این مسیر، داستانی است پر آب چشم؛ از سقوط بچه ها 
داخل رودخانه گرفته تا تلفات دام که ســرمایه اصلی 
عشایر است. هنوز هم صدای جیرجیر سبد آهنی گرگر با 
آن طناب نه چندان مقاوم و تکان هایش در وزش باد، در 
خاطر پیر و جوان عشایر تازه است. در محل اتصال گرگر 
به طناب سیمی ضخیم، دو قرقره آهنین قرار دارد. وقتی 
در سبد آهنی گرگر می نشینی باید با دست قرقره ها را 
به حرکت درآورد. بســیاری از عشایر انگشت شان را در 
تماس با همین قرقره و طناب سیمی از دست داده اند. 
برخی بچه های عشایر هم که برای رفت وآمد به مدرسه 
روزانه مجبور به اســتفاده از گرگر بودنــد، حالا بدون 

انگشت مانده اند.

مهمترینایلراهکشور
پل کول دزفول در مسیر قدیمی ترین گذرگاه عشایری منطقه 

شمال خوزستان و لرستان به پیشرفت 8۵درصدی رسیده و قرار 

است تردد عشایر شمال خوزستان و لرستان را تسهیل کند و 

از آن مهم تر گرگر را برای همیشــه به عنوان راهی برای گذر از 
رودخانه این مسیر حذف کند.

مدیرکل امور عشایر خوزستان بازگشایی پل کول را در آخر فصل 

بهار14۰4 پیش بینی می کند و به همشهری می گوید: »پل کول 

در مسیر ایل راه مهم عشایری که سالانه حدود 2 هزار خانوار از 

آن عبور می کنند، ساخته شده  است. عشــایر برای گذر از این 

مسیر مجبورند از شیب های بسیار تند و خطرناکی عبور کنند و 

از روی رودخانه خروشان بختیاری و رودخانه سرخو بگذرند. این 

مسیر شمال شهرستان دزفول )بخش شهیون( در خوزستان را به 

جنوب شهرستان الیگودرز )ذلقی( در لرستان متصل می کند.«

اسکندر موسوی زاده به پل های این مسیر اشاره می کند و ادامه 

می دهد: »یک پل قدیمی در این محدوده هست که عمر آن به 

زمان صفویان می رسد و آثاری از آن به جا مانده و دیگری پلی 

اســت که در اواخر دوره قاجار بنا و بارها مرمت و بعد از ســیل 
سال 1398 به کلی تخریب شد.« 

این پل تنها مسیر ارتباطی میان خوزستان و لرستان برای عبور 

عشایر اســت که از دهه 137۰به دلیل تخریب فراوان، عشایر 

مجبور بودند با گرگر از رودخانه ای عمیق، خروشان و خطرناک 
عبور کنند.

پایانتلخیوتوسعهگردشگری
پل کول با بهبود دسترسی، تجارت و حمل ونقل بین 
خوزستان و لرستان را با کاهش هزینه و زمان تسهیل 
خواهد کرد. منطقه دزفول با جاذبه هایی مانند رودخانه 
دز، دره کول خرســون و پل قدیمی دزفول، ظرفیت 

بالایی برای گردشگری دارد.
عباس پاپی زاده، نماینده دزفول در مجلس شــورای 
اسلامی می گوید که این پل می تواند زمینه ساز توسعه 
گردشگری و طبیعت گردی در منطقه شود. با ساخته 
شدن پل کول و برچیده شدن همیشگی گرگر، فصل 
خاطرات تلخ 2۰۰۰خانوار عشایر خوزستان، اصفهان، 
چهارمحال و بختیاری و لرستان برای همیشه بسته 

می شود.
 به نظر می رســد پل کول دزفول بیش از یک ســازه 
مهندســی، نمادی از امید و پیشــرفت برای عشایر 
خوزستان و لرستان و نقطه عطفی در زندگی عشایر 

این منطقه باشد.

۷۰۰
میلیاردریال
اعتبار

4
متر

عرض

3
دهانه

88
متر

طول

زیرساختی برای رشد اقتصادی و اجتماعی
اول اردیبهشــت پل کول با پیشــرفت 85درصدی، برای 
کوچ بهاره عشایر از سمت دزفول به الیگودرز به طور موقت 
بازگشایی شد. خانوارهای عشایر برای افتتاح کامل این پل 
تا پایان فصل بهار روزشماری می کنند. اسکندر موسوی زاده، 
مدیرکل امور عشایر خوزستان می گوید: »عشایر 25درصد 
گوشت قرمز کشور و 35درصد صنایع دستی را تولید می کنند. 
آنان تولیدکنندگان واقعی و حافظان طبیعت هستند و در 
تأمین لبنیات و گیاهان دارویی نیز ســهم بسزایی دارند. از 
این رو، لازم است زیرساخت های لازم برای تامین آسایش 
آنان فراهم شود. پل کول زیرساختی برای رشد اقتصادی و 

اجتماعی منطقه خواهد بود.« 

مکث

عباس پاپی زاده، نماینده دزفول در مجلس شورای اسلامی: این پل می تواند زمینه ساز 
توسعه گردشگری و طبیعت گردی در منطقه شود.

اسکندر موسوی زاده، مدیرکل امور عشــایر خوزستان: مطالعه روی ایل راه عشایر 
شمال خوزستان و لرستان از 14سال پیش  آغاز شد. 23کیلومتر از مسیر ایل راه در 

خوزستان و 13کیلومتر در لرستان واقع شده است.

 قلعه یزدگرد سوم
قطب گردشگری می شود

قلعه تاریخی یزدگرد سوم در نهاوند استان همدان بعد از بازسازی 
و مرمت به جاذبه گردشــگری تبدیل خواهد شــد. به گزارش 
همشهری، قلعه نهاوند یا دژ یزدگرد، قلعه ای ساسانی در دوران 
قاجار تخریب شد و به تازگی عبدالرضا گلپایگانی، معاون وزیر 
راه و شهرسازی از برنامه های دولت برای بازسازی قلعه تاریخی 
یزدگرد سوم، آخرین پادشاه ساسانی خبر داده و گفته است که 
این قلعه پس از جابه جایی ساکنان و حفاری های باستان شناسی 
به قطبی برای گردشــگری و اشــتغال زایی در نهاوند تبدیل 
خواهد شد. نماینده نهاوند در مجلس با اشاره به اهمیت تاریخی 
این قلعه گفت: »پی ها و ســازه های اصلی قلعه هنوز زیر خاک 
هستند و پیش از بازسازی، باید ساکنان اطراف آن جابه جا شوند. 
سپس حفاری های دقیق باستان شناسی انجام خواهد شد تا این 
بنای تاریخی به شکل اصولی مرمت شود.« به گفته علیرضا نثاری، 
این قلعه در گذشــته دارای قنات ها و چاه های آب بوده و هنوز 

هم خروجی آب آن در میدان قیصریه دیده می شود.

یادگار نبرد نهاوند
قلعه نهاوند در بخش غربی ایران، یک دژ باســتانی اســت که 
شاهد بســیاری از رویداد های تاریخی بوده است. ساخت قلعه 
نهاوند به دوره امپراتوری اشکانی نسبت داده می شود. این قلعه 
به عنوان یک دژ نظامی برای حفاظت از منطقه در برابر حملات 
و تهدیدات خارجی ســاخته شــده بود. این قلعه با نبرد نهاوند 
در سال 642میلادی شناخته می شــود که یکی از رویداد های 
مهم در جریان فتح اسلامی ایران بود. این نبرد منجر به سقوط 
امپراتوری ساسانی و گسترش اسلام در فلات ایران شد. این قلعه 
با دیوار های سنگی مستحکم و موقعیت استراتژیک خود طراحی 
شده بود تا در برابر محاصره ها و حملات مقاومت کند. دیوار های 
قلعه ضخیم و بلند است و از آن در برابر تیر ها و پرتابه های دیگر 
محافظت می کند. همچنین قلعه دارای برج ها و اســتحکامات 
دفاعی متعددی اســت که نقاط دیده بانــی و لایه های امنیتی 
اضافی را فراهم می کردند. یکی از ویژگی های معماری برجسته 
این قلعه، موقعیت استراتژیک آن روی تپه ای است که چشم انداز 

فوق العاده ای از مناطق اطراف فراهم می کند.

میراث

قبرستانبینامونشانپایگرگر
مدیرکل امور عشایر خوزستان در توضیح صدمه های گرگر که 
برای همیشه بساط آن برچیده می شود، می گوید: »همانجا پای 
گرگر قبرستانی  بی نام هست؛  قبرستانی که هر سنگ قبر بی نام 
و نشانش به قصه یک ســقوط برمی گردد. در مسیر کوچ وقتی 
فردی از ایل از گرگر سقوط می کرد و جان می باخت، همانجا به 
خاک سپرده می شد؛ اتفاقی که یکی دو بار هم نبود و قبرستانی 
بی نام را شکل داد.«  مســیر به قدری سخت گذر و با شیب تند 
است که برای احداث پل نیز رساندن مصالح، آهن و ماشین آلات 
به دل کوهستانی دورافتاده که هیچ جاده ای ندارد، سختی کار 

را دو چندان می کرد.
اسکندر موسوی زاده می گوید: »استفاده از گرگر در کوچ بهاره 
که از اواخر اسفند تا نیمه اردیبهشت است برای رفتن به ییلاق 
و در کوچ پاییزه برای بازگشت به قشلاق که از نیمه دوم شهریور 
آغاز می شود، رواج داشت. خطرات گرگر در کوچ پاییزه به دلیل 
پایین بودن سطح آب رودخانه کمتر بود، اما در کوچ بهاره شاهد 

صدمات بیشتری بودیم.«

محمود مولایی؛ روزنامه نگارگردشگری

زهرا رفیعی؛ روزنامه نگارزیست بوم

»گرگر« یا همان نمونه ســاده و 
اولیه تله کابین در حافظه عشایر 
بختیاری با مرارت هــای جانکاه 
پیوند خورده اســت؛ همان سبد 
آهنینی که در فصل کوچ، آنان را 
از رودخانه خروشان عبور می داد 
و برایشــان خاطرات تلخ از قطع 
شدن انگشت دســت یا سقوط 
افراد و دام باقی نمی گذاشت. این 
روزها نوید می رسد که ساخت »پل 
کول« در دزفول برای عبور عشایر 
و دام در فصل کــوچ بعد از 3دهه 
چشم انتظاری تا حدود یک  ماه و 
نیم دیگر تمام می شود و گرگر برای 

همیشه به خاطرات می پیوندد.
مدیرکل امور عشایر خوزستان به 
همشــهری می گوید که تکمیل و 
افتتاح پل کول مسیر را برای عبور 
2هزار خانوار عشــایر لرستان و 
خوزستان ایمن و آسان خواهد کرد.

راحله عبدالحسینیگزارش
روزنامه نگار



7

رسولصدرعاملیدرگفتوگوباهمشهریازفیلم100میگوید
وقتیسینمادرثانیهمیدرخشد

رســول صدرعاملی،یکی از اعضای هیأت داوران 

جشنواره فیلم 100می گوید: میزان مشارکت جوانان گپ
و نوجوانان از این جشنواره بالا و رضایت بخش بود. 
نه فرش قرمزی بود و نه نام های پرطمطراق جشنواره های جهانی، اما 
چیزی در این رویداد 3 روزه موج می زد که نمی توان آن را نادیده 
گرفت: جسارت نسل تازه ای از فیلمسازان برای روایت های کوتاه، 
بی حاشیه، اما دقیق و مؤثر. جشــنواره بین المللی فیلم 100، در 
روزهایی که تهران هوای اردیبهشت را نفس می کشید، به مکانی 

برای تلاقی ذوق های جوان و تجربه های پخته بدل شد. رســول 
صدرعاملی، کارگردان باسابقه سینمای ایران و عضو هیأت داوران 
جشنواره ارزیابی خود را از کیفیت آثار و حال و هوای رویداد ارائه 
کرد؛ نگاهی که هم امید داشت و هم نقد. وی ادامه می دهد: پردیس 
ســینمایی ملت، در 3 روز میزبانی اش از این جشــنواره، شاهد 
تندیس هایی نبود که به فیلم های چند ســاعته داده شوند، بلکه 
صحنه درخشش فیلم هایی شد که تمام حرف شان را در 100ثانیه 

می زدند؛ بی واسطه، مستقیم، موجز. 

دوشنبه  دوشنبه  2222 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93899389

تجلیل از خالق »نیاز«
داوودنژاد:از۸0فیلمساختهشده۶0فیلمضررمیکند

 » سلام علیکم حاج آقا«
باز از اکران جا ماند

فیلم»سلامعلیکمحاجآقا«که۶سالپسازساختمجوزاکران
گرفتهبود،درآستانهاکرانبازهمتوقیفشد.

»سلامعلیکمحاجآقا«بهکارگردانیحسینتبریزیقراربودپس
از۶سالاز17اردیبهشتروانهسینماهاشود،امابازهمتوقیفشد.
ساخت»ســلامعلیکمحاجآقا«باناماولیه»چشمانفرشته«به
نویسندگیوکارگردانیحســینتبریزیمهر۹7تمامشد،امااز
همانزماندرتوقیفبود.اینفیلمکهیککمدیاجتماعیمعرفی
شــده،مرداد۹۸قراربودرویپردهبرودکهبهدلیلصادرنشدن
پروانهنمایشوتوقیفتوســطسازمانســینماییوزارتارشاد،
اکرانآنمنتفیشد.درآنزمانباتعاملابراهیمداروغهزاده،معاون
وقتارزشیابیونظارتسازمانسینماییباسازندگاناثر،مشکل
پروانهنمایشبرطرفشد،اماباآمدنمهدیطباطبایینژادبهجای
ابراهیمداروغهزاده،باردیگراکراناینفیلملغوشدتااینکهشهریور
سالگذشــتهخبرازرفعتوقیفاینفیلمآمد،امادرآنزمانهم
رویپردهنرفت،تااینکهمدتیپیشفیلممجوزاکرانگرفتوقرار
بوداز17اردیبهشتنمایشدادهشودکهبازهمایناتفاقنیفتاد
وفیلمیکهازسویوزارتارشــادمجوزساختونمایشداشت،

بازدرتوقیفماند.

یک فیلم با انبوهی از چهره ها

دراینفیلمحمیدگودرزیومحمدرضاشــریفینیادرنقشیک
روحانیظاهرشدهاندولیلااوتادی،علیصادقی،رزرضوی،زهرا
جهرمی،سوسنپرور،ارژنگامیرفضلی،مهرانرجبی،بیتاعالمی،
هلیاآهنگری،امینچنارانی،علیبنایی،اشــکانقاســمی،شیوا
خسرومهروبهنوشبختیاری،مریمکاویانیوپوریاپورسرخدیگر

بازیگرانآنهستند.

تکلیف دیگر فیلم های رفع توقیف شده چه شد؟

همزمانبافیلم»سلامعلیکمحاجآقا«درشهریورسالگذشته،
5فیلمدیگرهمرفعتوقیفشــد،ازجمله»مسیحپسرمریم«که
مدتهادرتوقیفبود.اینفیلمیکیازفیلمهایپرمسئلهجشنواره
چهلمبود.»مسیحپســرمریم«بهکارگردانیعلیجعفرآبادیو
تهیهکنندگیمهدیفرجیوجلیلشــعبانیومحصولسازمان
رسانهایاوج،سال1۴00متقاضیشــرکتدرجشنوارهبودکه
پذیرفتهنشــد.فیلمدربارهیکروســپیخانهدردهه50استو
همینباعثشدصحبتهایزیادیاطرافآنشکلبگیرد.ازجمله
بهروزافخمیکهیکیازاعضایهیأتانتخابفیلمهابود،پیشاز
جشنوارهچهلم،بهضعفآناشارهکردهوگفتهبودکهدراینفیلم

زنانباپوششیخندهداروغیرقابلباورنشاندادهشدهاند.
درزمانجشنوارههممحســندریالعل،مدیرمرکزفیلموسریال
سازمانرسانهایاوجدریکنشستخبریگلایهشدیدیازحذف
اینفیلمکردهوگفتهبود:»اگرشمامیدانیدچرافیلمکنارگذاشته

شد،ماهممیدانیم.«
بههرحالایــنفیلمبابازیامیرنوروزی،پانتــهآپناهیها،بهرام
ابراهیمــی،المیرادهقانی،پاوانافســر،مهــردادضیایی،حمید
ابراهیمی،گلنوشقهرمانی،منصورنصیری،الهامشــعبانی،نینل
یعقوبی،محرمزینالزاده،مجتبیلالهزاری،یاســرساغری،مریم
ماهورودریکتکدیانبعداز3ســالپروانهنمایشگرفت،امادر
نهایتبااســم»دخترانکوچهغم«ودرشــبکهنمایشخانگی

منتشرشد.
فیلمدیگریکههمزمانخبررفعتوقیفشآمد»سینمامتروپل«
بود.»سینمامتروپل«بهنویسندگیمحمدعلیباشهآهنگروحامد
باشهآهنگروکارگردانیمحمدعلیباشــهآهنگروتهیهکنندگی
سیدحامدحســینیسال1۴01ساختهشــد.اینفیلمهفتمین
اثرمحمدعلیباشهآهنگراستونخســتینباردرچهلویکمین
دورهجشــنوارهبینالمللیفیلمفجربهنمایشدرآمدوبانامزدی
در13رشتهدارایبیشترینتعدادنامزدیدرایندورهازجشنواره
فیلمفجربودوحتیدر3رشتهبهترینکارگردانی،بهترینفیلم
وبهترینفیلمبرداریجایزهســیمرغبلورینرابهدستآورد.اما
ازآنســال،پشــتصفاکرانماندوتوقیفبود.باشهآهنگردر
فیلمهایدیگرشنگاهخاصخودشرابهجنگداشــتهاســت،
ازجمله»خاک«کــهمورداقبــالمنتقدانقرارگرفــتوبعدبا
»بیداریرویاها«،»ملکه«و»ســروزیرآب«قصههایمتفاوتیاز
جنگراروایتکردهاست.اودر»ســینمامتروپل«سراغسینما
متروپلآبادانرفتــهوماجرایراهاندازیســینمایآنرادردل
جنگومحاصرهشهرتصویرکردهاست.دراینفیلمکهرفعتوقیف
شده،اماهنوزاکراننشــدهمجتبیپیرزاده،نوشینمسعودیان،
هومنبرقنورد،پریوشنظریه،حســینباشــهآهنگر،شــهاب
عسگریوفریدقبادیباهنرمندیرضاکیانیانومهتابنصیرپور

بازیمیکنند.
فیلمهای»غیبتموجه«بهکارگردانیعبــاسرافعی،»بیتار«
ساختهجمیلرســتمیو»مهمانیازکارائیب«نخستینساخته
بهزادفراهانیهمدیگرفیلمهایرفعتوقیفشــدهســالگذشته

هستندکهاکراننشدهاند.

پلانکوتاهترازگزارش

هالیوود

سینمای ایران تبدیل به بولینگ عبده شده است 
فــرزاد مؤتمن،کارگردان: این فیلم ها کمدی نیســتند و ســینمای ما را تبدیل بــه بولینگ عبــده کرده اند.ما با 
مسئله لابی ها، عدم حمایت از همه فیلمسازها، حمایت وسیع از برخی از فیلمسازهای دیگر، تقسیم بندی  

فیلمسازها به خودی و غیرخودی و ایزوله کردن فیلمسازها روبه رو هستیم.٫ صبا 

کمدی تنها گزینه موجود است 
محمد تنابنده،کارگردان سینما:  در این شرایط معمولافقط یک گزینه وجود دارد.چون فیلم های کمدی فروش 
خوبی دارند، اکثر تهیه کننده ها سراغ کمدی  یا کارگردان هایی می روند که بتوانند بازگشت سرمایه را تضمین 

کنند.به نظرم این، مهم ترین مسئله است. یعنی ماجرا از خود ما شروع می شود.٫ سینماپرس 

صفحهآرا:بهروزقلیپور

سیدرضامیرکریمی،ازدیگرحاضراناینمراسمدربارهجشنواره
فیلم100وعلیرضاداوودنژادگفت:جشنوارهفیلم100رادوست
دارمچونبرایاستعدادیابیوفهمدرستاززماندرروایتگویی
جایخوبیاست.بینالمللیشــدننیزبهتوفیقاتاینجشنواره
افزودهاســت.ازشکلاختتامیههممعلوماســتکهافرادخوش
ذوقیپشتآنهستند.اصلداســتاندرفیلمسازیایدهاستنه
فقطیادگیریفرم.قصهگفتننیازمندتجربهزیستهاستوصرف
کپیکردنازداســتانهایدیگران
کارخوبینیســت.اینجــاجایی
نیســتکهبافرمبتوانمخاطب
راگولزدبلکهبایدبرایاوقصه

تعریفکرد.
منآقــایداوودنــژادراخیلی
دوستدارمچوناوآدماصیلی
اســتودرروندحرفهایاش
ایــناصالــت میتــوان

اورافهمید.

 خرس عروسکی بددهن 
صاحب سریال می شود

تد،خرسعروسکیبامزهایکهتاکنون2فیلمسینماییبراساس
شخصیتشساختهشده،حالاقراراستصاحبسریالشود.

سرویساســتریمینگپیکاک )Peacock(سرمایهگذاریروی
فرنچایز»تد«رادوچندانکردهودستورتولیدیکسریالانیمیشنی
براساسفیلمهایخرسعروسکیبددهنسثمکفارلنراصادر
کردهاست.جزئیاتدقیقداســتاندرپردهابهامباقیمانده،اما
اینسریالانیمیشنیپسازرویدادهای2فیلملایو-اکشن»تد«
اتفاقمیافتد.مکفارلنباردیگرصداپیشهتدخواهدبودومارک
والبرگ،آمانداسایفردوجسیکابارتنیزبهترتیبنقشهایجان،
سَموتامیلینراازفیلمهاتکرارمیکنند.علاوهبراین،کایلمونی
صداپیشــهشــخصیتجدیدآپولوولیزریچمنصداپیشهروت
خواهدبود.ایندومینسریال»تد«درپیکاکمحسوبمیشود،
چراکهاینپلتفرمهماکنونیکسریاللایو-اکشنپیشدرآمدنیز
پخشمیکند.اینسریالکهدرژانویه202۴راهاندازیشد،رکورد
پربینندهترینعنواناریجینالپیکاکتابهامروزراشکست.فصل
دومآندرحالتولیداست.مکفارلندرآنسریالنیزصداپیشهتد
است،درحالیکهریچمننقشپالی،همکلاسیدبیرستانیجانرا

درچندیناپیزودبازیکردهاست.
ایننقش،سایفردراهمچنانباپیکاکهمراهنگهمیدارد؛چراکه
اینبازیگربرندهجایزهامیاخیرادرمینیسریال»رودخانهطولانی
روشن«برایایناستریمربازیکردهاست.مکفارلنعلاوهبربازی،
نویسندهوتهیهکنندهاجراییسریالانیمیشنیجدیدنیزهست.
پلکوریگانوبردوالشنیزبهعنواننویســندگان،تهیهکنندگان
اجراییوشورانرها)نمایشگردانان(فعالیتمیکنند.کوریگانو

والششورانرهایسریالپیشدرآمدنیزهستند.

اسکارلت جوهانسون در »ببر کاغذی« 
با آدام درایور همبازی می شود

اسکارلتجوهانسون،نامزدجایزهاسکارومایلزتلرقراراستدرکنار
آدامدرایوردرفیلمبعدیجیمزگریبهنام»ببرکاغذی«بازیکنند.
گریکهنویسندهوکارگرداناینفیلماست،تولیدآنراازماهآینده
درنیوجرسیآغازخواهدکرد.آنهاتاویوجرمیاسترانگپیش
ازاینبرایایفاینقشهاانتخابشــدهبودند،امابهدلیلتعهدات
دیگرازپروژهخارجشــدند.اینانتخاببازیگران،جوهانســونو
درایورراپسازفیلم»داســتانازدواج«درسال201۹دوبارهگرد
همآوردهاســت؛فیلمیکهبرایهردوآنهانامزدیجایزهاسکاررا
بههمراهداشــت.»ببرکاغذی«بهعنوانداستانیپرتنشوخشن
توصیفشدهکه2برادررادنبالمیکندکهدرتلاشبرایرسیدن
بهرؤیایآمریکاییهستند،امادرگیرطرحیمیشوندکهبیشاز
حدخوباستکهواقعیباشد.خلاصهداستانفیلماینگونهاست:»
همانطورکهسعیمیکنندراهخودرادرجهانیپرخطرترازهمیشه،
مملوازفسادوخشونتپیداکنند،خودوخانوادهشانرامیبینند
کهبهطوروحشیانهایتوســطمافیایروسیهبهوحشتافتادهاند.
پیوندآنهاشروعبهازهمگسستنمیکندوخیانتکهزمانیکاملا

غیرقابلتصوربود،اکنونبهامریکاملاممکنتبدیلمیشود.«
جوهانسونکه2بارنامزداســکاروبرندهجایزهبفتاشدهاست،با
حضوردرجشنوارهفیلمکندرفیلم»نقشهفینیقی«وساندرسون
کهدربخشمسابقهنمایشدادهمیشودوهمچنیننخستینفیلم
کارگردانیخودبهنام»النوربزرگ«کهدربخش»نگاهخاص«به

نمایشدرخواهدآمد،بهاینرویدادسینماییمیرود.
جوهانســونهمچنینبهخاطرنقشآفرینــیدرفیلمهاییمانند
»گمشــدهدرترجمــه«،»جوجــوخرگوشــه«،»او«وفرنچایز

»انتقامجویان«مارولشناختهشدهاست.

فرانسیسفوردکاپولانظراتخودرادربارهتعرفههایپیشنهادیدونالد

ترامپبرفیلمهابیــانکرد.درمصاحبهاختصاصــیروزجمعهباGQ،رخداد
کارگردان»پدرخوانده«بهابهامــاتدربارهتعرفههاییکهرئیسجمهور
یکشنبهگذشتهاعلامکرد،پرداخت.اوگفتکهاجرایاینتعرفهها»مثلبستندربهروی
سودمالیبالقوهایالاتمتحدهاست«.کاپولابیانکرد:»اینکارفقطایجادابهاممیکند.
مردمدرکنمیکنندکهاقتصاددردولتقبلچگونهبود.تورمجهانیوجودداشت،نهفقط
درآمریکا.تمامجهاندرگیریکروندتورمیجدیبود؛اماکشوریکهبهترینعملکردرا
داشتایالاتمتحدهبود.بنابراینآمریکاپیشازایندولتجدید،پولزیادیبهدستآورد
والانپولزیادیدراینکشوروجوددارد.اینتعرفههامثلایناستکهدرِموقعیتیبسیار
پررونقرامحکمببندیم.«کاپولافاشکردکهاززمانانتخابمجددترامپ،»مردمدرحال
خریدبلیتهاینمایش»مگالوپلیس«هستند«؛فیلمیکهسقوطجمهوریرومراباآینده
آمریکامقایسهمیکند.اوگفتکهوقتیاینفیلمدرسپتامبر202۴اکرانشد،»خیلی
پیشگویانهبودزیرامیگفتآمریکامثلروماستوممکناستجمهوریتخودراازدست
بدهد«.اوهمچنینافزودکهافزایشاخیرمحبوبیتاینفیلم،شبیهاتفاقیاستکهبرای

فیلمجنگی»اینکآخرالزمان«)1۹7۹(افتاد.

 نظر فرانسیس فورد کاپولا
درباره تعرفه های پیشنهادی دونالد ترامپ 

رسولصدرعاملی،کارگردانپیشکسوت
سینماضمنارزیابیایندورهازجشنواره
میگوید:»فضایکلیجشــنوارهبســیار
خوببود؛باتوجهبهفیلمهاییکهمشاهده
کــردمواتفاقاتیکهدرجریــانبرگزاری
آنرخداد،حضورپرشورجوانانوبهویژه
نوجوانان،بســیارچشــمگیروقابلتوجه
بود.هرچندانتظارداشتمسطحکیفیآثار
ارائهشدهبالاترباشد،امامیزانمشارکتو
اشتیاقشرکتکنندگانبرایحضوردراین

جشنوارهبسیاربالاورضایتبخشبود.«

ویدربیانمعیارهایخــودبرایارزیابی
آثارایندورهازجشــنواره،عنوانمیکند:
»مهمتریــنویژگیبرایمــندرقضاوت
آثار،خلاقیتبود.اینکهفیلمسازانبتوانند
بدونسانسورذهنی،اندیشهونگاهخودرا
باجسارتبهتصویربکشــند،بسیارحائز
اهمیتاست.فیلمهاییبرایمنارزشمند
بودندکهجســارتدرآنهاوجودداشت،
خلاقیتدرروایتبهچشممیخوردودر
عینحالآگاهــی،داناییوتکنیکنیزدر

آنهامحسوسبود.«

صدرعاملیبااشارهبهتفاوتمحسوسمیان
آثارایندورهازجشنوارهبادورههایپیشین،
میگوید:»بهنظرمیرسدنگاهفیلمسازان
درایــندورهبهطورناگهانــیتغییرکرده
است.باآنکهدردورهپیشحضورنداشتم،
امامقایســهایکهمیاناینآثاروتولیدات
سالهایگذشتهکردم،نشــانمیدادکه
ذهنیتفیلمسازانجوانبهطورقابلتوجهی
ازرویکردهایپیشــینفاصلهگرفتهاست.
اینتغییــرمیتواندازجهاتــیامیدبخش

باشد،امادرعینحالتأملبرانگیزاست.«

تغییر محسوس در نگاه فیلمسازانسه ضلعی قضاوت آثاردشوارترین شکل فیلمسازی 

گروه 24: چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم 100 با برگزاری مراسم 

اختتامیه و معرفی برگزیدگان، به کار خود پایان داد.در مراسم اختتامیه، گزارش
برگزیدگان چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم 100معرفی شدند. در 
این مراسم که با حضور اعضای هیأت داوران جشنواره، جمعی از هنرمندان سینماو 
چهره های فرهنگی و هنری برگزار شد، برگزیدگان بخش های ملی با عنوان »ایران 
عزیز«، بخش بین الملل با عنوان »کرامت انسانی« و بخش فراصد با عنوان »فلسطین 
آزاد« معرفی شدند. همچنین در این مراسم از علیرضا داوودنژاد، فیلمساز پیشکسوت 

سینمای ایران تقدیر شد.

رســولصدرعاملی،فیلمســازویکیاز
اعضایهیأتداورانجشنوارهفیلم100
دربارهعلیرضاداوودنــژادگفت:علیرضا
داوودنژادچهبافیلمهاییکهساخت،چه
بامنشومعرفتشدرسینمایایرانوچه
بانوعپرداختشبهسینما،معلمهمهما

فیلمسازهایبعدازانقلاببود.اینراکه
چگونهمیشــودازمردماینسرزمینبا
ایننگاهخاصفیلمساختداوودنژادبه
ماآموخت.اومفهومخانوادهرادرسینما
معنابخشید.اورنجسینماراکشیدهوالبته

پیروزیهاراهمروایتکردهاست.

علیرضــاداوودنــژادنیــزدرمراســم
اختتامیهگفت:وظیفهخودمدانستمبهاین
جشــنوارهبیایمودلیلآنعنوانوموضوع
جشنوارهاست.زمان،محورداناییسینمایی
استوداناییسینماییهمبستگیبازمان
دارد.وقتیقراراستهمهچیزدر100ثانیه
یا100دقیقهودریکبستهبندیمشخص
روایتشودهنرزیادیمیخواهدودانایی
سینمارامیطلبد.سینماوداناییسینمایی
بازمانآمیختهاســتولیبرعکسآندر
ســریالاینمحدودیتزیادنیست.دانایی
سینماییباســاختنفیلمهایسینمایی
بهوجودمیآیدومحفوظمیشــود.وقتی
ســینماتضعیفشــود،داناییسینمایی
تضعیفمیشود.ســینمایمادرشرایطی

بهسرمیبردکهاز۸0فیلماکرانشده،۶0
فیلمضررمیکند.منبافیلمتجاریمخالف
نیســتمچوندراینشــرایطبازارسینما
بالاخرهبایدباروشــیسالنهاوتماشاگررا
نگهداریمولیدراینمیانتکلیفهنرسینما
همبایدمشخصشود.داناییسینماییدر
مملکتمادرخطراست.نمیشودمملکتی
داناییسینمایینداشتهباشدولیمنظومه
هنریورسانهایخوبیدرآنشکلبگیرد.
امیدوارمبتوانیمکاریکنیمکهســینمای
هنری،تبلیغاتیوتجاریباهمبهکارخود
ادامهدهد.اصلداناییســینماییدراصل
سینماســتوبرایحفظکردنایناصل
بههمهعرصههایســینماشاملسینمای

تجاری،تبلیغاتیوهنرینیازاست.

داوود نژاد معلم فیلمسازان بعد از انقلاب است 

مخالف سینمای تجاری نیستم ولی تکلیف فیلم هنری هم باید مشخص شود 

جشنواره فیلم 100 محل استعدادیابی است 

علیرضا داوودنژاد :
شکل بگیردهنری و رسانه ای خوبی در آن نداشته  باشد ولی منظومه مملکتی دانایی سینمایی ما در خطر است . نمی شود دانایی سینمایی در مملکت سینما هم باید مشخص شود. ولی در این میان تکلیف هنر سالن ها و تماشاگر را نگه داریم سینما بالاخره باید با روشی نیستم چون در این شرایط بازار من با فیلم تجاری مخالف 

سیدرضا میرکریمی:

 جشنواره 
فیلم ۱۰۰ را دوست دارم 

چون برای استعدادیابی 

و فهم درست از زمان در 

روایت گویی جای خوبی 

است. بین المللی شدن نیز 

به توفیقات این جشنواره 

 افزوده است. 
از شکل اختتامیه هم 

 معلوم است که افراد
خوش ذوقی پشت
 

 آن هستند

مسیر دشوار درخشش فیلم کوتاه
این کارگردان پیشکسوت سینما با اشاره به دشواری های داوری آثار کوتاه می گوید: »چالش اصلی در فیلم کوتاه آن است که اثری بتواند در 
زمانی محدود، تأثیرگذار و ماندگار باشد.در دنیای فیلم کوتاه، صرفاخوب بودن کافی نیست. برای اینکه یک فیلم دیده شود و بتواند در میان 
آثار متعدد جایگاهی بیابد، باید از مرز خوبی عبور کند، به مرحله عالی برسد و حتی از آن فراتر رود؛ باید اثری فوق العاده باشد تا بتواند در عرصه 

رقابت حضور مؤثر داشته باشد.«

مکث



روزنامه  اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي

 دفتر مرکزي: تهران، خیابان ولیعصر )عج(، کوچه شهید سیدکمال قریشی، شماره14
 کدپستي 45956-19666  تهران، صندوق پستي19395/5446

 تلفن :23023000، نمابر :22046067

   توزيع و اشتراك:  موسسه نشرگستر امروز نوین
 تلفن توزیع:61933000

 تلفن اشتراک: 61933114

   پذيرش آگهي : 84321000
 چاپ: همشهري  

 تلفن: 48075000

 www.hamshahr ion l i ne . i r :همشهري 

 newspaper.hamshahrionline.ir :سايت روزنامه 

سرمایه گذاری برای تولید
سیاسیودیپلماتیک:

 مدیر: حسین ارجلو

شهرنگار:
 مدیر: پروانه  بهرام نژاد

 دبیر: مریم باقرپور

اقتصاد:
 مدیر: حسین لطفی

 دبیر: مریم موسی پور

تماشاگر:
 مدیر: امیر محمد یعقوب پور 

 دبیر: لیلی خرسند

زمینمن: سر
 مدیر: زهرا عباسی  

تندرستی:
 مدیر: عیسی محمدی  

 دبیر:  مریم سرخوش

سرنخ:
 مدیر: جواد عزیزی  

 دبیر: محمد جعفری

دانستنیها:
 مدیر:  ساسان شادمان

 دبیر: زهرا خلجی

جامعه: 
 مدیر: فهیمه طباطبایی

گزارش:
 مدیر: مسعود میر 

 دبیر: فاطمه عسگری نیا

24)سینماوتلویزیون(:
 مدیر: سعید مروتی 

 دبیر: علیرضا محمودی
: صفحهآخر

  دبیر: جواد نصرتی 
طرحوگرافیک:

 دبیر: محمدعلی حلیمی

 صاحب امتیاز:  
مؤسسه همشهری

 مدیر مسئول: محسن مهدیان
 سردبیر: دانیال معمار 

 دبیر تحریریه: 
سیدمجتبی صادقی 

 معاونان سردبیر: 
  شهرام فرهنگی، علی عمادی

شاهین امین، حامد فوقانی
 مدیر فنی: حامد یزدانی  

 مدیر هنری: مهدی سلامی
 دبیر عکس: امیر پناهپور

صفحه آرا: علیرضا بهرامی

 حضرت امير المؤمنين علي ع: 
 از گرفتن نسیه و قرض، خود را برهانید، چون سبب
 غم و اندوه شبانه و ذلتّ و خواری در روز خواهد شد.

  اذان ظهــر:  12:01   غــروب آفتــاب: 19:00 
  اذان مغرب: 19:20   نيمه  شــب  شــرعي: 23:12 

  اذان صبح فردا: 3:23    طلوع آفتاب فردا: 5:01 

  دوشنبه    دوشنبه  2222 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404  سال سی وسومسال سی وسوم     شماره شماره 93899389 

حافظ
خم زلف تو دام کفر و دين است
ز کارستان او يک شمه اين است

ایــن روزهــا کــه نــام 
خلیــج همیشــه فــارس 
بیش از گذشــته ســر زبان ها افتاده و عرق ملی و حس 
میهن دوســتی ایرانیان اوج گرفته، بیش از گذشته یاد 
 و خاطره بزرگمردان وطن دوســتی مثل ســتارخان و 
میرزای جنگلی و همت  و صیاد در دلمان زنده می شود؛ 
بزرگانی که در عصر خودشــان تا پای جان برای حفظ 
وطنشــان ایســتادند و هیچ  تغییری حتــی در نام را 
برنتابیدند. شــاید این جمله معروف را شنیده باشید که 
»من می خواهم که هفت دولت زیر بیــرق دولت ایران 
بیایند و من زیر بیرق بیگانه نمی روم.« این جمله معروف 
سردار ملی، ســتارخان بزرگ است که در عهد قاجار در 
مقابل نیروهای دولتی ضد مشروطه ماه ها ایستادگی کرد 
تا تبریز، تبریز بماند. او مدتی هم مهمان تهرانی ها بود و 
مشروطه خواهان از او استقبال کردند و پس از انقلاب، به 
افتخارش نام محله ای را ستارخان گذاشتند. حالا گشتی 
در کوچه پس کوچه های ســتارخان تهران می زنیم و از 

پیچیدگی های این محله رمزگشایی می کنیم.

تاريخش

این خیابــان و محله هم مثل بســیاری از مناطق غربی 
تهران قدیم پر از باغ و بوستان بود و البته جزئی از روستای 
طرشــت تا اینکه بیش از نیم  قرن پیش، فرانســوی ها 
کارخانه برق آلســتوم را در زمینی به مساحت تقریبی 
17هکتار بنا کردند و فلکه صادقیه و خیابان ســتارخان 
و دیگر تقاطع های مهــم محله، مثل چهارراه خســرو 
شکل گرفت. خیابان ستارخان که پیش از انقلاب به تاج 
شناخته می شد، ازجمله خیابان های کلیدی غرب تهران 

است که غرب پایتخت را به مرکز شهر وصل می کند.

خيابان لقمه

یکی از ویژگی های مهم این روزهای خیابان ســتارخان 
شکم ســراهای ریز و درشت آن اســت. به خصوص اگر 
شــب ها گذرتان به این محله بیفتد، گاهی حتی جلوی 

برخی اغذیه فروشی های آن جای پارک پیدا نمی کنید.

ترين هايش

مهم ترین بنای این محله و خیابان حتما کارخانه برق یا 
همان توانیر است. بد نیست بدانید این کارخانه ورزشگاه 
قابل  قبولی هــم دارد که پذیرای ورزشــکاران پایتخت 
است. مجتمع های تجاری پررونقی هم در این محله قد 
کشــیده اند. در این میان، نباید از ساختمان هایی مثل 
بیمارســتان رسول اکرم گذشــت. عمل کاشت حلزون 
گوش و بســیاری از دیگــر درمان های خــاص ازجمله 

کارهای مهم این بیمارستان در سطح کشور است.

پل ستارخان

در تابستان سال1353، پل تاج )ستارخان فعلی( متولد 
شد و توانست نقش مهمی در کاهش تردد در منطقه غرب 
پایتخت ایجاد کند. پل یادگار امام هم از روی این خیابان 
عبور می کند و از قضا یکــی از بازار چه های پررونق این 

محله جایی زیر این پل است.

محله ای ملی گرا 

سیدسروشطباطباییپور

این محله ...

سوژه روز

اینجا فضای سبز اطراف بزرگراه مدرس است؛ بزرگراهی 
که ساخت آن سال1349 آغاز شد و سال1354 گشایش 
یافت. در این بزرگراه کلیدی پایتخــت، وقتی از جنوب 
به شمال ســفر می کنی و خیابان شهیدبهشتی را پشت 
سر می گذاری و در بالای ســرت، بزرگراه حقانی را پیش 
رو داری، یکهــو دمای هوا، چند درجــه کاهش می یابد 
و فضای دو طرف بزرگراه، بافتی ســبز به  خود می گیرد؛ 
نمایی جنگلی و متفاوت که به برکت فضای ســبز پارک 
طالقانی، پارک آب و آتش، فضای سبز اطراف پل طبیعت و 
درختان حاشیه و در میانه بزرگراه در این محدوده، فضایی 
متفاوت و با صفا را در  دل شهر ایجاد کرده است. به فراخور 
فصل، گاهی مجسمه های شهری هم این بخش از شهر را 

دیدنی تر می کنند.
 

در ميانه بزرگراه!

بهار را قدم بزن
با مسيرهای پياده روی در پايتخت که در فصل بهار حسابی رونق می گيرند، آشنا شويد

عصر روزهای بهاری جان می دهد برای اينکه از خانه فاطمهعباسی
بيرون بياييم و در شــهر قدم بزنيم. کمتر کسی هم 
هست که بگويد از پياده روی خوشش نمی آيد. هوای 
مطبوع، آسمان آبی، رنگ های زيبای درختان و تماشــای جنب و جوش عابران پياده 
لذتی وصف ناپذير دارد و می تواند حال آدم را خوب کند؛ لذتی که برای تجربه آن نياز به 

پرداخت هزينه  خاصی نداريم. کافی است شال و کلاه کنيم و به خيابان برويم و يک مسير 
پياده روی در اين شهر درندشت پيدا کنيم. تهران را هم اينجوری نبينيد، اين شهر با وجود 
کلی ساختمان و برج و ماشــين و ترافيک، خيابان ها و کوچه ها و مسيرهای زيادی برای 
پياده روی دارد که می تواند روزتان را بسازد. با ما همراه باشيد تا برخی از اين مسيرها را 

بيشتر بشناسيد.

نمی شــود از خیابان های تهران حرف زد و اســمی از خیابان ولیعصر 
نیاورد. خیابان ولیعصر، طولانی ترین خیابان خاورمیانه و احتمالا یکی 
از زیباترین آنهاســت. این خیابان زیبا که شــمال و جنوب تهران را به 
هم متصل می کند، با چنارهای بلند و جوی های آب اطرافش شناخته 
می شود و یکی از محبوب ترین مسیرهای پیاده روی در تهران به حساب 
می آید، دیدنی های زیادی در مســیر خود دارد؛ از پارک های متعدد و 

کافه های شلوغ تا فروشگاه های ریز و درشت.

خيابان وليعصر

بلوار کشاورز در مرکز شهر هم از آن خیابان های دل انگیز پایتخت است که زیبایی اش 
هرکسی را سر ذوق می آورد. بلوار کشــاورز 2.2کیلومتر طول دارد و از سمت غرب به 
خیابان دکتر قریب و از سمت شــرق به میدان ولیعصر ختم می شود. این خیابان در 
گذشته یکی از اصلی ترین تفرجگاه های تهران بوده است. وجود محوطه سبز و درختان 
زیبا در میان بلوار و نهری که از میانه بلوار عبور می کند، زیبایی خاصی به این خیابان 
بخشیده اســت. نهر پرآب بلوار کشــاورز و نیمکت های دو طرف این نهر که زیر سایه 
درختان بنا شده  است، مجالی برای تنفس و درکردن خستگی به عابران پیاده می دهد.

بلوار کشاورز

بام لند و دریاچه شهدای خلیج فارس )چیتگر( جزو جدیدترین مکان های تفریحی هستند که به تهران 
اضافه شده. بعد از ســاخت این دریاچه  مصنوعی، تهرانی ها یک دلیل دیگر پیدا کردند که به غرب 
شهرشان سربزنند. به چیتگر بروید و دور تا دور دریاچه قدم بزنید. دم غروب آفتاب اینجا تصویری 
رؤیایی پیدا می کند. کمتر جایی در تهران پیدا می شود که حس کنار دریا به آدم بدهد. بعد از افتتاح 
بام لند گزینه های شکم گردی هم در اطراف دریاچه زیادشده. اگر همزمان مرکز خرید، مسیر دویدن 

و پیاده روی و محلی برای آرامش می خواهید، بام لند و دریاچه کنارش بهترین گزینه است.

بام لند و درياچه  

دروس نام منطقه ای بسیار خوش آب و هوا در شمال شهر تهران 
اســت. این مکان انتخابی بســیار مناســب برای پیاده روی در 
کنار تماشای طبیعت به شــمار می رود. دروس به رعایت اصول 
شهرسازی معروف بوده و دارای خیابان بندی های منظم است. 
ازجمله امتیازات پیاده روی در این منطقه می توان به استفاده از 

هوای خوب، تماشای ساختمان های زیبا و طبیعت اشاره کرد.

کوچه های دروس

پل طبیعت بزرگ ترین پل عابرپیاده  تهران اســت. این سازه  مدرن از روی بزرگراه 
مدرس می گذرد و پارک طالقانی را به پارک آب و آتــش وصل می کند. اگر دنبال 
جنگلی در دل تهــران می گردید، پــارک طالقانی یکی از بهترین گزینه هاســت. 
می توانید پیاده روی تان را از بوســتان آب و آتش شــروع کنید و بعد از گذر از پل 

طبیعت به پارک طالقانی بروید و در این پارک جنگلی ساعت ها راه بروید.

پل طبيعت

دربند و درکه هم دو مســیر محبوب پیاده روی در تهران هستند. چه در دربند 
و چه در درکه، ابتدای مسیر شــیب چندانی ندارد اما هرچه پیش بروید، مسیر 
کوهستانی می شود و ممکن است خسته تان کند. اما کافه و رستوران های سنتی 
متنوع و باکیفیتی در سراسر این مسیرها وجود دارند که همه روزه در حال ارائه 

خدمات به گردشگران هستند و می توانند استراحتگاه خوبی برایتان باشند. 

دربند و درکه

تيردوقلوی تهران

تهرانگرام

تیردوقلو، نــام یک ســه راهی در منطقه15 و 
حدفاصــل خیابــان 17شــهریور و میدان 
خراسان است که بخشی از شمال غربی 
آن در منطقه 12 قرار گرفته است. سال 
1316 تمام خیابان های تهران را تیربرق 
کاشتند. تیردوقلو جزو نخستین محله های 
تهران بوده که دارای برق شد. از قرار معلوم، در 
هر 100متر، یک تیر برق وجود داشته و درست 
در تقاطع خیابان های شــوش و 17شــهریور، 
2تیر بــزرگ در کنار هم قــرار گرفته بودند و 
همین امر باعث شده آن محدوده به تیردوقلو 

معروف شود.

اجاره خانه در سال1301؛ راحت تر 
از خريد يک متر چلوار

تهران مصور

بزرگــراه شــهید همــت اصلی ترین راه 
ارتباطی شــرق به غرب و غرب به شرق و 
یکی از معابر پرتردد تهران است. بزرگراه 
همت، از بزرگراه شــهید خرازی در غرب 
آغاز و بــه بزرگراه شــهید زین الدین در 
شرق تهران منتهی می شود. بخشی از این 
بزرگراه قبل از انقلاب اسلامی ساخته شد 
اما بخش اصلی و بیشتر آن پس از انقلاب 
احــداث و راه اندازی شــد. محله های در 
مسیر این بزرگراه که حدود 30کیلومتر 
مســافت دارد، از غرب به شــرق شامل 
محله های مهمی چون شهران، جنت آباد، 
شهرک غرب، ســعادت آباد، شیخ بهایی، 
شریعتی و پاســداران می شود. تصویری 
که مشــاهده می کنید، از احداث بزرگراه 
همت در محدوده  خیابان توانیر در سال 

1363 ثبت شده است.

 بزرگراه همت
40سال پيش

بخشی از این 
بزرگراه قبل 
از انقلاب 

اسلامی ساخته 
شده اما بخش 
اصلی و بیشتر 
آن پس از 

انقلاب احداث 
و راه اندازی 

شد



قدََر 
قدرت

مثل اینکه امســال فرقی نمی کند چه تیمی 
رودرروی بارسا قرار بگیرد؛ این تیم مقابل رقبا 
می بازد یا می برد. چیزی که مشخص است این 
است که باید از تماشــای بازی های این فصل 
تیم فلیک لذت برد! پس از نمایش های رویایی 
این تیم مقابل اینتر و حس آدرنالین خالص، 
روز گذشــته نوبت به یک  نمایش خاص دیگر 
از این تیم رســید؛ آن هم در ال کلاســیکوی 
قهرمانی لالیگا. بارسا روز گذشته شروع خوبی 
مقابل رقیب ســنتی نداشــت و در 14 دقیقه 
ابتدایی، 2 بار دروازه اش را باز شده دید. ستاره 
بازی در این دقایق امباپه فرانســوی بود که 
2 گل زد و خودش را به صــدر جدول گلزنان 
لالیگا رساند. با توجه به ســابقه کام بک های 
بارسا در فصل جاری، مشــخص بود که این 
پایان داســتان ال کلاســیکوی عصر دیروز 
نخواهد بود. همانطور که پیش بینی می شــد، 
بارسا با درخشش ســتاره هایش و استفاده از 
ضعف بازیکنان لب خط رئال در عقب زمین، 
به بازی برگشــت و آن هم چه بازگشتی! این 
تیم در 26 دقیقه و تا قبــل از به صدا درآمدن 
سوت نیمه اول، 4 گل به رئال زد و شاید چند 
گل هم نزد تا یکــی از بهترین کام بک هایش 
را برای رســیدن به قهرمانی لالیگا ثبت کرده 
باشد. رافینیا ستاره بارســا در این 26 دقیقه 
بود؛ بازیکنی که 2 گل زد و نقشی کلیدی در 
بازگشــت تیمش ایفا کرد. البته از نقش فران 
تورس هم نباید به همیــن راحتی عبور کرد؛ 
ستاره ای که 3 پاس گل داد و نمره9.2 گرفت. 
در نیمه دوم تلاش رئالی ها برای بازگشــت به 
بازی تنها با یک گل دیگر برای این تیم همراه 
بود و در نهایت این بارسا بود که با برتری 4بر 3 
گام بلندی برای رسیدن به جام برداشت. گل 
ســوم رئال را هم در این بــازی امباپه به ثمر 
رساند تا با هت تریک در ال کلاسیکو به کفش 
طلای لالیگا نزدیک و نزدیک تر شــود. امباپه 
حالا با 27 گل زده، بالاتــر از لوا با 25 گل زده، 
در صدرجدول بهترین گلزنان لالیگا ایستاده 
و به نظر می رسد فاصله ای تا بردن کفش طلا 
ندارد؛ آن هم در نخستین فصل حضورش در 

اسپانیا.

نکونام پلاس!
در مورد شایعه عجیب تلاش استقلال برای 

استخدام کارلوس کی روش

این روزها که اســتقلالی ها بــرای فصل بعد 
دنبال پیداکردن یک مربی خارجی هستند، 
اســم گزینه های زیادی اطراف این باشــگاه 
به گوش می رســد. والتر ماتزاری که اساســا 
همیشه هست و کاری اش هم نمی شود کرد. 
غیر از او این روزها نام ریکاردو ســاپینتو هم 
زیاد مطرح می شود، اما شاید جالب ترین نامی 
که در این فضا به میان می آید، اسم کارلوس 
کی روش باشد؛ سرمربی 72ساله پرتغالی که 
در 2مقطع، مجموعا حدود 8ســال هدایت 
تیم ملی ایــران را بر عهده داشــت و یکی از 
قضاوت شــده ترین مردان تاریخ این فوتبال 

به شمار می آید.
کی روش که با ایــران عملکــرد ناموفقی در 
جام جهانی2022 داشت، پس از آن یک دوره 
کوتاه و ناکام را هم روی نیمکت تیم ملی قطر 
پشت سر گذاشــت و حالا 2سالی می شود که 
بیکار است. در این مدت چندبار اسم کارلوس 
به عنوان گزینــه هدایت تیم هــای مختلف، 
ازجمله تیم ملی عراق مطرح شده، اما درنهایت 
موضوع به جایی نرسیده است. این یعنی امروز 
او در دســترس استقلالی هاســت؛ جایی که 
کی روش به خاطــر درگیری طولانی مدتش با 
برانکو، پایگاه خوبی هم داشت و از سوی بخشی 
از هــواداران این تیم حمایت می شــد. با این 
حال، حضور او روی نیمکــت آبی ها از جهات 

مختلف دشوار به نظر می رسد.
در درجه اول مسئله سن و سال مطرح است. 
آیا یک مربی 72ساله چیزی برای اضافه کردن 
به استقلال دارد؟ بعد هم نباید فراموش کنیم 
بیش از 2دهه است کی روش از هدایت تیم های 
باشگاهی دست کشیده و فقط کار در تیم های 
ملی را می پذیرد. کار باشگاهی بسیار پرفشار 
است و بعید به نظر می رســد کی روش دیگر 
میلی برای بازگشت به آن حوزه داشته باشد. 
دســت آخر هم اگر از قیمت گران و توقعات 
بالای کارلوس بگذریم، تخصص او ارائه فوتبال 
دفاعی و اقتصــادی اســت؛ کاری که فصل 
گذشته مشابه آن از سوی جواد نکونام انجام 
شــد و چنگی به دل نزد. با این اوصاف بعید 
به نظر می رسد داســتان استقلال- کی روش 

جدی باشد.

چهره روز

تیتر یک

پخش زنده

   دوشنبه    22 اردیبهشت  1404       14 ذی القعده    1446         سال سی وسوم            شـماره  9389

برنامه بازی

ونتزیا

فیورنتینا
20:00

سری آ  ایتالیا

آتالانتا

آاسرم
22:15

شفیلدیونایتد

بریستولسیتی
22:30

چمپیونشیپ انگلیس

پنجشنبه 25 اردیبهشت 1404

چادرملو

گلگهر
19:30

پرسپولیس

هوادار
19:30

لیگ برتر ایران - هفته 30

سپاهان

استقلال
19:30

ملوان

فولاد
19:30

استقلالخوزستان

تراکتور
19:30

مسرفسنجان

خیبر
19:30

شمسآذر

آلومینیوم
19:30

نساجی

ذوبآهن
19:30

چلسی

منچستریونایتد
22:30

لیگ برتر انگلیس

جمعه 26 اردیبهشت 1404

رئالسوسیداد

سلتاویگو
21:30

لالیگا اسپانیا

سویا

لاسپالماس
23:00

سه شنبه 23 اردیبهشت 1404

���ـــــــا�ـــــــاکلاسیکوکلاسیکو
 در يک فوتبال جذاب و بسيار تماشايي در يک فوتبال جذاب و بسيار تماشايي

    بارسابارسا  44 بر  بر 33 از سد  از سد رئالرئال گذشت و قهرمان گذشت و قهرمان
 لاليگا شد تا آنچلوتي هم در پايان يک فصل  بد  لاليگا شد تا آنچلوتي هم در پايان يک فصل  بد 

خداحافظي تلخي  با نيمکت مادريد داشته باشدخداحافظي تلخي  با نيمکت مادريد داشته باشد

اتفاق 
روز
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بیمارستانبیمارستان
حتی تا آخرین بازی فصل، کابوس مصدومیت 

دست از سر قرمزها بر نداشت

پرسپولیسپرسپولیس
میثم کریمی |  پرسپولیس در حالی روز پنجشــنبه در آخرین بازی فصلش باید به مصاف هوادار 
برود که اسماعیل کارتال برای این دیدار، 2مدافع میانی اصلی اش را در اختیار ندارد. محمدحسین 
کنعانی زادگان که در بازی با مس رفسنجان آســیب دید و فصل برایش تمام شد، حالا خبر رسیده 

مرتضی پورعلی گنجی هم به دلیل مصدومیت نمی تواند در این مســابقه به میدان برود. به طور کلی، 
کابوس آسیب دیدگی در این فصل تا لحظه آخر سرخپوشان را رها نکرد. به جرأت می توان گفت اگر این 

همه مصدومیت وجود نداشت، شاید حتی همین ترکیب نه چندان قدرتمند هم تا پیچ آخر در کورس قهرمانی می ماند، 
اما پرسپولیس در هر بازی چند مهره مؤثرش را در اختیار نداشت. قطعا یکی از دلایل مهم این داستان، میانگین سنی 
بالای تیم است؛ بازیکنان سالخورده ای که به نوبت آسیب می بینند و دست کادرفنی را در پوست گردو می گذارند. هرچند 
حتما باید فاکتورهایی مثل نوع تمرینات و تمهیدات پزشکی را هم در این زمینه درنظر گرفت. به هر حال در این مطلب، 
فقط بخشی از مصدومیت های پرشمار رخ داده در پرسپولیس این فصل را مرور می کنیم، با این توضیح که واقعا مجال 

بررسی همه بازیکنان نبود و برخی را نادیده گرفتیم.

ایوب عملود
خرید ناکارآمد و اعصاب خردکن پرسپولیس، از 
رکوردداران مصدومیت در این فصل بوده است. 
آمار می گوید عملود مراکشی در 4مقطع متفاوت 
در این فصل آسیب دیده و مجموعا 16بازی را 
از دســت داده. طولانی ترین بازه مصدومیت 
عملود در فصل پاییز بود که 42روز طول کشید 
و منجر به غیبت این بازیکن در 7مسابقه شد. 
آسیب دیدگی فعلی هم 32روز طول کشیده و 

5بازی پایانی فصل را شامل شده است.

امید عالیشاه
کاپیتان محبوب پرسپولیس یکی از مصدومان 
همیشــگی این فصل تیم بوده. عالیشاه در 
این فصل در 6دوره متفاوت مصدوم شــده و 
جمعا 26بازی را در تورنمنت های مختلف از 
دست داده که عدد بسیار چشمگیری است. 
2مصدومیــت 43 و 42روزه، طولانی ترین 
غیبت های عالیشــاه بــوده و البته او همین 
حالا هــم 8بــازی پایانی فصــل را به دلیل 

آسیب دیدگی از دست داده است.

در پایان این مطلب هم شــاید بد نباشــد بدانید یک بازیکن در 
پرسپولیس وجود دارد که هرگز مصدوم نمی شود؛ سروش رفیعی! 
آمار و مستندات ترانســفر مارکت می گوید هافبک شماره7 
سرخپوشان آخرین بار مرداد 1398 آسیب دیده که 12روز طول 
کشیده و یک بازی را از دست داده، آن هم زمانی که پیراهن پدیده 

یا شهر خودرو را به تن می کرده است!

نمونه نقض

مرتضی پورعلی گنجی
 اگر از آخر شروع کنیم، مدافع میانی 33ساله پرسپولیس، برای دومین بار در این 
فصل مصدوم می شود. او فصل را اصلا با مصدومیت سنگین شروع کرد و در 
6بازی نخست نتوانست برای سرخپوشان به میدان برود. حالا هم گنجی 

دیدار آخر لیگ با هوادار را از دست داده.

محمدحسین کنعانی زادگان
دیگر مدافع میانی پرسپولیس هم برای دومین بار در این فصل مصدوم 
می شود. کنعانی زادگان پیش از آنکه 2بازی آخر را از دست بدهد، 
یک نوبت هم در میانه های پاییز آسیب دید. آن مصدومیت 
30روز طول کشید و باعث شــد کنعانی 4مسابقه را از 

دست بدهد.

میلاد سرلک
مصدومیت در 3مقطع، ســرلک را جمعا در 13بازی 
از پرســپولیس گرفت. درحالی که یکی از بزرگ ترین 
بحران های سرخپوشــان بــه ناکارآمــدی و افت جمعی 
هافبک های این تیم مربوط می شد، سرلک هم یک خط در میان امکان 
بازی را به دست می آورد. طولانی ترین مصدومیت سرلک در دی و بهمن بود 

که او طی 31روز حضور در 7مسابقه را از دست داد.

اوستون اورونوف
همه غلاف کنید که سلطان اینجاست! ستاره شکننده پرسپولیس، تقریبا تمام طول 
فصل را مصدوم بوده. آمار می گوید اورونوف در این فصل 6مقطع آسیب دیدگی از نقاط 
مختلف بدن را پشت سر گذاشته اســت؛ از 9روز و 10روز تا 28روز و 42روز. او جمعا 
19مسابقه را در این فصل از دست داده و همین حالا هم تازه بهبود یافته است. وینگر 
ازبکستانی در بازگشت به میادین، در بازی با خیبر خرم آباد گل لحظه آخری خوبی زد 

که شاید منجر به نایب قهرمانی پرسپولیس شود.
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ونسان کمپانی در یک شب 2دلیل برای جشن 
گرفتن داشــت؛ گرفتن نخســتین جام 

قهرمانــی اش با بایرن مونیــخ و صعود 
هامبورگ به بوندس لیگا. ســرمربی 
بلژیکی بایرن سال های 2۰۰۶ تا 2۰۰۸ 
در هامبورگ حضور داشت و ۳۴بازی 

برای دایناسور ها انجام داده بود.
درحالی که وضعیت باشگاه های بزرگی 

مثل هامبورگ، شــالکه، کلن، هرتا، 
کایزرسلاترن، بوخوم و... در سال های اخیر 

اصلا تعریفی نداشــته و مدام در دسته های 
پایین تر حضور داشــته اند، ســرانجام یکی از 

بزرگ ترین آنها به بوندس لیگا برگشت. هامبورگ 7سال 
در رده های پایین تر دست وپا می زد و در شبی که در فولکس 
واگن اشتادیون با پیروزی ۶بر یک مقابل اولم صعودشان قطعی 
شد، وحید هاشمیان هم در ورزشگاه حاضر بود و مهدوی کیا 
هم برای این جشن، استوری گذاشت. آنها بازیکنان سابق 
هامبورگ بودند و مهدوی کیا در تیم منتخب تاریخ این باشگاه 

پرافتخار هم حاضر بود.
در هفته یکی مانده به پایانــی بوندس لیگا-2، هامبورگ با 
5۹امتیاز بوندس لیگایی شد. اف ث کلن هم 5۸امتیازی شد 
و صعود کرد. هامبورگ ۶قهرمانی بوندس لیگا در تاریخ خود 
دارد و آخرین بار فصل ۱۸-2۰۱7 در سطح اول فوتبال آلمان 
حضور داشــت. کلن هم که به عنوان تیم دوم صعود کرده، 
۳بار قهرمان لیگ سطح اول شده است. اما شالکه که دومین 
باشگاه بزرگ آلمان و سومین باشگاه جهان از لحاظ تعداد 

اعضای رسمی است، در نیمه پایینی جدول دست وپا می زند.
نبرد برای صعود از بوندس لیگا-2 جذابیت همیشگی خودش 
را دارد، حتی تیم هشــتم جدول هم هنوز برای قرار گرفتن 
بین ۳تیم برتر شــانس دارد، آن هم درحالی که فقط 2بازی 
تا پایان فصل 25-2۰2۴ مانده اســت. ببینیم چه تیم هایی 

برای کسب جایگاهی در بوندس لیگای فصل 
آینده تــلاش می کنند؛ تیم های الفســبورگ، 
پادربورن، فورتونا دوسلدورف، ماگدبورگ، کایزرسلاترن 
و هانوفر بخت صعود دارند. البته نماینده آنها باید با تیم سوم 
بوندس لیگا که فعلا تیم هایدنهایم است و ممکن است یکی از 

2تیم سن پائولی یا هوفنهایم هم باشند، بازی کند.
   2تیم هولشــتاین کیل )25امتیاز( و بوخوم )22امتیاز( 
ســقوط خود را قطعی کردند. بوخوم ۴فصل در سطح اول 
دوام آورده بود اما با شکست مقابل ماینتس در هفته ماقبل 
پایانی بوندس لیگا، سقوطش به بوندس لیگای-2 قطعی شد. 
هولشتاین  کیل فقط یک فصل حضور در سطح اول فوتبال 

آلمان را تجربه کرد.
   جشــن قهرمانی بایرن مونیخ هم برگزار شد. این اتفاقی 
عادی در آلمان اســت اما اتفاق غیرعادی  نخســتین جام 
قهرمانی هری کین در ۳۱ســالگی بود. از این غیرعادی تر، 
نخســتین جام عمر اریک دایر بود که ۶ماه از کین بزرگ تر 

است و مثل او اسیر نحسی و طلسم جام در تاتنهام شده بود.
   یک رکورد دیگر هم در هفته یکی مانده به آخر بوندس لیگا 
ثبت شــد؛ مانوئل نویر با عبور از لوتار ماتئوس، با ۳۹سال و 
۴۴روز سن، به دومین بازیکن مسن تاریخ بایرن مونیخ تبدیل 

شد؛ پشت سر برند درهر با ۴۰سال و ۱۹۸روز سن.

بن بست فوری
قدیس ها حالا دیگر بدترین تاریخ نیستند

بازگشت هالند به ترکیب ثابت بعد از ۲ماه مصدومیت، او را به بیکارترین بازیکن زمین 
تبدیل کرد؛ منچسترسیتی پس از 4پیروزی پیاپی از پس تیم آخر جدول و سریع ترین 
ســقوط کننده تاریخ لیگ برنیامد و رمزدیل و ساوتهمپتون توانستند پس از 19بازی 
نخستین بار دروازه خود را بسته نگه دارند. اینها چه اهمیتی دارد؟ اهمیتش در این بود 
که ساوتهمپتون برای این نتیجه)تساوی بدون گل( جشن گرفت، چون تک امتیاز این 
مسابقه باعث شد ننگ بدترین تیم تاریخ لیگ برتر از روی پیشانی قدیس ها برداشته 
شود. داربی کاونتی که فصل ۰8-۲۰۰۷ با کسب 11امتیاز، به چمپیونشیپ سقوط کرد، 
بدترین عملکرد تاریخ لیگ برتر را به نام خود سند زده است. با این حال ساوتهمپتون 
زودتر از هر تیم دیگری به دسته پایین تر سقوط کرده و در این فصل فقط ۲برد داشته، اما 
حالا با 1۲امتیاز حداقل از داربی کاونتی بالاتر است و بدترین تیم تاریخ لقب نمی گیرد. 
ایوان یوریچ که در میانه فصل از رم اخراج شــد تا رانیری آن باشگاه را درست کند، به 
ساوتهپمتون پیوست و احتمالا بدترین ســرمربی تاریخ لیگ شد. او گفته بود کاری 
خواهد کرد ساوتهمپتون بدترین تیم نشود و به قولش عمل کرد، آن هم با گرفتن امتیاز 
از منچسترسیتی که رکورددار قهرمانی در دهه اخیر است. چیزی نمانده بود سیتی در 

بدترین فصل خود، آرسنال را از رده دوم پایین بکشد.
   همشهری های پرسروصدا )لقب منچسترسیتی( در بازی با ساوتهمپتون ۲۶شوت 
)5شــوت در چارچوب( و امید گل 1.89 داشتند، در مقابل ۲شــوت )هیچ شوت در 
چارچوب( و امیدگل ۰.11 ساوتهمپتون. سیتی ۷۲درصد مالکیت توپ و ۶9لمس توپ 
در محوطه جریمه ساوتهمپتون داشت، درحالی که ساوتهمپتون در محوطه جریمه 

سیتی فقط ۷بار توپ را لمس کرد.
   سیتی در 4بازی از 11بازی اخیر خود موفق به گلزنی نشده؛ به همان اندازه 55بازی 
قبل ترشان. تیم گواردیولا این فصل ۶بازی بدون گل زده در لیگ داشته که بدترین آمار 

باشگاه از فصل 1۶-۲۰15 با همین تعداد بازی بدون گلزنی است.
   میزبان در حالی وارد این بازی شد که در ۳5بازی لیگ برتر خود در این فصل، 8۲گل 
دریافت کرده بود، اما در این بازی بسیار مستحکم به نظر می رسید و سومین کلین شیت 

خود را ثبت کرد. ساوتهمپتون بالاخره در این فصل چیزی برای جشن گرفتن دارد.

سوژه خنده 
قهرمان شد

تغییر وضعیت آنتونی از منچستر تا بتیس نیاز به یک 
جراحی سنگین داشت

آنتونی با 9۰میلیون یورو توســط اریک تن هاخ از آژاکس خریده و به گران ترین فروش 
تاریخ این باشگاه تبدیل شد، اما شاید همین قیمت بالا و غیرمنصفانه باعث شد این وینگر 
برزیلی به ترول تبدیل شود و در یونایتد همه او را مسخره کنند. وضعیت رافینیا هم که از 
لیدز به بارسلونا رفته بود، همین بود. دیگر وینگر برزیلی را هم هواداران بارسلونا مسخره 
می کردند. او در دوران ژاوی به یک مضحکه تبدیل شده بود اما حالا با فلیک احیا شده و 

یکی از بخت های اصلی توپ طلای سال است.
آنتونی در زمستان به صورت قرضی از یونایتد به رئال بتیس رفت و زیرنظر مانوئل پیگرینی 
شکوفا شد. او این فصل طوری درخشید که پس از گلزنی در بازی برگشت نیمه نهایی لیگ 
کنفرانس اروپا مقابل فیورنتینا، هواداران بتیس یک صدا نامش را فریاد می زدند و التماس 
می کردند که یک فصل دیگر هم بماند. او هم در واکنش اشک می ریخت. هواداران بتیس 
کمپینی ایجاد کرده اند تا از مالیات خود برای خرید آنتونی استفاده کنند، چون در اسپانیا 

مالیات دهندگان می توانند تعیین کنند که مالیات شان صرف چه اموری شود!
منچستریونایتد آنتونی را نمی خواهد و حاضر است او را با قیمت 4۰ تا ۶۰میلیون یورو 
بفروشــد، اما بتیس بودجه ای برای این انتقال ندارد، مگر اینکه یونایتد راضی شود یک 
فصل دیگر هم قرارداد قرضی اش با این باشگاه را تمدید کند. رئال بتیس حدود 8۳درصد از 
دستمزد آنتونی را به صورت قرضی پرداخت می کند و گفته می شود که هیچ بند خریدی 
در این قرارداد وجود ندارد. یونایتد امیدوار است عملکرد این بازیکن برزیلی، ارزش او را که 
در حال حاضر در ترانسفرمارکت ۲۰میلیون یورو است، افزایش دهد و سپس در تابستان 

او را به صورت دائمی بفروشد.
   غیر از آنتونی بازیکنانی مثل رشــفورد )استون ویلا(، 
گرینوود )ختافه و سپس مارســی(، کریستیانو رونالدو 
)النصر(، دخه آ )فیورنتینا(، الانگا )ناتینگهام فارست( 

و... هم با رفتن از اولدترافورد عاقبت به خیر شدند.
   تعداد مشــارکت گل های آنتونی در این فصل در 
تمام رقابت ها به 14گل رســیده اســت که تنها یک 
گل با بهترین عملکرد او در منچســتریونایتد فاصله 
دارد، اگرچه بعید اســت که او از ۲۲گل و پاس گلی که 
در آخرین فصل حضورش در آژاکــس ثبت کرد، عبور 
کند. نکته عجیب درباره این بازیکن این اســت که اگر او 
با بتیس بتواند چلسی را در فینال لیگ کنفرانس ببرد و 
منچستریونایتد هم در لیگ اروپا تاتنهام را شکست 
دهد و قهرمان شــود، آنتونی ۲مــدال اروپایی 

می گیرد؛ لیگ کنفرانس و لیگ اروپا.

هیولاهای 
اسکاندیناوی

مهاجمان سوئدی و نروژی چرا این جوری هستند؟
این مهاجمان اســکاندیناوی هم چیز عجیبی هســتند. آن از ارلینگ هالند بچه غول 
نروژی که تقریبا در هر بازی یک گل می زند، آن از گیوکرش ســوئدی که این فصل در 
اسپورتینگ لیسبون از همه مردم جهان بیشــتر گل زده است و این هم از سورلوث که 
با وجود فرصت های کمی کــه برای بازی در ترکیب اتلتیکومادرید به دســت می آورد، 
همیشه برای گلزنی آماده است. زوج هالند در تیم ملی نروژ در پیروزی درخشان و 4بر 
صفر اتلتیکومادرید مقابل سوسیداد یک رکورد 84ساله را شکست. او ابتدا در 11دقیقه 
هت تریک کرد و رکورد زودترین هت تریک تاریخ لالیگا را به دست آورد؛ سورلوث )اتلتیکو( 
تا دقیقه11 در بازی با سوسیداد )۲۰۲5(، موندو )والنسیا( تا دقیقه15مقابل سوسیداد 
)1941(، بستیت )سی ای اروپا( تا دقیقه15 مقابل رئال مادرید )19۲9( و سپس یک گل 
دیگر هم زد، برای ثبت یک پوکر دیگر. او فصل پیش هم در هفته آخر لالیگا و در تساوی 
4-4 ویارئال با رئال مادرید پوکر کرده بود. در قرن جدید فقط ۳بازیکن موفق شــده اند 
۲بار در لالیگا پوکر کنند؛ کریس رونالدو فصل های 15-۲۰14 و 1۶-۲۰15، لیونل مسی 

1۲-۲۰11 و 1۳-۲۰1۲، الکساندر سورلوث ۲4-۲۰۲۳ و ۲۰۲4-۲5.
   مهاجم ۲9ساله نروژی در این فصل در 44درصد دقایق ممکن به میدان رفته و 
در ۳۲بازی لالیگایی 1۷گل و ۲پاس گل ثبت کرده است. او روی ۳۲درصد گل های 
اتلتیکو تأثیر مستقیم گذاشته، درحالی که فقط در ۳۷درصد دقایق ممکن در ترکیب 
ثابت قرار گرفته است. سورلوث 4۷بار در همه رقابت های این فصل بازی کرده، با آمار 
۲1گل، ۲پاس گل، هر 94دقیقه یک مشارکت گل و 198۰دقیقه بازی در رقابت های 

باشگاهی فصل. او در 8بازی لیگ قهرمانان هیچ عملکرد مثبتی نداشت.
   سورلوث تاکنون 4گل به رئال مادرید زده و ۶گل به بارسلونا )به علاوه ۳پاس گل(. 
بارسا محبوب ترین حریف اوست. سورلوث 5بار هم دروازه سوسیداد را باز کرده و 4بار 
دروازه همین اتلتیکومادرید را. سورلوث در دوران حضورش در رئال سوسیداد فقط 

5بار برای این تیم گل زده بود؛ به اندازه تعداد گل هایش به خود آنها.
   مهاجم نروژی سابقه بازی برای ویارئال، سوسیداد، اتلتیکو، خرونینخن، ترابزون، 
لایپزیش، میتیلاند، بوده گلیمت، خنت و... را دارد. او در 41۷بازی باشگاهی عمرش 

15۲گل و 5۰پاس گل دارد؛ تقریبا در هر ۲بازی یک مشارکت گل.

BUNDESLIGA

شب باشکوهشب باشکوهشهرشهر بزر بزرگگ
رقیب اصلی بایرن به بوندس لیگا برگشت

هــری کیــن طبــق معمــول از کــف 25گل در 
یــک فصــل عبــور کــرد و ایــن کار را بــرای 
ششمین بار انجام داد؛ فصل 2۰۱5-۱۶ 
2۹گل(،  25گل(، فصــل 2۰۱۶-۱۷ ) (
فصــل ۳۰گل(،  (  2۰۱۷ -۱۸  فصــل 

2۳-2۰22 )۳۰گل(، فصل 2۰2۳-2۴ 
)۳۶گل( و فصل 25-2۰2۴ )25 گل(.

Harry Kane

آنتونی در بتیس به 
ازای هر ۹۰دقیقه 

۰.۶5مشارکت گل 
داشته، درحالی که این 
آمار در یونایتد در این 
فصل ۰.22مشارکت 
بوده است. ۸گلی که 
آنتونی با لباس سبز و 
سفید به ثمر رسانده، 

از رکورد او برای 
یونایتد در نیمه اول 

این فصل و فصل 
قبل روی هم فراتر 
رفته است. آنتونی 

با اینکه در نخستین 
فصل حضورش 
در اولدترافورد 

نویدبخش ظاهر شد 
ولی فصل2۰22-2۳ 

عملکرد وحشتناکی 
داشت و آن فصل را 
با 5گل زده در تمام 
رقابت ها پشت سر 

گذاشت. این وینگر 
راست با سرعت 

و شدت لیگ برتر 
مشکل داشت 

و به نظر می رسد 
مهارت های او بیشتر 
مناسب لالیگاست. 

آنتونی در 2فصل 
حضورش در آژاکس 

۴۴تأثیرگذاری 
روی گل داشت؛ 
در منچستر فقط 

2۰تأثیرگذاری.

رده بنــدی 
بیشــترین مشــارکت گل یک 

بازیکــن در نخســتین فصــل حضورش 

در لالیگا را ببینید: کریس رونالــدو با رئال مادرید 

۳5مشــارکت، لوئیس ســوارس بــا بارســلونا ۳۲، 

لواندوفسکی با بارسا ۳۰، رادامل فالکائو با اتلتیکو و گرت 

بیل با رئال ۲8، فان نیستلروی با رئال ۲۷، ساویولا با بارسا، 

خامس رودریگس با رئال و دیگو فــورلان با ویارئال ۲۶، 

هاســلبنک با اتلتیکو، زلاتان با بارســلونا و مسوت 

اوزیل با رئــال ۲5مشــارکت. آنتونی فقط در 

یک نیم فصل آمار 14مشارکت گل 
را ثبت کرد.
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 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 5038
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

افقی:
بیمــاری  آمارگیــری-   -1
واگیردار که پشه آنوفل منتقل 

می کند- تکرار یک حرف
2- سنگ ریزه- داستانی نوشته 

بزرگ علوی- گلدسته مسجد
3- اتاق قابل حمل- بچه سگ- 

اعزام
4- اختاپــوس- پادشــاهی، 

سلطنت
5- ســرافرازی- تخم کتــان- 

تاریخ نگار
6- محبوب تر از همه در میان 
جمعی- چکاندنی در تفنگ- 

درخواست از خدا
7- درون دهــان- غذایــی از 
مرغ آغشــته به آرد سوخاری- 
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نكته بازی

چه اصراری داری حمیدخان؟
داستان حمید درخشان اینطوری است که هر چند روز یک بار یک مصاحبه 
عجیب و غریب انجام می دهد، چند روزی سوژه انتقادات تند کارشناسان 
و هواداران می شود و همین که آن موج فروکش کرد، یک مصاحبه جدید 
می کند! آقا انصافا شما از نظر فنی فوتبالیست بزرگی بودی در این مملکت 
و برای خودت اعتباری داشــتی، بعضی از این حرف هایی را که می زنی 
حداقل با 4نفر از اطرافیان هماهنگ کن ببین نظر آنها چیســت. یعنی 
چه که »دورسون برای پرســپولیس کاری نکرده و من با یک  ماه تمرین 
می توانم جایش را پر کنم«؟ بله خب؛ طرف امباپه نیست، اما ظرف کمتر 
از نیم فصل 5گل خوب زده. بعد شما به عنوان آورنده تادئو به ایران، بهتر 

نیست در مورد بازیکنان خارجی پرسپولیس کمتر نظر بدهید؟!

حالا اول عنوان را بگیر!
علی علیپور واقعا بازیکن پرتلاش و زحمتکشی است و به سهم خودش 
در فوتبال ایران موفق هم بوده، اما بعضی وقت ها چیزهایی می گوید که 
آدم به هوش و ذکاوتش شک می کند. مثلا چند هفته پیش او گفته بود: 
»حس می کنم لیاقت و شخصیت بستن بازوبند کاپیتانی پرسپولیس 
را دارم.« بسیار خب؛ اما فکر نمی کنی بهتر بود این مطلب را سایرین در 
مورد تو بگویند؟ پیش از همین مسابقه با خیبر هم علیپور که با 12گل 
زده صدرنشین جدول گلزنان بود، از موضع برنده کفش طلا مصاحبه 
کرد و گفت: »این عنوان متعلق به تمام همبازیانم و مال پرسپولیس 
اســت.« علیپور این مصاحبه را در حالی انجام داد که امیرحســین 
حسین زاده فقط یک گل کمتر از او زده بود! بعد هم علیپور در خرم آباد 
روز خوبی نداشت و حسین زاده مقابل نساجی برای تراکتور گل زد تا هر 
دو بازیکن برابر شوند و دوئل آقای گلی به روز آخر بکشد. برادر باهوش، 

اول عنوان را به دست بیاور، بعد به دیگران تقدیمش کن!

... ولی حالا چرا؟
اگرچه هوادار درنهایت به لیگ یک ســقوط کــرد، اما منصفانه باید 
گفت تیمی کــه امیدرضا روانخواه در هفته های اخیر ســاخت، تیم 
خوب و آبرومندی بود. شاید اگر آنها زودتر به این مرحله می رسیدند، 
می توانستند در لیگ برتر بمانند. جالب اینجاست که طی هفته های 
اخیر با وجود مسجل شدن عملی و بعد هم رسمی سقوط هوادار، این 
تیم واقعا نمایش های خوب و مشــتاقانه ای ارائه داد. آنها در حالی در 
3بازی اخیر از اســتقلال، نساجی و ســپاهان امتیاز گرفتند که هر 
3تیم برای کســب پیروزی پر از انگیزه بودند. هوادار قبل از آن هم با 
استقلال خوزستان مساوی کرد و ملوان و چادرملو را برد، اما شاید تنها 
گاف بزرگ این تیم، شکست عجیب 4گله مقابل مس رفسنجان بود. 
در هر صورت تیم قابل احترام روانخواه، هفته آخر با پرسپولیس بازی 

دارد و با این دست فرمان بعید است لقمه آسانی برای سرخ ها باشد.

ی |
رام

ن به
  امی
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  عک
توقعات از توقعات از آقاآقایحیییحیی     

 احسان پهلوان، هافبکزیادزیاد است است
فولاد از شرایط این فصل 
خودش و تیمش می گوید

Ehsan Pahlavan

امیرحســین اعظمی |  فولاد خوزستان با 
پیروزی مقابل اســتقلال خوزســتان، توانست 
کســب رتبه چهارمی در لیگ امســال را قطعی 
کند. آنها در لیگ برتر ســال گذشــته در آستانه 
سقوط به لیگ دسته اول قرار داشتند و در آخرین 
هفته ماندن شــان قطعی شــد ولی حضور یحیی 
گل محمدی در فولاد، یکباره شــرایط این تیم را 
تغییر داد و آنهــا نتایج خوبی گرفتند. احســان 
پهلــوان، هافبک فــولاد حتی معتقد اســت که 
این تیم با تقویت شــدن برای فصل آینده، حتی 
می تواند  بین مدعیان قهرمانــی هم قرار بگیرد. 
پهلوان در گفت وگو با همشــهری به ســؤالات 

پاسخ می دهد.

   در ادامه نتایــج خوب این 
فصل، دربی خوزســتان را هم بردید. 
فکر می کردی فولاد امسال این نتایج 

را بگیرد؟
خدا را شــکر می کنم که فصل خوبی را 
پشت سر گذاشتیم. فولاد فصل گذشته 
وضعیــت خوبــی نداشــت و روزهای 
سختی را پشت ســر گذاشت اما برای 
فصل جدیــد کادر فنــی تغییر کرد و 
همین موضوع نقــش مهمی در نتایج 
فولاد داشت. خوشبختانه هواداران و 
مردم خوزستان هم استقبال خوبی از 

بازی های این فصل داشتند.

   امســال کار کــردن بــا یحیی 
گل محمدی چطور بود؟

خب، من قبــلا هم تجربه کار کردن بــا آقا یحیی را 
داشتم. واقعا کار با این مربی لذتبخش است. اولویت 
او نظم است و هر جا هم رفته خودش را ثابت کرده 
است. گل محمدی در شــرایطی هدایت فولاد را بر 
عهده گرفت کــه عوض کردن تفکرات تیم بســیار 
ســخت بود، او اما خیلی زود تأثیر مثبت خودش را 

گذاشت و نتایج خوبی هم گرفتیم.

   به نظر خودت فولاد این پتانسیل را 
داشت که رتبه ای بهتر از چهارمی به دست بیاورد؟

شرایط ما با 3 تیم ابتدای جدول خیلی فرق داشت. ما 
در همه بازی ها تا جایی که امکان داشت تلاش کردیم 
که بهترین عملکرد را داشته باشیم ولی شما باید بحث 
تفاوت ها را هم درنظر بگیرید. تراکتور، پرسپولیس و 
سپاهان 3تیمی بودند که برای قهرمانی جنگیدند و 

تیم ما از لحاظ هزینه با آنها قابل قیاس نبود.

   در نهایت هم تراکتور قهرمان لیگ 
شد. فکر می کردی آنها به این عنوان برسند؟

تراکتور در این سال ها بارها در موقعیت قهرمانی قرار 
گرفت ولی به دلایل مختلف به این عنوان دست پیدا 
نکرد. آنها امسال لیاقت قهرمانی را داشتند چون از 
همان شروع لیگ ثبات خوبی داشتند و در چند هفته 
گذشته هم اختلاف خوبی با سپاهان و پرسپولیس 
پیدا کردند. امســال واقعا شاهد لیگ سختی بودم و 
رقابت در بالا، وسط و پایین جدول فشرده بود. همه 

تیم ها برای نتیجه گرفتن انگیزه داشتند و نتایج هم 
قابل پیش بینی نبود.

   فکر می کنی مهم ترین ضعف لیگ 
چیست؟

بازی هــای فوتبال در ایران زیــاد می خوابند! بحث 
VAR کــه در یک طرف ماجــرا قــرار دارد و برای 
چک کردن یک صحنه دقایق زیادی تلف می شــود. 
برخــی تیم ها هم بی جهــت وقت تلــف می کنند. 
من معتقدم داورها با تصمیمات شــان می توانند به 

بیشتر شدن سرعت بازی ها کمک کنند.

   در مجموع فکر می  کنی لیگ ما از 
لحاظ فنی کیفیت خوبی دارد؟

خیلی می تواند بهتر از این باشد. در حال حاضر اکثر 
تیم ها روی پــرس کار می کننــد و دوندگی بالایی 
 در اکثر تیم ها می بینیم. اگــر کیفیت زمین ها بهتر 
باشــد قطعا کیفیت فنی بازی های لیگ هم بیشتر 
می شود. شما می بینید که کیفیت زمین های چمن 
در کشورهای عربی چطور است. امیدوارم در فوتبال 

ما هم این شرایط به وجود بیاید.

   فکر می کنی فولاد می تواند فصل 
بعد مدعی قهرمانی باشد؟

امسال که نتایج خوبی گرفتیم، هر جا هم که آقا یحیی 
باشد توقعات زیاد است. قطعا می توان با تشکیل دادن 
یک تیم قوی،  بین مدعیان قهرمانی قرار گرفت. من 

امیدوارم فولاد در فصل آینده نتایج بهتری بگیرد.
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دسترسی شهروندان به گل وگیاه بیشتر می شود

روبان بیستمین نمایشگاه گل وگیاه پایتخت با حضور علیرضا زاکانی، شهردار تهران و 
به دست مادر یکی از شهدای دفاع مقدس قیچی شد و سکاندار پایتخت،  پس از بازدید 
از غرفه ها در جمع خبرنگاران صحبت کرد. او نمایشگاه گل وگیاه را هدیه تولیدکنندگان 

به شهروندان تهرانی خواند و دراین باره توضیحاتی داد که اهم آن را می خوانید.
  تنوع محصولات بیستمین دوره نمایشگاه گل وگیاه نسبت به دوره گذشته بیشتر شده است 
و شرایط مطلوب تری نیز وجود دارد و بسیار خوشبختیم که توانستیم چنین فضایی ایجاد 
کنیم. مجموعه سازمان بوستان های شهرداری زمینه  این نمایشگاه را فراهم کرده تا مشارکت 

در این خصوص شکل بگیرد. 
  بازشدن پای تولیدکنندگان، کمک به فروشندگان که میزان فروش شان بالا برود، کاهش 
قیمت ها و ایجاد زمینه ای برای دسترسی مردم در کوتاه ترین زمان ممکن به گل وگیاه ازجمله 
اقدامات مدنظر ماســت و امیدواریم بتوانیم در این مسیر با فرهنگســازی  و با ایجاد زمینه 

بهره مندی بهتر از تولیدات گل وگیاه، سرانه  های مرتبط را در شهر بالا ببریم. 
  مجموعه مدیریت شهری ۴سیاست را در شهر تهران درخصوص فضای سبز دنبال می کند. 
سیاست اول در این حوزه، بهره مندی از ظرفیت خوب تولید گل در سراسر کشور و توسعه 
فضای سبز است. اگر بخواهیم آینده تهران را بدون آلودگی هوا تصور کنیم، باید منابع آلاینده 
کنترل شود و مجموعه های فعالیتی در شهر سمت وسو پیدا کند. یکی از نکات این است که 
فضای سبز در تهران توسعه یابد.البته کمبود آب ما را مقید می کند تا با شیوه نوینی کار را 
دنبال کنیم. در ۴۴ماه گذشته مدیریت شهری و شورای ششم که اهتمام آن به توسعه فضای 
سبز است، بالغ بر ۷هزارو۲۴۰هکتار پیرامون شهر توسعه فضای سبز داشته ایم؛  به طوری که 

در  این دوره توسعه فضای سبز هرسال با رشد همراه بوده است. 
 سیاست دوم این است که جهت گیری خود را به سمت درختان مثمر و گل وگیاه ببریم. از 
۲سال پیش، بر این مسیر تأکید شده است. سیاست سوم بالا بردن سرانه مصرف گل وگیاه در 
شهر است. چراکه میزان مصرف گل وگیاه در پایتخت بسیار پایین است. باید بستری فراهم 
شود که در پارک ها و خیابان ها گل را مستقیم در دسترس مردم قرار بدهیم. هم قیمت پایین تر 

می آید و هم مصرف گل وگیاه افزایش پیدا می کند. 
  مشارکت در صادرات گل، چهارمین رویکرد شهرداری در این حوزه است. استان تهران و 
استان های پیرامونی می توانند به بهترین نحو ممکن برای صادرات گل تعامل کنند و البته با 
حمایت از تولیدکنندگان این مسیر را طی کنند.با این روند از یک سو اقتصاد شکوفا خواهد 
شد و از سوی دیگر صیانت از محیط زیست و بهره مندی بهتر از زندگی باکیفیت در تهران 
امکان پذیر می شود. از تولیدکنندگان می خواهم همکاری لازم را با ما داشته باشند. امیدواریم 
با همت شهرداری مسیر برای تولیدکنندگان هموار شود. هر پارک می تواند به یک تولیدکننده 

داده شود که علاوه بر عرضه محصولات خود نسبت به حفظ و نگهداشت آن اقدام کند. 
  امسال کار مشارکتی بین شهرداری و تولیدکنندگان گل وگیاه صورت می گیرد. سازمان 
بوستان ها باید ظرفیت پارک ها را اعلام کند و در شورا بررسی شود و مسیر را طی کند تا پایه ای 
برای مشارکت تعریف شود. گره های کشور به دست مردم باز می شود و میدان دار و پیشران، 
مردم و دغدغه مندان این حوزه هستند. امیدوارم بیستمین نمایشگاه گل وگیاه منشأ جهشی 
برای اجرای سیاست های چهارگانه مجموعه شهری برای توسعه فضای سبز و استفاده خوب 

از گل وگیاه باشد.

در شهر

زمین خواران در 
کمین حریم تهران

 مشارکت کنندگان در طرح چه گفتند؟

 1404 حلقه هولاهوپ توسط شهرداری 
منطقه خریداری و به مدارس اهدا شد

 آپارتمان نشینی 
به سبک نوین

 رکوردزنی دختران 
در هولاهوپ 

طرح باغچه مشارکتی و کتابخانه در مجتمع های مسکونی 
مرکز تهران در حال اجراست

 زمین چمن ورزشگاه رسالت )دیهیم( 
میزبان 15۰۰دانش آموز مدارس منطقه8  بود

صفحه 15

صفحه 16

صفحه 14

اعضای شورای شهر ضمن گله از نبود نظارت کافی بر 
حریم پایتخت بر لزوم تعیین تکلیف آن تأکید کردند

پریسا نوری گزارش
روزنامه نگار

بیســتمین نمایشــگاه بین المللی گل وگیاه، تجهیــزات پارکی و 
صنایع وابسته در بوستان گفتگو افتتاح شــده و در این نمایشگاه 
250تولیدکننــده داخلی و 13شــرکت کننده خارجی جدیدترین 
دستاوردهای خود را در حوزه گل وگیاه به معرض نمایش گذاشته اند 
تا شــهروندان تهرانی به مدت یک هفته میزبان بهترین عطرها و 
رنگ های طبیعت شوند. نمایشــگاه بین المللی گل وگیاه بوستان 
گفتگو تا پایان هفته از ســاعت 9 تا 20پذیــرای علاقه مندان به 

گل وگیاه است. 

عرضه با 30درصد تخفیف در اختتامیه 
عطر خوش گل  ها و تنوع رنگ ها جلوه متفاوتی به ســالن 
نمایشگاه داده اســت. اغلب بازدیدکنندگان با گوشی های 
همراه در گوشــه وکنار مشــغول گرفتن عکس و سلفی با 
گل های رنگارنگ هستند. در روزهای نمایشگاه امکان خرید 
از غرفه ها نیســت و فقط در روز ۲6اردیبهشت و همزمان با 
اختتامیه نمایشگاه، این امکان برای بازدیدکنندگان فراهم 
می شــود. گرچه برخی غرفه داران محصولاتشان را در این 
چند روز پیش فــروش و روز آخر عرضــه می کنند. طبق 
برنامه ریزی ها قرار اســت همه محصــولات در روز آخر با 

3۰درصد تخفیف به فروش برسند. 

افزایش روزهای فروش نمایشگاه 
مهدی چمران، رئیس شــورای 
شــهر تهران:  امیدوارم مردم 
از نمایشــگاه گل وگیــاه، که 
نه فقط یک بــار بلکه چندین 
بار در ســال برگزار می شود، 
لــذت ببرنــد. می گویند که 
فقــط روز آخر امــکان خرید 
وجود دارد؛ ولی حــالا که مدت 
نمایشــگاه را اضافه کردید روزهای 
فروش را هم اضافه کنید که مردم بتوانند خرید کنند 

و تولیدکنندگان هم از این عرصه استفاده ببرند.

در تولید گل وگیاه می توانیم 
حرف اول را بزنیم

مختــاری،  علی محمــد 
مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهر تهران:  
8هــزار نوع  گونــه گیاهی در 
کشــور داریم. تولیدکنندگان 
با صــادرات بــه کشــورهای 
حــوزه خلیج فــارس، حــدود 
یک میلیون و88۰هزار دلار در ســال 
گذشــته از این حوزه کسب درآمد داشــتند که رقم 
چندانی نیســت. با توجه به این نکات و بســته بندی 
شــکیل گل های صادراتی می توانیــم ارزآوری برای 
کشور داشته باشــیم. ما در تولید گل وگیاه می توانیم 
حرف اول را بزنیم و امیدواریــم به دلیل همجواری با 
کشورهای پرمصرف این حوزه جایگاه خود را در این 
صنعت حفظ کنــد و این صنعت به یــک منبع ارزی 

قدرتمند تبدیل شود. 

توسعه فضای سبز از فرحزاد تا امامزاده داوود)ع(
در فضای ســبز در همین ۴ســال چیزی نزدیک به 
۷هزارو۲۴۰هکتــار، تنهــا در بخش کمربند ســبز 
پایتخت، اجرای فضای سبز داشــتیم. این مساحت 
قابل توجهی در حاشــیه تهران است. علاوه بر این در 
منطقه1۹ موزه گل و در دامنه جنوبی البرز نیز موزه ای 
به صورت پایلوت درنظر گرفته شده است. نباید سرانه 
فضای سبز یک منطقه ۷۰مترمربع و یک منطقه زیر 
1۰مترمربع باشــد. باید به عدالت در این حوزه عمل 
کرد. ما نیز از محل بودجه مصوب شــورای اســلامی 
شهر تهران به توسعه بوســتان ها خواهیم پرداخت و 
از روددره فرحزاد تا امامزاده داوود که 13هزار هکتار 
است، توسعه بوستان پیش بینی کرده ایم که در دامنه 
جنوبی البرز خواهد بود. درواقــع کوه های تهران هم 

سبز می شود. 

سخنرانان چه گفتند؟

گل های متنوع و خاص 
هنوز ساعاتی از افتتاح رسمی نمایشگاه نگذشته که فضای 
نمایشــگاهی بوســتان گفتگو مملو از جمعیت می شود. 
بازدیدکنندگان به محض ورود، محو تماشای انبوه گل های 
رنگارنگ می شــوند. انواع گیاهان آپارتمانی سبز و گلدار از 
سنســوریا و زنبق، فیکوس و شــفلر، پتوس، دراسنا، یوکا، 
ساکولنت، کاکتوس  و صدها گونه گیاهی تزئینی به زیبایی 
در غرفه ها جانمایی شده اســت. برخی گونه های کمیاب 
گیاهی مانند گیاهان گوشتخوار بیش از سایر گونه ها مورد 
توجه بازدیدکنندگان قرار گرفته است. در نگاه اول پیداست 
که این گل ها از نظر ابعاد از گل هــای معمولی بزرگ ترند. 
مســئول یکی از غرفه ها توضیح می دهد که این گیاهان در 
شرایط خاص پرورش داده شده اند و اغلب صادراتی هستند. 

 ۱۰۰۰
تولیدکننده درخواست حضور 

در نمایشگاه داشتند.

 ۱2۰۰۰
مترمربع در بخش فضای 
باز و ۳سالن به گیاه های 
آپارتمانی و شاخه بریده 

اختصاص داده شده است. 

 ۱3
شرکت از 8 کشور 

خارجی محصولاتشان 
را در نمایشگاه گل و 
گیاه عرضه می کنند.

 25۰
تولیدکننده گل و گیاه 
داخلی در نمایشگاه 

غرفه دارند.

جشنواره گل وگیاه در یک نگاه
زمان

20 تا 26اردیبهشت 

ساعت
9 تا 20

نشانی
بزرگراه شهید چمران، بعد از پل شهید حکیم، 

ضلع جنوبی بوستان گفتگو

گفتگوگفتگو
میان عطرها و رنگ ها میان عطرها و رنگ ها 

بیستمین نمایشگاه بین المللی گل وگیاه در بوستان گفتگو
 تا آخر هفته پذیرای مراجعان است

59۱8.5
هکتار حریم تهران 

وسعت دارد. 

%9۰
ساخت وساز غیرمجاز در حریم پایتخت 

با حفاظت از آن کاهش یافت.
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زمین خواران در کمین حریم تهران
اعضای شورای شهر تهران ضمن گله از نبود نظارت کافی بر حریم پایتخت بر لزوم تعیین تکلیف آن تأکید کردند

دوشنبه  دوشنبه  2222 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93899389
منطقه12، گذرگاه فرهنگی و گردشگری

لطف الله فروزنده، معاون هماهنگی و امورمناطق شهردارتهران:  رویدادهای فرهنگی و برنامه های درنظرگرفته شده 
برای مجموعه های تاریخی منطقه ۱۲ نشان از یک تفکر علمی و چشم انداز روشن در مدیریت فرهنگی منطقه دارد. 

این مجموعه ها می توانند نقش گذرگاه فرهنگی و گردشگری را برای ایران و حتی خاورمیانه ایفا کنند.

افتتاح 40پروژه عمرانی در 1404
سید عبدالمهدی حسینی، مدیرکل برنامه ریزی فنی و عمرانی شهرداری تهران: افتتاح ۴۰ پروژه عمرانی تا پایان 
سال هدف گذاری شده است و پروژه های بزرگ مقیاس گره گشا از تردد شهروندان که اغلب بیش از ۱۰سال در 

فرایند اجرایی قرار داشتند، به بهره برداری می رسند. سال پیش نیز ۲۵ پروژه عمرانی به نتیجه رسید.

صفحه آرا: علی حسنی

 دعوت عمومی به ثبت نام 
در جام گل کوچیک تهران

با نزدیک شدن به روز برگزاری بزرگ ترین مسابقات 
گل کوچیــک جهــان، هشــتگ # بزرگ ترین_گل _

کوچیــک در فضــای مجــازی داغ شــده و مــردم 
همدیگر را به ثبت نام و شــرکت در این مســابقات 

دعوت می کنند.

بزرگ ترین مســابقات گل کوچیــک جهان از 
۲6اردیبهشت با شرکت شــهروندان تهرانی 

برگزار می شود.

همشهری
hamshahrinews@

خانوم مهندس
qatiyeh1@

مســابقه  ســرگرمی!  و  هیجــان 
#بزرگ ترین_گل _کوچیــک بــه زودی 
برگــزار می شــود. بــا حضــور در ایــن 
رقابــت می توانیــد لحظــات خوشــی 
را بــا دوســتانتان بگذرانیــد و شــانس 
برنده شدن جوایز را نیز داشته باشید.

قاسمی
ghasemlashgar@

تهران آماده یه اتفاق بی سابقه است! 
#بزرگ ترین_گل_کوچیــک جهــان با 
حضــور ۵۰۰۰ تیــم محلــی، ۲۰۰ زمیــن 

مسابقه و یه عالمه شور و رفاقت!

خط سفید
Khate_sefid@

گاهی یــک گل کوچک تــوی زمین گل 
کوچیک می تونست دنیای ما رو عوض 

کنه. #بزرگ ترین_گل_کوچیک

خاطره
khatrh110@

اونا که اهل بــازی ان، از قافله ثبت نام 
جــا نمی مونن؛ نــذار فرصــت قهرمانی 
تــو #بزرگ ترین_گل_کوچیک جهان 

از دستت بره.

 جلسه324پارلمان
شهــری

با لغو بخشــنامه مدیریــت یکپارچه 
حریم شهر تهران توسط وزارت کشور، 
این روزها حریم تهــران متولی ندارد و 
مدیران شهری در روزهای گذشته بارها 
نسبت به وقوع زمین خواری و ساخت وسازهای غیرمجاز در حریم شهر هشدار 
داده اند. این موضوع به صحن شورای شهر هم کشیده شد و مهدی چمران، رئیس 
شورا در سیصدوبیست وچهارمین جلسه پارلمان شهری در جمع خبرنگاران از 
تجاوز به زمین های عمومی به دلیل نبود نهاد متولی و ناظر ابراز نگرانی کرد. او از 

مسئولان خواست تکلیف وضعیت حریم پایتخت را روشن کنند.

پریسا نوری گزارش
روزنامه نگار

احتمال وقوع مناقشه کشمیر در پایتخت
رئیس شورای شــهر که   به کاربردن     استعاره های لطیف در 
صحبت هایش مسبوق به سابقه است، با کنایه درگیری های 
بین مناطق بر سر حریم را به مناقشه کشمیر تشبیه   و عنوان 
می کند که »تجــاوز به زمین های عمومــی و بی برنامگی ها 
شروع شده است. کشمیری در مناطق۱5، ۱۷، ۱۸ و... ایجاد 
شــده و درگیری های داخلی بین شــهرداری های مناطق با 
شهرداری های دیگر شهرها وجود دارد و بلبشویی ایجاد شده 
است.« چمران انتقادی هم از صدور بخشنامه ای دارد که منجر 
به سلب اختیار از شهرداری نســبت به حریم پایتخت شده 
اســت؛ »نمی دانم چه چیزی عاید آنها می شد که بخشنامه 
صادر کردند؛ اما مردم قطعا ســود نمی برند و کارخانه خواران 
و زمین خواران سود خواهند برد.« چمران تأکید کرد: »با وزیر 
کشور و اســتاندار نامه نگاری هایی صورت گرفته و امیدواریم 

به خودشان بیایند و وضعیت را درست کنند.«

مدیریت حریم پایتخت را به شهرداری برگردانید 
اما این پایان ماجرا نیســت و لطف الله فروزنده، معاون هماهنگی و امور 
مناطق شهرداری تهران هم از ساخت وساز غیرقانونی در حریم پایتخت 
ابراز نگرانی می کند؛  » مسئولیت حریم شــهر در دوران استاندار قبلی 
تهران به شهرداری تهران واگذار شده بود و با قاطعیت با متخلفان برخورد 
کردیم و روند مشخصی به آن دادیم؛ اما متأسفانه اخیرا بخشنامه ای صادر 
شده که در آن اختیار حریم از شهرداری تهران گرفته شده و این موضوع 
مشکلاتی ایجاد کرده است.« فروزنده با بیان اینکه هم وزیر کشور و هم 
مجموعه دولت معتقدند که شــهرداری باید متولی و ناظر حریم باشد، 
تأکید می کند: »ما نیز اعلام کرده ایم که نظارت را بر عهده می گیریم، 
تسهیل گری انجام می دهیم و هر منبع درآمدی که حاصل شود برای 
خود حریم هزینه خواهد شــد. به هیچ وجه پول در جای دیگری هزینه 
نخواهد شد؛ یعنی عوارضی که برای ساخت وساز دریافت می شود، در 
خود آن حریم برای توسعه سرانه ها استفاده خواهد شد.« معاون شهردار 
تهران از مسئولان، دولت و وزارت کشور خواست برای کوتاه شدن دست 

زمین خواران، مدیریت حریم پایتخت را به شهرداری برگردانند. 

وجود خلأ مدیریتی برای حریم تهران 
پس از هشدار رئیس پارلمان شهری، احمد صادقی، رئیس 
کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای شهر هم خواستار 
تعیین تکلیف وضعیت حریم شهر شد . او با انتقاد از وجود خلأ 
مدیریتی در حریم تهران، از ساخت وسازهای بی رویه در این 
محدوده ابراز نگرانی کرد و گفت: »امیدواریم هرچه سریع تر 
متولی قانونی حریم شهر تهران مشخص شود تا با ابزارهای 
قانونــی و نظارتی مناســب، بتوان جلوی روند روبه رشــد 

ساخت وسازهای بی رویه را گرفت.«

دستور جلسه  چه بود؟
بررسی لایحه چگونگی سرمایه گذاری برای تولید در کلیه حوزه های شهری

توضیح: این لایحه در ۵بخش مطرح و بررسی شد و اعضا پیشنهادها، تذکرات و توضیحاتشان را ارائه دادند. 
رأی شورا: لایحه تا ماده هفتم بررسی و ادامه بررسی اش به جلسه بعد موکول شد. 

هکتار حریم 
تهران وسعت 

دارد. 

5918/5

ساخت وساز 
غیرمجاز در 

حریم پایتخت 
با حفاظت از آن 
کاهش یافت.
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راه اندازی باشگاه رفاهی و تفریحی برای مربیان آموزشی 

مهرداد باقری، رئیس سازمان فرهنگی- هنری شــهرداری تهران: ایجاد باشــگاه رفاهی و تفریحی برای همه 
مربیان آموزشی سازمان جزو برنامه ها است که امیدواریم با مساعدت شهرداری تهران و شورای شهر تهران 

انجام شود. همچنین امسال محتواهای کلاس های سازمان دقیق تر و عمیق تر خواهد بود.

انتشار کتاب بودجه مشارکتی سال 1404
علــی علاءالدینی، مدیــرکل برنامه ریزی، بودجــه و کنترل عملکرد شــهرداری تهران: امســال برای ســومین بار 
بودجه ریزی مشارکتی در شهرداری تهران در قالب »من شهردارم«عملیاتی شده است. همچنین کتاب پروژه ها 

و اعتبارات بودجه ریزی مشارکتی سال ۱۴۰۴ شهرداری تهران آماده انتشار است. 

صفحه آرا: علی حسنی

خانههایرهاشده
واحد های مسکونی خالی در همه کلانشهر های جهان 

دردسرساز هستند

خالی ماندن ساختمان های مسکونی در شــهر ها، هم بر اقتصاد 
مسکن شهری و هم بر فرهنگ و فضای زیستی شهر تأثیر می گذارد. 
این تغییرات پیش از همه، از سوی شهرداری ها احساس می شود 
اما وقتی  تعداد خانه های خالی از حد مشخصی بیشتر شود، حل 
مشکل از توان شهرداری ها خارج می شود. دگرگونی های جمعیت 
و درآمد ممکن است نســبت خانه های مسکونی به رها شده را به 
حدی برسانند که فضای شهر را تغییر دهد. در کلانشهر های جهان، 
شهرداری ها زودتر از دولت ها از این تغییرات با خبر می شوند و برای 

حل مشکل راه حل هایی در پیش می گیرند.

محلههایقدیمیومرکزیآسیبدیده
در پایتخت ایرلند جنوبی بیشتر از 14هزار خانه خالی مانده 
اســت. خانه های مجهول المالک عوارض پرداخت نمی کنند 
و در کنار آنها خیلی از خانه های خالی که مالکان مشــخصی 
دارند هم از پرداخت عوارض طفره می روند. قبض  های عوارض 
از سال های قبل انباشته شده اســت و بنا به آماری که شورای 
شــهر دوبلین ارائه کرده، نزدیک به یک پنجم ساختمان ها از 
4سال قبل تاکنون عوارض شــهری نداده اند. اگر این آمار ها 
صحیح باشــد، مجموع تعداد خانه ها، مغازه ها و دفاتر اداری 
خالی این شــهر 500هزار نفری، در مدت حدود یک ســال 
20درصد بیشتر شده که ظاهرا دلیل آن مشکلات اقتصادی 

در بخش مسکن است.
در مرکز شــهر 4هزار خانه وجود دارد که 700ملک خالی آن 
در خیابان قدیمی تالبوت واقع است. فرهنگ نقاشی دیواری و 
گرافیتی در ایرلند قوی و فراگیر است و در نتیجه دیوار های این 

املاک پر از طرح های رنگارنگ و آشفته گرافیتی شده  است.
بعضی از خانه ها هم نوساز هســتند و هنوز به فروش نرفته اند؛ 
زیرا قیمت زیادی دارند اما شــباهت همه آنها این است که در 
محله های قدیمی قرار دارند. شــورای شهر دائما فهرست این 

ساختمان ها را براساس کدپستی آنها به روز نگه  می دارد.

9میلیونخانهخالی
تعداد خانه های خالی مانده در شــهر های ژاپن آنقدر زیاد است 
که می توان جمعیت یک کشور عادی را در آنها جای داد. تا پایان 
سال قبل میلادی، شهردار ی ها عدد 9میلیون واحد مسکونی راکه 
هیچ کس در آنها زندگی نمی کند  ثبت کرده اند. به این خانه های 
خالی در زبــان ژاپنی »آکیــا« می گویند کــه در اصل به معنی 
خانه های متروکه و نیمه خراب در حاشیه شهر بود. اما بسیاری از 
ساختمان هایی که شهرداری ها ثبت کرده اند آپارتمان های مجهز 
درون مناطق پرجمعیت شهری، آن هم در شهر های بزرگ توکیو و 
کیوتو هستند. ژاپن با کاهش جمعیت روبه رو است و یکی از عوارض 

آن به صورت خالی ماندن آپارتمان های شهری بروز می کند.
دولت ژاپن مدتی قبل آمــاری ارائه کرده بود که نشــان می داد 
14درصد کل خانه های شهری و روستایی خالی مانده اند. اگر کسی 
بخواهد خانه اش را تخریب کند و دوباره بسازد باید به دولت مالیات 
بدهد؛ بنابراین بعضی مالکان ترجیح می دهند خانه های اضافی خود 
را به همان شکل نگه  دارند. زمین خالی هم مالیات بیشتری نسبت 
به خانه ویلایی دارد. این اتفاق در شهر های غرب ژاپن بیشتر رخ 
داده و در برخی مناطق تعداد »آکیا«ها به 20درصد کل واحد های 

مسکونی هم رسیده است.

محمدسرابی؛روزنامه نگارجهان

ایرلند

ژاپن
آپارتمان نشینی به سبک نوین

طرح باغچه مشارکتی و کتابخانه در مجتمع های مسکونی مرکز تهران در حال اجراست

مژگانمهرابیگزارش
روزنامه نگار

ظاهرششبیههزارانخانهاینشهراست،اما
برخلافبعضیازآپارتمانهاکههمسایهها
ازهمخبرندارندوبــایکدیگربیگانهاند،در
مجتمعمسکونیدریاینور،سبکزندگی
بهگونهدیگریاست.ساکنان49واحدهمدیگر
رامیشناســندوبرایبهبودشرایطزندگی
درساختمانخودمشارکتدارند؛حتیاگر
ایدهوطرحنوهمپیشــنهادشود،اجرایی
میکنند.همینموضوعباعثشــدتااداره
آموزششهروندیمنطقه11برایفراهمکردن
امکاناترفاهیبیشترپایکاربیایدوباآنها
همکاریکند.اجرایطرحباغچهمشارکتی
وکتابخانهدراینمجتمعمسکونیازجمله
طرحهاییاستکهمیتوانبهآناشارهکرد.

مشارکت کنندگان در طرح چه گفتند؟

نقشتأثیرگذارکلاسهایآموزششهروندی
کاظمدماوندی،مدیرمجتمع:زمانی که ساختمان قدیمی برای نوسازی 
تخریب شد، اینجا باغچه ای با درختان بزرگ داشت. سازنده مجتمع درخت ها را 
قطع نکرد. همسایه های این مجتمع مشارکت زیادی در امور فرهنگی یا اجرایی 
ساختمان دارند؛ البته همکاری آنها به دلیل برگزاری کلاس های آموزشی است 
که اداره آموزش شهروندی برای ترویج فرهنگ آپارتمان نشینی برگزار می کند.

اینجامثلیکشهرکوچکاست
همایونمقدسی،ساکنمجتمع:مجتمع ما پتانسیل برنامه های فرهنگی و 
آموزشی متنوعی دارد. معمولا در مناسبت های ملی یا مذهبی مراسم  و جشن 
برگزار می کنیم و حتی ساکنان کوچه هم شرکت می کنند. اینجا مثل یک شهر 

کوچک است که همدیگر را می شناسیم و با هم بودنمان مزیت هایی دارد.

طرحهایخلاقانه
مجتمع مســکونی دریای نور، انتهای یکی از 
کوچه های باریــک خیابان شــیخ هادی قرار 
دارد؛ ســاختمانی که ظاهرش نشان نمی دهد  
3بلوک و 49واحد داشــته باشد.  در این محل 
حدود 200نفر زندگی می کنند. در کنج غربی 
پارکینگ مجتمع، اتاق مدیریــت قرار دارد و 
کاظم دماوندی به عنوان مدیر ســاختمان به 
رتق وفتق امور اینجا رسیدگی می کند. او آرامش 
مجتمع را حاصل مشارکت همسایه ها می داند و 
می گوید: »اداره آموزش شهروندی مرتب کارگاه 
آموزشی فرهنگ آپارتمان نشینی در مجتمع 
برگزار می کند؛ همین عاملی شده تا همسایه ها 

ایده های خلاقانه ارائه دهند.« 

حیاطمشترک

کتابخانهدریاینور
ورودی مجتمع دریای نور به اتاقی منتهی می شود که تا چندی پیش رها شده بود و 
حالا به کتابخانه و اتاق مطالعه تبدیل شده است. کتابخانه با همکاری اداره آموزش 
شهروندی منطقه شکل گرفته و بازتاب خوبی هم داشته است؛ البته تعداد کتاب ها 
زیاد نیست، اما تنوع شان با توجه به ســلیقه و رده سنی همسایه هابالاست. در کنار 
کتابخانه چند مبل چیده شده که همســایه ها بتوانند برای مطالعه از آنها استفاده 
کنند. رمضانعلی ادبی، مدیر اداره فرهنگی ناحیه یک شــهرداری منطقه11ایجاد 
کتابخانه در فضای مســکونی را گام بزرگی برای تشــویق شــهروندان به مطالعه 
می داند؛ »کتاب ها را همسایه ها اهدا کرده اند. اگر نیاز باشد ما هم همراهی می کنیم. 
علاقه مندان به کتاب می توانند کتاب را بردارنــد و در اتاق مطالعه بخوانند یا حتی 
کتاب را به امانت ببرند؛ البته این کتابخانه تأثیر زیادی در دورهمی های ســاکنان 

ساختمان دارد که تبادل اطلاعات و آموخته ها یکی از مزیت هاست.«

تلاشبرایگسترشبرنامهها
لادنآقامحمــدی،ســاکنمجتمع:چــه خــوب کــه کتابخانه 
گسترده تر شــود و کتاب های بیشــتر و متنوع تری در اختیار شهروندان 
 قرار بگیــرد. همچنین کاش کلاس های آموزشــی بــرای افزایش آگاهی  

برگزار شود.

استقبالاهالیقابلتوجهاست
علیفتاحمنش،رئیسادارهشــهروندیمنطقه:کارها و طرح های 
مشــارکتی یک اقدام خوب برای ترویج فرهنگ آپارتمان نشینی است که با 
استقبال خود شهروندان پیش می بریم. ساکنان مجتمع دریای نور خود فعال 
بودند و پیش تر اقداماتی را برای ارتقای کیفیت آپارتمان نشینی انجام داده اند. 
ما فقط به طرح های آنها جهت دادیم؛ مثلا باغچه مجتمع این ظرفیت را دارد 
که در آن سبزی کاری شود. اغلب همسایه ها در کلاس های پرورش گل و گیاه 
شرکت کرده اند. طرح باغچه مشــارکتی و کتابخانه، ایده جالبی است که در 
مجتمع های ولیعصر در محله قلمستان، نامجو در محله حر و جنگروی در محله 

آگاهی انجام شده است.

حیاط مجتمع در محوطه پشــتی ســاختمان 
قرار دارد و بیشــتر شــبیه بوســتانی کوچک 
اســت؛ محوطه ای بــا چند باغچــه کوچک و 
بزرگ که بین هرکدام پیاده راهی ایجاد شــده 
تا همســایه ها بتوانند در این فضــا پیاده روی 
کنند. اغلب درخت های مجتمع قطور هستند. 
دور تا دور باغچه ها بوته های شمشــاد و فضای 
میانی با گل های رنگارنگ مزین شــده است. 
به جز نهال ها شــهرداری هم تعــدادی نهال 
گردو، خرمالو و توت کاشــته است. در انتهای 
محوطه هم چند وسیله ورزشی دیده می شود. 

دماوندی از مدیر فرهنگی شهرداری ناحیه یک 
می خواهد وســایل ورزشــی مجهزتر و بیشتر 
شــود، اما موضوع مهمی کــه او بارمضانعلی  
ادبی در میان می گذارد، آبیاری باغچه هاست. 
دماوندی می گوید: »هزینــه خرید آب با تانکر 
بالاســت و اهالی از عهده اش برنمی آیند. اگر 
ممکن است هفته ای یک بار تانکر آب در اختیار 
مجتمع مســکونی قرار دهید.« ادبــی با این 
خواسته موافقت می کند و این میان پیشنهاد 
می شود برنامه های هنری و کلاس های آموزشی 

با محوریت محیط زیست و ایمنی برگزار شود.

چمران در جمع خبرنگاران چه گفت؟ 
مهــدی چمــران، رئیــس شــورا در حاشــیه 
سیصدوبیست وچهارمین جلسه شورا در جمع اصحاب 
رسانه حاضر شــد و به موارد طرح شده پاســخ داد؛ از 
ایمن سازی فضاهای عمومی تا چرایی برپایی نمایشگاه 

کتاب در مصلی! 
آتشسوزیدریکیازهتلهایتهران:رعایت مسائل ایمنی 
در مکان هایی که از آنها اســتفاده عمومی می شــود مانند هتل ها و 
بیمارستان ها و نظایر آن  ، ضروری اســت و باید مورد توجه ویژه قرار 
گیرد که متأسفانه در کل کشور با این مشکل مواجهیم و تنها به تهران 
محدود نمی شود. قرار است بازدیدهایی به همراه معاون دادستان کل 
با هدف بررسی مسائل ایمنی چند نقطه از فضاهای عمومی شهر تهران 

مانند بازار گل که گفته می شود ایمنی کافی ندارند، انجام شود.
برگزاریجلسهبادیوانعدالتاداری:این جلسه هنوز برگزار 
نشده است و هدف از آن تنظیم برنامه هاســت؛ چراکه پرونده های 
بسیاری مربوط به دیوان عدالت ازجمله در حوزه پرونده باغ ها در شورا 
وجود دارد که باید بررسی و تعیین تکلیف شوند. هر مورد از پلاک ها 
که رأی باغ می گیرد، با شکایت و اعتراض صاحب آن در دیوان مواجه 
می شود و این امر بر حجم کار دیوان می افزاید؛ ازاین رو تصمیم بر آن 
شد که با هماهنگی و همکاری های لازم به این پرونده ها رسیدگی و در 

زمان دیوان، شورا و شهرداری صرفه جویی شود. 
چراییبرگزارینمایشگاهکتابدرمصلایامامخمینی)ره(
بهجاینمایشگاهآفتاب:از ابتدا هم قرار بود نمایشگاه کتاب به دلیل 
کمبود زیربنا ی شهر آفتاب در   مصلی برگزار شود. در همان سال اول 
که نمایشگاه در شهر آفتاب برگزار شد، قرار شد یک سری غرفه ها و 
سازه های موقت ایجاد شود. نمایشگاه آفتاب تمام برنامه های خود را 
تا پایان سال پر کرده است و ما تمام هم و تلاش خود را بر این متمرکز 
کرده ایم که وسعت نمایشــگاه به نزدیک 100هزار مترمربع برسد تا 
نمایشگاه های بزرگی مانند نمایشگاه کتاب بتوانند به راحتی در آن 
برگزار شوند. اینکه گفته می شــود زیرساخت ها آماده نیست صحت 
ندارد؛ چراکه تمام زیرساخت ها آماده است و از قضا شهر آفتاب برای 
برگزارکنندگان و بازدیدکنندگان از نظر دسترســی کم ترافیک تر و 
سهل تر است، نسبت به فضایی که هیچ پیش بینی ای برای مشکلات 

احتمالی نداشته است. 
سرانجامطرحاحداثآرامستانها:مخالفتی با این طرح صورت 
نگرفته و درواقع مسئله و مشــکل اصلی ما مربوط به حریم شهر است 
که متأسفانه پیرو نامه وزیر کشور به استاندار و ابلاغ آن، مجددا شاهد 
ساخت وســازهای غیرمجاز و تجاوز به اراضــی عمومی و بی برنامگی 
هستیم که باعث اختلاف میان مردم و شهرداری ها شده است. ما هنوز 
هدف از این بخشنامه را نمی دانیم که تنها به نفع سودجویان و عده ای 
کارخانه خوار است. دراین باره جلساتی ازسوی شهرداران با وزیر کشور 
برگزار شده و مسائل موجود مطرح شده است؛ امیدواریم به نتیجه برسد.

تقدیر اعضای شورا برای برگزاری اجتماع امام رضایی ها 
اجتماع پرشور امام رضایی ها که روز جمعه همزمان با میلاد باسعادت امام هشتم حضرت رضا)ع( 
در تهران برگزار شد، از چشم شورایی ها دور نماند و مورد تحسین   اعضا قرار گرفت. پرویز سروری، 
نایب رئیس و علیرضا نادعلی، سخنگوی شــورا از برپایی این اجتماع عظیم تقدیر کردند و میثم 

مظفر، عضو دیگر شورا عنوان کرد: »شــهرداری در روز میلاد امام رضا)ع( برنامه باشکوه 
اجتماع امام رضایی ها را با مشــارکت ظرفیت های مردمی، مساجد، مدارس، 

گروه های جهادی، خیریه ها و سمن ها برگزار کرد که این برنامه قابل تحسین 
بود.« این عضو شورا ابراز امیدواری کرد که این جشن در سال آینده 

پرفروغ تر برگزار شود.

در این سال طرح 
جامع شهر تهران 
تکلیفی را تحت 

عنوان طرح راهبردی 
برای حریم یکپارچه 
پایتخت تعیین کرد. 

1386

سال بعد در سال96 
این تکلیف از سوی 

شورای عالی شهرسازی 
به وزارت کشور و 

شهرداری تهران ابلاغ 
شد.

10
ساخت وساز 
غیرمجاز در 

حریم پایتخت 
با حفاظت از آن 
کاهش یافت.
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رکوردزنی دختران   در هولاهوپ
زمین چمن ورزشگاه رسالت )دیهیم( میزبان 1500دانش آموز مدارس منطقه8  بود

مهدیاسماعیلپورگزارش
روزنامه نگار

دوشنبه  دوشنبه  2222 اردیبهشت  اردیبهشت 14041404- شماره  - شماره  93899389
لزوم ورود 630واگن به مترو

سید جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون عمران و حمل  ونقل شورای اسلامی شهر تهران:ساخت هر 
کیلومتر متــرو بیش از ۳ هزار میلیارد تومان هزینه دارد و بدون ناوگان مناســب، توســعه خطوط اثربخشــی 
لازم را ندارد. اگر شهرداری می خواهد کار ماندگار انجام دهد باید ۶۳۰ واگن خریداری و وارد شبکه مترو کند.

شناسایی 5هزار مسافربر شخصی
شادی مالکی، مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران:بیش از ۵ هزار مسافربر شخصی غیرمجاز با همکاری 
پلیس راهور شناسایی و با آنها برخورد شده است. تیم های مشترکی از گشت های نظارتی سازمان تاکسیرانی و 

نیروهای پلیس راهور با مسافربرهای شخصی غیرمجاز در ایستگاه های تاکسی مقابله می کنند.

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

ارسالپیامكوتاهخوانندگانپیامک

صفحه آرا: مهرداد هاشمیان

اپراتورهابستههایاینترنتیشناورپیشنهاددهند
باتوجهبهاینکههزینهارسالوتبادلپیامکودادههایاینترنتی
درساعاتمختلفشبانهروزمتفاوتاستپیشنهادمیكنم
اپراتورهابهجایفروشبســتههایاینترنتبهشکلفعلی،
بستههایشناورارائهدهندودرپایانهرماهمیزاناستفادهكاربر
وزمانمصرفاورااعلامومتناسبباآن،بستهاینترنتیویرا
فعالكنند.درحالحاضرقیمتبستههایشبانهتا15برابرارزانتر
ازبستههایروزانهاستوكاربرانیكهبستهشبانهنخریدهانددر
ساعاتپایانیشبمجبوربهپرداختهزینهچندبرابریمیشوند.
مجیدازتهران

مسکنملیاردبیلپساز6سالنیمهكارهماندهاست
درسال98بهعنوانمتقاضیمسکنملیشهراردبیلثبتنام
كردیمودرسال1۳99نخستینواریزی40میلیونتومانرا
واریزكردیمكههمانزمانطلاگرمــی980هزارتومانبود.
متقاضیاناینطرحتحتپوشــشپروژه180واحدیشهید
اعظیمپورشهرکاندیشهاردبیلبهمسئولیتبنیادمسکن
اردبیلقرارگرفتندواكنونپساز6سالهنوزساختپروژهتا
تکمیلنهاییراهزیادیدارد.لطفامسئولانصدایمارابشنوند.
میرزاجانپورازاردبیل

پرداختتسهیلاتمسکنروســتاییدرقروهمتوقف
شدهاست

2سالاستكهبرایدریافتتسهیلاتمسکنروستاییاز
طرفبنیادمسکنبهبانکرفاهكارگرانقروهسنندجشعبه
شریعتیمعرفیشــدهایمولیفقطسنگاندازیمیكنند
وخبریازپرداختوامنیســت.نهبنیادمسکنونهبانک
پاسخگویعلتعدمپرداختنیستندوماكهبهامیددریافت
وامكارمانراشروعكردهبودیمبلاتکلیفماندهایم.بدتراینکه
رقموام2سالقبلبااینتورموگرانیهابسیارناچیزشدهوبا

گذرزمانبیشتروبیشترازارزشآنكاستهمیشود.
صلواتیازقروهكردستان

زمینچمنورزشــگاه»دیهیم«اینبار
مهمانهــایمتفاوتیداشــتوحدود
1500دختردانشآموزمدارسمنطقه8در
مستطیلسبزبرایشركتدریکمسابقه

بزرگورزشــیباعنوان»نشاتو«دورهم
جمعشــدهبودند.دراینرقابتورزشی
شادورنگیخبریازلباسورزشیوتوپ
وتورهمنبود؛بچههاباهمانیونیفرمهای

مدرســهوحلقههایهولاهوپبهمیدان
آمدهبودند.ثبتیکركوردملیتوســط
دانشآموزانتهرانیهــماتفاقویژهاین

جشنوارهبود.

1-رقابت سالم تفریحی- ورزشی در بین دانش آموزان
2-مقابله با کم تحرکی و چاقی دانش آموزان 

3-معرفی و آموزش یک رشته ورزشی مفید، ارزان و در دسترس 
به دانش آموزان 

4-کشف و معرفی استعدادها در حوزه هولاهوپ برای شرکت در 
مسابقات رسمی این رشته 

5-ایجاد نشــاط، شــادابی، انگیزه و روحیه خودبــاوری در بین 
دانش آموزان 

آغازیکهفتهمتفاوتبرایدانشآموزان
شــروع هفته برای این دختربچه هــای دانش آموز 
متفاوت اســت؛ آنها اول صبح به جای اینکه با کیف 
و کوله راهــی کلاس های درس شــوند، حلقه های 
رنگارنگ هولاهوپ را به دست گرفته و وارد ورزشگاه 
قدیمی و معروف شــهر تهران در محله تســلیحات 
می شوند. ســاعت 8:30 دختربچه های محصل در 
زمین چمن مصنوعی ورزشگاه رســالت که هنوز با 
همان نام قدیمی دیهیم شناخته می شود، پشت سر 

هم ردیف شده اند.

مسابقه1404نفریدختراننونهالونوجوان
برای شــرکت در جشــنواره ورزشــی هولاهوپ )نشاتو(، 
1404دانش آمــوز از مــدارس ایمان، مهرپــدر، لاله های 
انقلاب، شکوفه های انقلاب، فاطمیه، تقوا، هاجر، سما، ارشاد 
و آزادگان شرکت کرده اند. با شــروع مراسم دسته جمعی 
شروع به حلقه زنی می کنند. این کار علاوه بر جذابیت، برای 
شرکت کننده ها هیجان انگیز هم هست. حتی آفتاب تیز هم 
باعث نمی شود که از شور و نشاط شان کم شود. در نهایت پس 
از یک ساعت ورزش و تفریح، پرانرژی تر و بانشاط تر از قبل 

برای درس و تحصیل آماده می شوند.

ثبتیکركوردملیدررشتههولاهوپ
در ایــن مراســم عــلاوه بــر دانش آمــوزان، زهرا 
شمس احسان، رئیس کمیته اجتماعی شورای شهر، 
حسین اوجاقی، مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری 
تهران، فاطمه تنهایی، شــهردار منطقه و مدیران و 
رؤسای آموزش و پرورش و هیأت ورزش های همگانی 
اســتان تهران هم حضور دارند. موضــوع هم وقتی 
جالب تر می شود که در جشنواره ورزشی رکورد ملی 
ورزشی حلقه هولاهوپ به لحاظ تعداد شرکت کننده 

نیز شکسته می شود.

ترویجورزشهمگانی
زهراشمساحسان،رئیسكمیته
اجتماعیشورایاسلامیشهر

تهران:
ترویج ورزش همگانی و تغییر سبک 

زندگی را باید به شکل ویژه دنبال کنیم. ان شاءالله سازمان 
ورزش شــهرداری بتواند برنامه های گســترده تری را در 
مدارس شهر تهران با هدف ترویج الگوی سبک زندگی سالم 

و پرنشاط به اجرا بگذارد.

توجهبهورزشبانوان
حســیناوجاقی،مدیرعامل
ســازمانورزششــهرداری

تهران:
این برنامه چند ویژگی دارد؛ نخست 

اینکه شرکت کنندگان محصل و در رده سنی نونهالان و 
نوجوانان بودند، دوم اینکه شــرکت کنندگان در مسابقه 
دختران بودند و توجه به ورزش بانوان و دختران یکی از 
اهداف اصلی سازمان ورزش و مجموعه شهرداری تهران 
است. برای برگزاری این رویداد شهرداری منطقه یا همان 
مدیریت شــهری، آموزش و پرورش و هیأت ورزش های 
همگانی استان تهران دست به دســت هم داده اند. نکته 
مثبت دیگر این جشــنواره ثبت یک رکــورد ملی برای 

دختران دانش آموز تهرانی بود.

ركوردزدهشد
فاطمهتنهایی،شهردارمنطقه8:

این دومین رکوردزنی شــهرداری 
منطقه 8در 2ســال اخیر در رشته 
ورزش های همگانی اســت. ســال 

گذشته میزبان 1403نفر از دانش آموزان دختر در رشته 
طناب زنی بودیم و در این رشــته ثبت رکــورد کردیم. 
امسال هم با حضور 1404دانش آموز دختر در رشته حلقه 
هولاهوپ یک رکورد دیگر در رشته های همگانی کشور به 
ثبت رساندیم. این برنامه ها باتوجه به کم تحرکی و چاقی 
دانش آموزان به ویژه دختران در دستور قرار گرفته است تا 

در آینده مادرانی سالم و بانشاط در جامعه داشته باشیم.

آتوساستاری،دانشآموز
مســابقه خیلی خوبی بود و کنار دوستانم خیلی به ما 
خوش گذشت. برنامه شادی بود و خوشحالم که در این 

جشنواره شرکت کردم.

آتناساریخانی،دانشآموز
از بچگی با حلقه هولاهوپ کار می کردم و در این رشته آموزش دیده 
بودم. این برنامه واقعا عالی بود و خیلی به ما خوش گذشت. جشنواره 

هولاهوپ هم شور و نشاط بالایی داشت و هم خوب برگزار شد.

سارینارودسرابی،دانشآموز
مدرسه به ما اعلام کرد جشنواره هولاهوپ توسط شهرداری 
برگزار می شــود و هر دانش آموزی که علاقه مند اســت 
می تواند در این مسابقه شرکت کند. بعد هم  شهرداری حلقه 

هولاهوپ و مربی برای تمرین به مدرسه ما فرستاد.

لیلاصنوبری،مربی
از طرف شــهرداری به عنوان مربی رشــته هولاهوپ حدود 4روز با 
450دانش آموز  علاقه مند مدرسه هاجر تمرین کردم که در نهایت 
76نفر به عنوان نفرات برتر راهی این جشــنواره شدند. شاگردانم از 

شرکت در این جشنواره حسابی خوشحال بودند.

1404
حلقه هولاهوپ 
توسط شهرداری 

منطقه خریداری و 
به مدارس اهدا شد.

5
مربی ورزش 

استفاده از حلقه 
 هولاهوپ را

  آموزش دادند.

10
مدرسه ابتدایی 
منطقه در این 

جشنواره حضور 
داشتند.

قطعبرق،گمرکسهلانرافلجكردهاست
بهدلیلنداشتنزیرساختهایتوزیعبرقدرمنطقهگمرک
سهلاندرشبسترودرجادهسدامند،برقیبهشركتواگذار
نشدهاستوهمینباعثشــدهبرقغیرقانونیكهمورد
استفادهشركتهاست،مدامقطعشودوشركتهایتولیدی
بلاتکلیفبمانند.واقعادریکمنطقهاقتصادینبایدبرقبه
واحدهاواگذارشود؟درزمانتحویلاملاک،زمانانتظاربرای
رساندنبرقاصلیرا2سالاعلامكردندواكنونچندسال
استكهآنمدتبهسررسیدهوشركتهابیبرقماندهاند.
دراینشرایطاغلبتولیدكنندگانبرایتامینبرقمصرفی،
ازتیربرقبدونرعایتكوچکتریننکاتایمنیوخطرات
ناشیازآناستفادهمیكنندكهآسیبهایجانیومالیرا
برایمصرفكنندهبهدنبالدارد.مسئولانادارهبرقوسایر
مسئولانهمبیتوجهبهاینوضعازانجاموظایفخودسرباز
زدهوصنعتگرانوكاسبانرابهحالخودرهاكردهاند.لطفابه

دادساكناناینمنطقهتجاریبرسید.
ایادیازشبستر

كدامقانوناجازهمیدهدجلویملک،محلپارکاختصاصی
باشد

بسیاریازمغازهدارانمنطقهافســریه15متریاول،دومو
سومباایجادموانعازجملهكلهقندی،لاستیک،نردبان،جعبه
وقراردادناجناسمغازهدرخیابانوپیادهروموجبسلب
آسایشازافرادیمیشوندكهمیخواهندخودرویخودرادر
كنارخیابانپارکكنندیاقصدعبورازآنبخشخیابانرادارند.
آنهاادعادارندكهجلویمغازهشاناستوكسیحقپارک
خودرودرآنقسمترانداردوهمینموضوعموجبترافیک
وپارکدوبلهخودروهامیشود.ازشهردارانمناطق14و15
تقاضاداریمنسبتبهجمعآوریبساطاینافراددراینمنطقه
ودرهركجاكهموجبسلبآسایشمردممیشود،اقدامكنند.
اهالیمنطقهافسریه

رقابتسالمتفریحی- ورزشیبیندانشآموزان
معرفیوآموزشیکرشتهورزشیمفید،ارزانودردسترسبهدانشآموزان

مقابلهباکمتحرکیوچاقیدانشآموزان
کشفومعرفیاستعدادهادرحوزههولاهوپبرایشرکتدرمسابقاترسمیاینرشته

ایجادنشاط،شادابی،انگیزهوروحیهخودباوریبیندانشآموزان

5هدف اصلی 
برگزاری جشنواره 

هولاهوپ



علت افزایش بیماری های واگیردار 
چند روز پیش، علیرضا رئیسی، معاون 
بهداشــت وزیر بهداشت به این موضوع 
اشاره کرد که ورود اتباع بیگانه از مرز های 
شــرقی هرازگاهی باعــث همه گیری 
سرخک می شــود و مجبور می شویم 
دوباره برای عده زیادی واکسن تزریق 
کنیــم؛ موضوعی که دکتــر آمیتیس 
رمضانی، متخصص بیماری های عفونی 
و گرمسیری و دبیر انجمن متخصصان 
عفونی کشــور هم ضمــن تأیید آن به 
همشهری می گوید: البته بیماری های 
عفونی مثل سرخک تنها مسئله ایران 
نیست و آمار آن در کشوری مثل آمریکا 
هم از 1000مورد گذشــته است. این 
اتفاق برای نخســتین بار طی 5ســال 

گذشته در آمریکا رخ داده است.

یک نکته مهم
دکتر رمضانی می گوید: ما نمی توانیم 
کشورها را از هم متمایز کنیم و بگوییم 
کشــور ما با بقیه کشــورها فرق دارد. 
الان ما ســرخک را در کشــور داریم 
و یک دلیلش این اســت که خیلی از 
مردم در دوران پاندمی کرونا، کودکان 
خود را از ترس ابتلا بــه این ویروس، 
برای تزریــق واکســن نمی بردند. از 
طرف دیگــر، ورود اتبــاع را داریم که 
 واکسینه نیستند و باعث انتقال بیماری 

می شوند.

دلیل شیوع ویروس ها و بیماری ها
دبیر انجمن متخصصان عفونی کشور 
می گوید: ویروس سرخک در خیلی از 
کشورها ریشه کن شــده بود و خود ما 

هم داشتیم به حذف سرخک در کشور 
که دستاورد بزرگی است، می رسیدیم، 
اما عوامل متعــددی مثل ورود بی رویه 
پناهجوهــا از مرزها، تغییــرات آب و 
هوایی، دستکاری محیط زیست و خیلی 
از عوامل دیگر روی گردش بیماری های 
عفونی تأثیر می گذارند و باعث می شوند 
که یک سری بیماری ها که اصلا وجود 
نداشتند، به وجود بیایند مثل کرونا؛ آن 
هم به شکلی که چند سال سخت با آن 

مواجهه داشتیم.
 این عوامل همچنین باعث می شــوند 
که بیماری هــای عفونی کــه کنترل 
شــده بودند، از کنترل خارج  شــوند و 
دوباره بر گردند مثل سرخک و مالاریا. 
مالاریــا در کشــورهای اروپایی کاملا 
حذف شــده بود و دیگر موردی از ابتلا 
وجود نداشت، اما الان به دلیل تغییرات 
 اقلیمــی و... دوباره شــاهد گردش آن 

در اروپا هستیم.

ارتباط تغییــرات اقلیمی و افزایش 
بیماری های عفونی

این متخصــص بیماری هــای عفونی 
دربــاره ارتبــاط تغییــرات اقلیمی و 
ســایر عوامل روی پیدایش یا برگشت 
ویروس ها توضیح می دهد و می گوید: 
تغییــرات اقلیمی باعث می شــوند که 
زیســتگاه های جانــوری تغییر  کنند 
یا تخریــب و نابود شــوند و درنتیجه 
تمــاس انســان بــا حیات وحــش یا 

حیوانات وحشــی بیشــتر و نزدیک تر 
می شــود؛ موضوعی که باعث می شود 
انتقال بیماری ها بیشتر شــود.  دکتر 
رمضانی ادامه می دهــد: ما هیچ وقت 
در کشــورهای عربی همجوار این همه 

بارندگی نداشتیم.
این بارندگی هــا باعــث تغییراتی در 
زیســتگاه های ناقلان ویروس ها شده 
است. خیلی از بیماری های عفونی مثل 
مالاریا و تب دنگــی از طریق یک ناقل 
)مالاریا از طریق پشــه مالاریا و دنگی 
از طریق پشه آئدس( به انسان منتقل 
می شوند. حالا در کنار آن عواملی چون 
سفرها و... باعث می شوند بیماری های 
عفونی گردش بیشتری پیدا می کنند؛ 
مثلا ســاخت یک ســد باعث می شود 
کــه کل آن منطقــه دچــار تغییرات 
زیست محیطی  شود که همین مسئله در 
افزایش بیماری های واگیردار تأثیر دارد. 
به گفته رمضانی، همه ایــن عوامل در 
کنار هم باعث می شوند که بیماری های 
عفونی نوپدید و بازپدید به وجود بیایند؛ 
مثلا ما داشــتیم به حــذف مالاریا در 
کشــور می رســیدیم، امــا به خاطــر 
تغییرات اقلیمی و همچنین ورودهای 
غیرقانونــی مهاجران و ســایر عوامل، 
 دوباره شــاهد مــواردی از مالاریا در

کشور هستیم.

از طغیان های کوچک تا طغیان های بزرگ
دبیر انجمن متخصصان عفونی کشور 

به نکته مهمی اشاره می کند و می گوید: 
بیماری هایی مثل سرخک و آبله مرغان 
و... که در کشور شــاهدیم، مواردی از 
طغیان های کوچک انــد و طغیان های 
بزرگ نیستند که بخواهیم نگران شویم 
که مثل کووید تبدیل به تهدید جهانی 
شــوند یا خطر عمومی جهانی داشته 
باشــند. این موارد در حد طغیان های 
کوچک مشــکل ایجــاد می کنند، اما 
مسئله ای که می تواند تبدیل به تهدید 
بزرگ جهانی شــود، غیراز ویروس ها 
)مثل کرونا و...( که قابلیت ایجاد پاندمی 
و طغیان های بزرگ در جهان را دارند، 

»مقاومت میکروبی« است.
این تهدیــد خیلی بی ســروصدا دارد 
اتفــاق می افتد و دلیلــش هم مصرف 
بی رویه آنتی بیوتیک ها در انســان ها، 
دام هــا و محیط زیســت اســت و اگر 
جلوی ایــن روند گرفته نشــود، افراد 
زیادی در آینده به دلیــل عفونت های 
 غیرقابل درمان، جان خود را از دســت 

خواهند داد.

سبک زندگی 

 70درصد مواد اولیه داروها  
ایرانی است 

بعد از پاندمی کرونا بسیاری از کشورها آگاه شدند 
که در حوزه مواد مؤثره دارویی و بسته بندی نیازمند 
خودکفایی هســتند تا در بحران ها از عهده تامین 
نیازهای خود برآیند. آن زمان کشورهای برخوردار 
از ارائه مواد زیرساختی صنعت داروسازی به دیگران 
امتناع می کردند و حتی دستمال کاغذی و ماسک 
ســاده هم دچار کمبود شــده بود؛ اتفاقی که به 
جهش تولید در این حوزه کمک کرد و حالا  ایران 
جزو کشورهایی اســت که بخش قابل توجهی از 
مواد اولیه دارویی را از تولید داخل تامین می کند. 
فرامرز اختراعی، رئیس سندیکای تولیدکنندگان 
مواد دارویی، شیمیایی و بســته بندی دارویی، در 
نشســت خبری هفتمین نمایشــگاه بین المللی 
فارمکس خاورمیانه ۲0۲5 با بیان این مطلب درباره 
اظهارنظرهایی که نسبت به کیفیت داروهای ایرانی 
مطرح می شود، گفت: »اینکه بگوییم داروی ایرانی 
کیفیت خوبی ندارد، درست نیســت. نباید نظام 
دارویی کشور را دســت کم گرفت. گرفتاری های 
ذهنی، باورهای غلط و مفاســد اقتصادی، عامل 
توجه به داروهای خارجی اســت. یک مقاله پیدا 
کنید که نشــان بدهد کیفیت مــاده مؤثره تولید 
داخل از مشــابه خارجی آن پایین تر اســت. ما به 
اقصی نقاط دنیا تکنولوژی صادر می کنیم و حتی 
چینی ها برای یک ماده اولیه ما التماس می کنند 
که به دلیل کمبودها فقط ملزم به تامین نیاز داخلی 
هستیم.« اختراعی در پاســخ به سوال همشهری 
درباره هشــدارهایی که نسبت به کمبودهای آتی 
در حوزه مواداولیه و تولید دارو مطرح می شود هم 
توضیح داد: »در حوزه داروی تمام شده، یک بخش 
ماده اولیه و بخش دیگر مواد بسته بندی و جانبی 
است و هرکدام دچار کمبود شود، تولید نخواهیم 
داشت. اما تجربه ۲0سال گذشــته نشان داده که 
موارد کمبود مــواد مؤثره ایرانی بســیار کم بوده 
است. دلیلش هم رقابت پذیری در این حوزه است. 
به طوری که هر ماده مؤثره را چند شرکت دارویی 
تولید می کنند. معمولا زمانی که درباره کمبود دارو 
صحبت می شود، مرتبط با محصولاتی است که مواد 

اولیه آنها وارداتی هستند.« 

با کارشناس 
شمشیر دولبه 

شبکه های اجتماعی 
در روان درمانی

پلتفرم های رســانه های 
تیک  مانند  اجتماعــی 
تاک و اینســتاگرام به 
منابع مهمی از اطلاعات 
ازجملــه روانشناســی 
تبدیل شده اند و به سرعت 
می تــوان مجموعه ای از 
نکات توصیه شده درباره 
سلامت روان یا بینش های 
روانشناختی را در آنها پیدا 
کرد. اما نکته مهم اینکه 
آنها جوانب مثبت و منفی را 
همزمان دارند و بهتر است 

درباره آنها آگاه تر باشید.

 نکات منفی
  اطلاعات نادرســت: 
همه اطلاعات به اشتراک 
گذاشته شده در رسانه های 
اجتماعی دقیــق یا قابل 

اعتماد نیستند.
  ساده سازی بیش از حد: 
ساده کردن مفاهیم پیچیده 
روانشناختی می تواند منجر 

به عدم عمق و درک  شود.
  عدم شخصی ســازی: 
توصیه های کلی ارائه شده 
در رســانه های اجتماعی 
متناسب با نیازهای فردی 

نیست.
  جایگزینــی بــرای 
کمک هــای حرفــه ای: 
اگر رســانه های اجتماعی 
کمــک  جایگزیــن 
روانشــناختی حرفه ای 
شــود، برای سلامت روان 

مضر است.

 نکات مثبت
   دسترســی: هرکسی 
که گوشی هوشمند دارد، 
می تواند در مورد سلامت 
روان و مفاهیم روانشناختی 
بدون نیاز به بیرون رفتن از 

خانه اطلاعات کسب کند.
  آگاهی: این پلتفرم ها 
می توانند نقش مهمی در 
گسترش آگاهی در مورد 
مسائل مربوط به سلامت 

روان داشته باشند.
  ایجاد جامعــه: در این 
رسانه ها می توان جوامعی 
از افراد با مسائل مشابه را 
پیدا و حس تعلق و حمایت 

را ایجاد کرد.
   انگیــزه: اشــتراک 
تجربیات بهداشت روانی 
به عنوان انگیــزه ای برای 
افراد برای بهبود وضعیت 

روانی مؤثر است.

برخی عوامل 
مدرن مؤثر بر 

گسترش ویروس ها
  سفرهای بین المللی 

  رشد شهرنشینی 
  دستکاری اکولوژی 

  جنگ
   فقر

مکث
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بیماری های شرقی
 برخی ویروس ها و بیماری ها از طریق ورود اتباع به کشور، دردسرهایی برای نظام سلامت ایجاد می کند

 از ابتدای امسال تاکنون هزار مورد 
ابتلا به سرخک در ایران شناسایی 
شــده که به گفته مسئولان، بیشتر  
مبتلایان از اتباع خارجی هستند؛ 
اتباع کشورهایی مثل افغانستان و 
پاکستان که پوشش واکسیناسیون 
در کشورهایشان بسیار ضعیف است 
و بنابراین با بیماری وارد کشورهای 

دیگر می شــوند؛ البته کارشناسان 
هشــدار می دهند که مسئله تنها 
سرخک نیست که این روزها سر زبان 
افتاده و ما بیماری های دیگری مثل 
تب دنگی، مالاریا، آبله مرغان و حتی 
ســل را هم داریم و احتمال افزایش 
موارد این بیماری ها هم همیشه وجود 
دارد که البته نگران کننده نیست؛ 
چراکه همه ایــن بیماری ها حتی 
سرخک در حد طغیان های کوچک 
بروز می کننــد و نگرانی همه گیری 

جهانی درمورد آنها وجود ندارد.

پروانه بندپیگزارش
روزنامه نگار

برخی عوامل طبیعی 
مؤثر بر گسترش 

ویروس ها

  تغییرات اقلیمی

جنگل زدایی  

 تخریب
 حیات وحش

تغییرات
 آب و هوایی

 برخی بیماری ها 
با مبدأ شرق کشور  

  سرخک
  تب دنگی

  مالاریا
 آبله مرغان

 سل

استرس، چه به خاطر شغل باشد 
چه مسائل شخصی تر، می تواند 
آســیب های مختلفــی برای 
سلامت افراد داشته باشد. به ویژه 
اینکه برخی افــراد برای کاهش 
استرس به رفتارهای ناسالم هم 
روی می آورنــد، ازجمله مصرف 
دخانیات یــا  پرخوری کردن. اما 
آژانس سلامت ملی بریتانیا برای 
رفع استرس 9پیشنهاد را مطرح 
کرده کــه می توانیــد در ادامه 

بخوانید.

9راهکار 
مؤثر و ساده 
علیه استرس

ابتلا به کرونا 2درصد 
بیشتر شد

اوایل هفتــه جاری معاونت بهداشــت وزارت 
بهداشت از شیوع مجدد ویروس کرونا در کشور 
خبر داد و گفت: رصدهــای صورت گرفته در 
سامانه های دیده وری و مراقبت غیردیده وری 
کشــور حاکی از افزایش موارد ابتلا به ویروس 

کرونا در هفته های اخیر است.
همچنین روند گردش ویروس های تنفسی در 
کشور همچنان ادامه دارد. این معاونت بر لزوم 
تشدید اقدامات مراقبتی در برابر بیماری های 
حاد تنفســی، به ویژه کرونا تأکیــد کرده بود. 
حالا قبــاد مرادی، سرپرســت مرکز مدیریت 
بیماری هــای واگیر وزارت بهداشــت هم این 
افزایش موارد ابتلا را تأیید می کند و می گوید: 
»آخرین یافته های نظــام مراقبت و دیده بانی 
عفونت های تنفسی بیانگر این است که نسبت 
ابتلا به کووید-1۹ طی چند هفته از ۲درصد به 
4درصد رســیده اما افزایش ۲درصدی از نظر 
میزان و سویه نگران کننده نیســت.« البته با 
تأکید این مسئول در حال حاضر با هیچ سویه 
جدیدی مواجه نیستیم و در توضیح بیشتر بیان 
می کند: »سویه جدید و خطرناکی از کووید-1۹ 
در کشور و دنیا در گردش نیست. سویه های در 
گردش، سویه های معمول هستند. کووید-1۹ 
به یک بیماری بومی در سطح جهان تبدیل شده 
و رصد این بیماری به منظور شناســایی تغییر 
رفتار از برنامه های معمول وزارت بهداشت است. 
سویه های در گردش هم از سویه های معمولی 
هستند که شــرایط اضطرار ندارند. همچنین 
نگرانی چندانی درخصوص ایجاد سویه جدید و 

یا تغییر رفتار ویروس وجود ندارد.« 

نکته روز 

80کارخانه 
مواد مؤثره دارویی در کشور فعال 

هستند 

1505قلم 
ماده مؤثره تولید می شود که با 

حذف مشابهت ها رقم خالص تولید 
به 609 می رسد

100
درصد

 ماشین آلات مورد نیاز 
 صنعت مواد مؤثره دارویی 

در کشور تولید می شود

70
درصد

 نیازهای مواد مؤثره دارویی
  در داخل کشور تولید می شود 

و فقط ۱00میلیون دلار ارزبری دارد

آرش نهاوندیروانشناسی
روزنامه نگار

کمک کنید
شــواهد نشــان می دهــد افــرادی کــه از طریــق 
فعالیت های داوطلبانه یا کارهایی در زمینه اجتماعی 
به دیگــران کمک می کننــد، اغلــب انعطاف پذیرتر 
می شــوند. اگر بــرای داوطلب شــدن وقــت ندارید، 

سعی کنید هر روز به کسی لطفی کنید.

خودتان را به چالش بکشید
تعییــن اهــداف و چالش هــا، چــه 
در محل کار و چه در خارج، مانند 
یادگیــری یک زبــان جدیــد یا یک 
ورزش جدیــد، می تواند بــه ایجاد 

اعتماد به نفس کمک کند.

با مردم ارتباط برقرار کنید
از  خــوب  شــبکه  یــک 
و  دوســتان  همــکاران، 
خانواده می تواند مشکلات 
کاری و دغدغه های شــما را 

در زندگی  کاهش دهد.

فعال باشید
ورزش باعــث از بیــن رفتــن 
امــا  نمی شــود،  اســترس 
از  مقـــــــداری  مــی تـوانــــد 
شــدت کمبود و غــم عاطفــی 

را کاهش دهد.

کنترل را در دست بگیرید
احســاس از دســت دادن 
کنترل یکــی از دلایــل اصلی 
استرس و نداشــتن  آسایش 
است. کنترل داشتن بخش 
مهمی از یافتن راه حلی است 

که شما را راضی می کند.

کمی برای خود وقت بگذارید
بســیاری از مــا ســاعت های طولانــی 
کار می کنیم اما مهم است که مدتی 
بــرای معاشــرت، آرامــش یــا ورزش 
صــرف شــود. چنــد شــب در هفتــه 
به خود اختصــاص دهید و بــه دور از 

تفکرات کاری وقت بگذرانید.

خودداری از عادات ناسالم 
بــه الــکل، ســیگار و کافئیــن 
مقابلــه  راه هــای  به عنــوان 
متکــی نباشــید. برخــی از آنها 
ممکن است تسکین موقتی 
ایجاد کنند، امــا در دراز مدت 

آسیب زا خواهند بود.

هوشمندانه تر کار کنید
بــه  کــردن  کار  هوشــمندانه تر 
ایــن معنــی اســت کــه کار خــود را 
اولویت بنــدی و روی کارهایــی 
تمرکز کنید که تفاوت واقعی ایجاد 
می کنند. کم اهمیت ها را رها کنید 

و برای همه چیز وقت نگذارید.

مثبت باشید
به دنبال نــکات مثبت زندگــی و چیزهایی باشــید که 
برای آنها سپاســگزارید. ســعی کنید در پایــان هر روز 
3مــوردی را که خــوب پیــش رفته اند یــا به خاطــر آنها 

سپاسگزار هستید یادداشت کنید.

دی
رزا

 شی
رام

شه
ح: 

طر
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خطر بیخ گوش جوانانخطر بیخ گوش جوانان
علیرضا شــریفی یزدی، روانشــناس 
اجتماعی: برنامه یوتیوبی»عشق ابدی« 
بار دیگر نقاط ضعف فرهنگ سازی در ایران 
را نشانه گرفت و با سوار شدن بر یک موج 
توهمی، خود را در شبکه اجتماعی عرضه 
کرد. همواره در رابطه با چنین برنامه های 
ضدفرهنگ و مبتذلی 2نگاه وجود دارد؛ 
از یک ســو باید قبول کرد که عده  اندکی 
به همین سبک و سیاق زندگی می کنند 
اما از سوی دیگر نباید فراموش کنیم 
که برخی برنامه ســاز ها از یک نقطه 
تاریــک- هر چنــد محدود-برای 
کســب درآمد خود بهره می برند. 
جامعه ما به شدت تب دار است و 
برخی همچون سازندگان این 
برنامه از چنین شرایطی به نفع 
خود بهره می برند و زمینه  
برای تولیــد محتواهای 
شرم ستیز فراهم می شود.

مکث

انتخابکنیاانتخابمیشوی
نیم نگاهی به برنامه یوتیوبی عشق ابدی 
نشان می دهد که سازندگان با زیرکی 
تمام تلاش کرده اند از حضور دختران و 
پسران دهه های 70و 80 استفاده کنند 
تا از این طریق مسیر جذب مخاطبان 
خاص یوتیوب برایشان آسان تر باشد. 
در این برنامه که با حضور 5دختر آغاز 
می شود، مجری تلاش می کند مدام با 
گفتن این جمله که »برای نخستین بار 
خانم ها قرار است انتخاب کنند.« این 
برنامه را ســوار بر یک ساختارشکنی 
معرفی کند اما در ادامه راه، مدام این 
جمله از مجری شــنیده می شود که 
»انتخاب کن یا انتخاب می شــی« تا 
پشت پرده این ادعای پوشالی و ابتذال 

حاکم بر این برنامه عیان شود.

بعدازبلایندیتحالانوبت
عشقپوشالیاست

ســال گذشــته بود کــه بلایندیت های 
ایرانی همچون یک ویروس به ســرعت 
در شبکه های اجتماعی گسترده شدند و 
هر چند برخی معتقد بودند این برنامه ها 
برشی از واقعیت جوانان امروزی را نمایان 
کرده اند اما نگاه های نقادانه و البته منصفانه، 
این برنامه ها را شیوه ای برای تحمیل نگاه 
فانتزی برای ازدواج می دانســتند. حالا 
پس از خاموش شــدن آتش برنامه های 
بلایندیت که تا همین چند ماه پیش در هر 
شبکه اجتماعی ردی از آن دیده می شد، 
نوبت به برنامه »عشق ابدی« رسیده است 
تا بار دیگر به بهانه آشنابودن با رگ خواب 
جوان ها، آنهــا را از دنیــای واقعی جدا و 
دوست داشتن با خط کشی های توهمی 
را به آنها تحمیل کننــد، برنامه هایی که 
مشابه فراوانی در داخل با نام »اسپید دیت« 

)Speeddate( دارند.

زنگخطربرایدنیایفانتزی
پژوهش های داخلی در مــورد این قبیل 
برنامه ها صــورت گرفته اســت که خبر 
از یک فاجعه می دهنــد. به عنوان مثال 
پژوهشــگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در 
سال 1399با تکیه بر یک پژوهش اعلام 
کرد کــه »مصرف ســریال های خارجی 
عاشقانه، با افزایش نارضایتی از روابط واقعی 
و کاهش تاب آوری عاطفی میان دختران و 
پسران جوان همراه بوده است. مخاطبان 

با مواجهه مکرر بــا روایاتی غیرواقعی 
از عشــق، در تعامل بــا واقعیت های 
پیچیده رابطه دچار سردرگمی و گاه 

سرخوردگی می شوند.«

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار
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در روزهای اخیر رئالیتی شو »عشق ابدی«، بحث در مورد فرهنگ سازی عجیب و مبتذل 
برای ازدواج را داغ کرد. این برنامه که از آن سوی آب ها مخاطب ایرانی را نشانه گرفته 
است، تلاش می کند که با گنجاندن جوان هایی از نسل های مختلف به شکل هدفمند 

مخاطبان خاص را جذب کند. ویترین این برنامه دادن حق انتخاب به زنان است اما 
چینش خط به خط این برنامه نشان می دهد که باز هم حرف بر سر نگاه جنسیت زده 

و کسب درآمد با گنجاندن رفتارهای عجیب و غریب میان جوانان 
است؛ چرا که به زوج برنده این رئالیتی شو، وعده جایزه 

30هزار دلاری داده شده است.

عشقپوشالی
برنامه »عشق ابدی« که با حمایت از انتخاب زنان 
در حال پخش است، با حواشي فراواني روبه رو شد

نیما یوشیج با اشعار تازه در نمایشگاه
سي و ششمین نمایشگاه بین المللي 
کتاب تهران از نیمه گذشته و 5 روز به 
پایان آن مانده است. نمایشگاه امسال با 
چند موضوع پیوند خورده و عجین شده 
است؛ اولي همزمان شــدن با سالگرد 
شهادت آیت الله رئیسي، رئیس جمهور 
و یارانش و سپس با مسئله جعل هویت 
خلیج فارس به خلیج عربي که ترامپ 

سوداي آن را در ســر دارد و به زبان آورده که در حال فکر کردن 
به این موضوع اســت. در گزارش زیر خلاصه اي از اتفاقات 2روز 

گذشته که در نمایشگاه رخ داد را با هم مرور مي کنیم:

جغرافیاي تاریخي سیراف
ویراست جدید کتاب »جغرافیای تاریخی سیراف« اثر ماندگار 
محمدحسن سمسار، پژوهشگر برجسته تاریخ و جغرافیای ایران، 
شنبه 20 اردیبهشت ماه در غرفه انجمن آثار و مفاخر فرهنگی 
رونمایي شد. محمود شالویی، رئیس انجمن آثار و مفاخر فرهنگی 
در این باره گفت: کتاب »جغرافیای تاریخی سیراف« تنها اثری 
پژوهشی نیست، بلکه سندی تاریخی و تحلیلی از تمدن دریایی 
ایران در جنوب کشــور و یکی از منابع اساســی برای شناخت 

سیراف، این بندر باشکوه ایرانی در دل خلیج فارس است.

مجموعه شعر چاپ نشده نیما یوشیج
مجموعه شعر »از غریب من« سومین دفتر از اشعار منتشرنشده 
نیما یوشیج از سوی فرهنگستان زبان و ادب فارسی چاپ و در 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران عرضه شد. »از غریب من« که 
به تصحیح مهدی علیایی مقدم آماده و تدوین شده، شامل 209 
شعر کوتاه و بلند از نیماست که از رباعی و ابیات پراکنده کوتاه 
تا منظومه های بلند نیما را دربرمی گیرد. مصحح، در تدوین این 
دفتر تلاش کرده از شعر نیما، فارغ از کیفیت و کمیت آنها، هرچه 

بیشتر نشر شود.

کودکان شاهنامه خوان
در این دوره از نمایشگاه کتاب تهران، کتاب های »زیبا صدایم 
کن« و »باغ کیانوش« بیشــترین فروش را در انتشارات کانون 
پرورشــی کودکان و نوجوانان به خود اختصاص داده اند. رضا 
ناطقي، مسئول غرفه کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
در این باره گفت: در عین حال از مجموعه کتاب های داستان های 

شاهنامه نیز استقبال می شود.

از نمایشگاه کتاب چه خبر؟

صفحه آرا: مجید اصغری

سالمند

افزایش حقوق بازنشستگان آغاز شد
سازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد: حقوق و مزایای بازنشستگان 
و مســتمری بگیران تامین اجتماعی با اعمال افزایش سالانه و 
متناسب سازی 1۴0۴ در روزهای 29 تا 31 اردیبهشت پرداخت 
می شود و حکم و فیش حقوقی نیز در هفته آینده صادر خواهد 
شد. به گزارش  سازمان تامین اجتماعی، نرم افزار افزایش حقوق و 
کمک های جنبی بازنشستگان و مستمری بگیران در سال 1۴0۴ 
تهیه شده و در مرحله پیاده سازی و انجام تست های نهایی است. 
پس از نهایی شدن افزایش ها، بلافاصله عملیات اعمال مرحله دوم 
متناسب سازی )30 درصد( طبق قانون برنامه هفتم پیشرفت آغاز و 
از ابتدای هفته آینده احکام افزایش و متناسب سازی صادر می شود 
و فیش حقوقی در اختیار مستمری بگیران قرار می گیرد. در پی آن، 
محاسبه و تهیه فهرست های اردیبهشت توسط واحدهای اجرایی 
آغاز و پس از انجام اقدامات لازم صحت سنجی اطلاعات توسط 
بانک های عامل، پرداخت مستمری اردیبهشت ماه 1۴0۴ به همراه 
افزایش سالانه و مبالغ متناسب سازی مشمولان، در روزهای 29، 

30 و 31 اردیبهشت انجام می شود.

خانواده

جزئیات کمک هزینه چندقلوها
مریم خاک رنگیــن، مدیرکل دفتر خانواده، بانوان و ســلامت 
اجتماعی سازمان بهزیســتی اظهار کرد: از جمله حمایت های 
سازمان بهزیستی می توان به پرداخت مستمری و کمک هزینه 
مراقبتی برای خانواده هایی با فرزندان ســه قلو و بیشــتر ارائه 
بسته های معیشتی یا تغذیه ای برای کودکان زیر 2سال که دچار 
سوءتغذیه هستند اشاره کرد. این خانواده ها همچنین مشمول 
دریافت کمک هزینه مسکن و اشتغال از سوی سازمان می شوند.

خاک رنگین ادامه داد: کودکان چند قلوی زیر 2سال که دچار 
ســوءتغذیه هســتند، کمک هزینه تغذیه دریافت می کنند. 
همچنین در موارد معرفی شــده از سوی ســازمان بهزیستی، 
شیرخشک برای کودکان زیر یک سال توسط وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی تأمین می شــود. وی با اشاره به منابع 
مالی این حمایت ها گفت: مستمری ها از محل اعتبارات سازمان 
بهزیستی و سازمان هدفمندی یارانه ها تأمین می شود. در حال 
حاضر 38 هزار و ۴19 نفر از این مستمری ها بهره مند هستند و 

1528 پرونده نیز در نوبت بررسی قرار دارند.

ساخت200هزارواحدمسکونیبرایمعلمان
فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی: در قالب تفاهمنامه ای با وزارت آموزش و پرورش، ساخت ۲۰۰ هزار واحد 
مسکونی برای فرهنگیان هدف گذاری شده است. همه ما و فرزندان مان مدیون معلمان مان هستیم. نقش 

وزارت آموزش و پرورش در شکل گیری جامعه ای پویا و پرنشاط بسیار پررنگ است.

شیوعاختلالاتیادگیریبینکودکان
ســیدعلی حســینی، رئیس دانشــگاه علوم توانبخشــی و ســلامت اجتماعی: شــیوع اختلالات یادگیری بین 
دانش آمــوزان ابتدایی ۵ تا ۶ درصد اســت که این میزان شــیوع در پســران به مراتب بیش از دختران اســت. 

اختلالات یادگیری طیفی از مشکلات را در کودکان شامل می شود.
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بررسی تأثیر هوش مصنوعی بر رسانه

شهاب اسفندیاری، رئیس ســتاد علمی همایش هوش مصنوعی، فرهنگ و رســانه: بررسی ابعاد مختلف تأثیر 
هوش مصنوعی بر حوزه های فرهنگ و رسانه و همچنین سیاستگذاری، برنامه ریزی و راهبری محتوا در این حوزه با 
محوریت پژوهشکده سیاستگذاری و تنظیم گری رسانه از اهداف برگزاری همایش هوش مصنوعی و رسانه است.

فراگیری شبکه 5G در کشور
سیدستار هاشمی، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: یکی از اولویت های کاری ام در وزارت ارتباطات، فراگیری 
و پیاده سازی  5Gدر کشور اســت. در این دوره از ســرعت های ۱۰ ،۲۰ و۳۰ مگ رها می شویم و با سرعت ۴۰۰ 

مگ و ۵۰۰ مگ معنای واقعی خدمات آنلاین، بازی، فیلم و سریال را درک خواهیم کرد.

صفحه آرا: مجید اصغری

هوش مصنوعی؛ شمشیر دولبه
ساسان شادمان منفردگزارش

روزنامه نگار

فضا

فناوری

سقوط زباله فضایی روسی به اقیانوس
یک زباله فضایی متعلق به دوران شوروی سابق، روز گذشته بیش 
از نیم قرن پس از پرتاب ناموفق خود به ســمت سیاره زهره، به 
زمین سقوط کرد. به گزارش فرانس 24، ورود کنترل نشده این 
فضاپیمای کهنه توسط آژانس فضایی روسیه و نظارت و ردیابی 
فضایی اتحادیه اروپا تأیید شده است. روس ها اعلام کرده اند که بر 
فراز اقیانوس هند سقوط کرده است، اما برخی کارشناسان از مکان 
دقیق آن مطمئن نبوده اند. دفتر زباله های فضایی آژانس فضایی 
اروپا نیز نابودی فضاپیما را پس از عدم نمایش آن بر فراز ایستگاه 
رادار آلمانی دنبال کرده است. البته مشخص نشده که چه مقدار 
از فضاپیمای نیم تنی پس از فرود آتشین از مدار جان سالم به در 
برده است. کارشناسان گفته اند که ممکن است فقط بخشی از آن 
سقوط کند؛ چرا که برای مقاومت در برابر فرود روی زهره، داغ ترین 

سیاره منظومه شمسی ساخته شده است.

هدفون مترجم
هدفون های مجهز به هوش مصنوعی می توانند ترجمه 
گروهی را به طور همزمان با شبیه سازی صدا ارائه  دهند. 
»توچائو چن« دانشجوی »دانشگاه واشنگتن« به همراه 

برخی از محققان این دانشگاه یک سیستم هدفون طراحی 
کرده اند که همزمان صحبت چندین گوینده را ترجمه  و در 
عین حال، جهت و کیفیت صدای افراد را حفظ می کند. این 
گروه پژوهشی، سیستم را با هدفون های نویزگیر موجود در 

بازار که به میکروفن مجهز هستند، ساخته اند.

عکس نوشت

اینفوگرافیک

معارفه رسمی جیپ کامپس
جیپ کامپس2026رسما معرفی شد و به بازارهای مختلف 
آمد. این خودروی برقی یک شاسی بلند 5در است که برخی 

از مشخصات آن را ملاحظه می کنید.

باتری
73.7
کیلووات

برد 
500
کیلومتر

قدرت
213

اسب بخار

گشتاور
345
نیوتن متر

قیمت
50400

یورو

اختراع دانشمند ایرانی برای 
کاهش مصرف برق

یک دانشــمند ایرانی کالج مهندســی 
دانشگاه ایالتی اورگان، تراشه کارآمدتری 
را به عنوان پادزهــر در برابر مقادیر زیاد 
برق مصرف شــده توســط برنامه های 
هوش مصنوعی مدل های بزرگ مانند 
جمینای و GPT-4توسعه داده  است. به 
گزارش سایت دانشگاه اورگان، رامین جوادی، دانشجوی دکتری 
که همراه با تجاسوی آناند، دانشیار مهندسی برق، این فناوری را 
در کنفرانس اخیر مدارهای مجتمع سفارشی IEEE ارائه کرده اند، 
گفت: »ما یک تراشه جدید طراحی کرده و ساخته ایم که در مقایسه 
با طرح های سنتی، نیمی از انرژی را مصرف می کند.« مشکل هوش 
مصنوعی فعلی این است که انرژی مورد نیاز برای انتقال یک بیت با 
همان سرعتی که تقاضای نرخ داده افزایش می یابد، کم نمی شود. 
این همان چیزی است که باعث می شود مراکز داده از انرژی زیادی 
استفاده کنند.« این تراشه جدید مبتنی بر اصول هوش مصنوعی 

است که میزان برق مصرفی برای پردازش سیگنال را کم می کند.

در پنجمین برنامــه از مجموعه برنامه های 
دانستنیها در تلویزیون همشهری، میزبان 
محمدحسین شفیع آبادی، رئیس دانشکده 
هوش مصنوعی دانشــگاه آزاد اســامی 
اسامشهر، عضو هیات علمی دانشگاه آزاد 
و دانشگاه تکنوفست بلژیک بودیم و درباره 

هوش مصنوعی گفت وگو کردیم.

تعریفی از هوش مصنوعی برای 
ما ارائه دهید.

آلن تورینگ، ریاضیدان انگلیســی یک جمله 
خیلی خوب دارد و اصلا تعریف هوش مصنوعی 
از همین جا شروع می شود. او می گوید: اگر یک 
ماشین کاری را به شکلی انجام بدهد که کسی 
نتواند تشــخیص بدهد آن کار را ماشین انجام 
داده یا انســان، این هوش مصنوعی است. در 
واقع هوش مصنوعی فرآیندی است که بتواند 
فکر کند، یاد بگیرد، تصمیم گیری کند. امروزه 
یک مرحله دیگر هم بــه آن اضافه کرده اند که 
شامل اقدام کردن است. هر ماشینی که در واقع 
توانمندی داشته باشد که این 4 فرآیند را انجام 

بدهد یک هوش مصنوعی شکل داده است.
هر کشوری باید زیرساخت های 
هوش مصنوعی خودش را ایجاد کند. ما الان 

در ایران در کجای راه قرار داریم؟ 
باید بگویم که ما در ابتدای راه هستیم. هوش 
مصنوعی باید بتواند تصمیــم بگیرد؛ تصمیم 
گرفتن براساس داده هایی که در اختیار ماشین 
قرار می گیــرد. وقتی کــه می خواهیم داده را 
پردازش کنیم، اینکه پردازش ها در کجا، توسط 
چه سخت افزاری و به چه شکلی انجام می شود 
بسیار مهم است. ما الان از پلتفرم های خارجی 
اســتفاده می کنیم و خب داده های شخصی و 

گفت وگو با عضو هیأت علمی دانشگاه تکنوفست بلژیک در برنامه دانستنیهای همشهری تی وی

خصوصی خود و سازمان مان را در اختیار آن 
قرار می دهیم. قطعا دولــت می خواهد که ما 
زیرســاخت هایی را در ایران طراحی و تولید 
کنیم که این فرآیند داخــل خود ایران انجام 
شود و در این مسیر فکر می کنم هیچ اقدامی 

تاکنون انجام نداده ایم. 
دولت قبل ســال گذشــته ســازمان هوش 
مصنوعی را تأســیس کــرد، ولــی الان این 
فرآیند همچنان مسکوت مانده و تصمیم های 
متعــددی گرفتــه می شــود و در ایــن بین 
سازمان های مختلفی می خواهند زمامدار این 
حوزه باشند. ما در حوزه زیرساخت ها در هوش 

مصنوعی در ابتدای مسیر قرار داریم.

درباره نیازهای سخت افزاری هوش 
مصنوعی هم توضیحاتی می فرمایید.

در 2بخش می شود روی آن تمرکز کرد. یک بخش، 
داده هایی است که باید ذخیره شود که ما نیازمند 
دیتاسنترهای بزرگی هســتیم و در کنار آن یک 
واحد پردازشی می خواهیم که توانمندی داشته 
باشیم داده ها را مورد پردازش قرار دهیم. ما باید 
مزارع جی پی یو )پردازشگر گرافیکی( داشته باشیم 
که به وسیله آنها فعالیت پردازشی برای حجم بسیار 

بالای داده ها در زمان اندک انجام شود.
از خطرات هوش مصنوعی بگویید.

هوش مصنوعی مثل یک شمشیر دولبه همانطوری 
که می تواند باعث رشد ما شود و از آسیب دیدگی ها 

جلوگیری کند، می تواند به ما آسیب هم برساند. 
آگاهی دادن به مردم و اینکه مردم هوش مصنوعی 
را کامل و دقیق بشناسند که چطور از آن استفاده 
کنند، می توانــد نکته مهمی باشــد. این وظیفه 
حکمرانی، دانشگاه ها و رسانه هاست که همشهری 
آن را شروع کرده است. نکته بعدی همگام  شدن با 
این جریان است. هوش مصنوعی را به عنوان تهدید 
نبینیم. فکر می کنم بشریت با توجه به شناختی 
که پیدا کرده است، قوانینی را وضع می کند. مقام 
معظم رهبری فرمودند که اگر ما در این مسیر عقب 
بمانیم چند سال دیگر می آیند و یک سری قوانینی 
وضع می کنند و کشــورهایی که نتوانند خود را از 

مرز موردنظر رد کنند پشت این مرز می مانند.
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همه این اتفاقات خوب از پخش یک مستند تلویزیونی در شبکه استانی خراسان جنوبی شروع شد که ظرفیت های اقتصادی و گردشگری شوره زار کجی را به تصویر کشیده  بود.  بلقیس افضلیان با دیدن 
این مستند، گمنامی این جاذبه  طبیعی   بی نظیر را جفایی در حق مردم شهر محروم نهبندان دید و تخصصش در حوزه هنرهای تجسمی او و  برادرش را به فکر انداخت که با برگزاری ورک شاپی هنری 
ظرفیت های معرفی تالاب در سطوح مختلف را بررسی کند. وقتی  پای استادان  هنرهای تجسمی به نمکزار باز   شد، چسبندگی و استحکام شگفت انگیز خاکش که از تنیده شدن لجن ها و ریشه گیاهان 
در لایه های آن به وجود آمده بود، آنها را حیرت زده کرد و افضلیان مطمئن شد که این تالاب می تواند نمایشگاهی از مجسمه های   گلی اعجاب انگیز باشد که هرم آفتاب داغ کویر رختی سفید و نمکی بر 

تن های گلی برهنه شان می پوشاند. نخستین و دومین دوره این جشنواره در سال های 1396و 1398به صورت ملی برگزار  و امسال هم  اجرای ملی آن ا  ز سر گرفته شد.

پایان گمنامی 
یک شوره زار

تماشای گزارش

برکت نمکزار
سومین جشنواره مجســمه های نمکی در هویت 
هنری اش خلاصه نشــده بود و وقتی هنرمندان 
مشــغول آفرینش موجودات گلی بودند، اهالی 
شهر هم با فروش عروسک هایی که از پشم شتر 
بافته بودند و عرضه نان و خوراک های محلی گرم 
 از گوشــه و کنار فضای 22هزار هکتاری تالاب
 رزق و روزی سفره های خود را برمی چیدند. چاشنی 
این بروبیای هنری و اقتصادی هم موسیقی مقامی 
بود که توسط گروه های موسیقی سنتی خراسان 
برای حدود 4هزار نفری که به تماشای هنرنمایی 
مجسمه ســازان آمده بودند، اجرا شد. تعدادی از 
این 4هزار نفر گردشگران خارجی بودند که همراه 
تورهای گردشگری خراســان به نهبندان آمده 
بودند. از همان 8سال پیش که برای نخستین بار 
این جشنواره ملی برگزار شد، گردانندگان تورهای 
گردشــگری این فرصت را غنیمت شمردند تا در 
جریان برگزاری آن، شگفتی های طبیعی ایران زیبا 
و اعجاز هنرمندانش را با هم و یک جا به گردشگران 

وطنی و مهمان نشان دهند.
 آغوش گرم تالاب نمکی نهبندان از ســال های 
خیلی دور در فصول سرد ســال آشیانه 5هزار 
 گونه پرنده مهاجر ســیبری اســت که در سفر

 دور و درازشان به هندوستان، در نهبندان به دنبال 
میزبانی مهربان می گردند، اما با تبدیل شدن تالاب 
به پاتوق هنرمندان برج پرنده نگری در آن پا گرفت 
تا رفت وآمد مهمانان ســیبری با بدرقه نگاه های 
لذت جوی اهالی و گردشگران همراه باشد. جاده 
خاکی پررفت وآمد این شــهر کویری هم پس از 
سال ها آسفالت به خود دید و اسکله ای 100متری در 
همسایگی تالاب ساخته شد تا اگر آسمان مهربانی 
کند و تالاب پرآب باشــد، رفت وآمد مهمانان به 

تالاب پررونق تر شود.

ضیافت نمکی
درباره شورینی های برگزاری سومین جشنواره ملی مجسمه های نمکی 

از مجسمه های گلی که 8سال پیش وســط تالاب کجی سبز شدند، اثری 
 کم یا زیاد باقی مانده؛ اسب به زمین نشســته ای که شوره زار هنوز نگاه
 سربه زیر و چشم های نیمه بازش را نبلعیده است،  تندیسی با شکل و شمایل 
فیلسوف مآبانه که با وجود پشت سر گذاشتن نرد بان سنگی دور و دراز هنوز 
کاسه چشم بی کره اش حیران و بلاتکلیف به پیش رویش خیره شده،   صورتک برجسته کاکل مجعدی که غم رها شدن 
بی اراده اش در باتلاق روزگار بی کم و کاست در چشم هایش ریخته است.... این مجسمه ها یادگار نخستین دوره جشنواره 
ملی مجسمه های نمکی هستند که برگزاری اش در سال 1396تالاب کجی در جنوبی ترین شهر استان خراسان جنوبی 
را برای ساعاتی به کارگاه مجسمه سازی  هنرمندان چهار گوشه ایران تبدیل کرد و امسال در سومین دوره این جشنواره، 

این گردهمایی نمکی هنرمندان با چاشنی ها و اتفاقاتی ناب تکرار شده است. 

رابعه تیموریزندگی
  روزنامه نگار

صفحه آرا: علیرضا بهرامی

رقابت برترین ها

چند روز پیش دور هم جمع شــدند، در یک روز خیلی 

گرم تالاب که حتی بــاران و رگبارهای بهــاری گاه و 

بی گاه آسمان شهر نهبندان هم از داغی آن کم نمی کرد. 

12هنرمند از 8استان بودند که طرح ها و ایده هایشان 

از آثار 49هنرمند شــرکت کننده در جشنواره، یک سر 

و گردن بالاتر بود و حالا باید اثرشــان را در تالاب اجرا 

می کردند. مهدی ســماکوش، محســن ابراهیم پور و 

هنگامه صالح زهتاب هم جــزو همین منتخبان بودند. 

ســماکوش و ابراهیم پور از مازندران آمده بودند و صالح 

زهتاب از تهــران. آنها و دیگر هنرمنــدان در بکرترین 

قســمت تالاب و جایی کــه هنوز خاک چســبنده آن 

ملات کار هنرمندان دوره های گذشته جشنواره نشده 

بود، کارشان را شــروع کردند و از خاک هایی که با دلو 

و بیل کپــه کرده بودنــد تندیس و 

سردیس هایی خاص یا مکان ها 
و مفهوم های انتزاعی و 

ذهنی تراشیدند.

ایما و اشاره های هنری
حمیدرضا آویشی، دیگر داور جشنواره و چهره ماندگار هنر در سال 1383، اعتبار نشان مفاخرش در رشته مجسمه سازی  ریاست هیأت داوران را بر عهده گرفته بود با همفکری می آورد که در پستی و بلندی روزگار از قدرت پرواز خود غافل می مانند. محمدرضا ذبیح الله زاده که به دارند. این پرنده ریزجثه که با نگرانی به قامت پر از پستی و بلندی کوه چشم دوخته، آدم هایی را به خاطر برای نصب در ضلع شمالی میدان توحید و خیابان شهید خوردین شهرک غرب ساخته بود تفاوتی بسیار گلی پرپیچ و واپیچ بنا کرده، با مجسمه های موش های خوشحال و گاوهای بی خیالی که او پیش از این ناسپاس را نشان دهد. پرنده ترسان و کنجکاوی هم که هنگامه صالح زهتاب لانه اش را در دل یک کوه هنرمند تیزهوش طبع وحشی و قهرآلود غازها را به استعاره گرفته تا مهربانی طبیعت سرکش به انسان پر ریش و مو را در دامن گرفته اند، به زاغ بور و هوبره و کبک های بومی تالاب کجی شباهتی ندارند، اما نمک مردمان این شهر را یادآوری می کند. با آنکه در اثر ابراهیم پور جفت غاز گلی ای که سر انسان بدوی شهری سایه انداخته بود که ورودی طاق مانند دالان هایش کویری بودن نهبندان و اقتصاد وابسته به آدمی نمک فروش را تراشــید. این هیکل مردانه با کلاه نمدی روی سر و کاسه لبریز از نمکش، بر فراز کوچه باغ های شهر بابل تا نمایشگاه ها و گالری های هنری مطرح ایرانی و خارجی باز کرده اند، هیکل سماکوش که آثار نقاشی و مجسمه های حجمی انتزاعی اش راه خود را از کارگاه دنجش در ته یکی از 
دست سازه های این 3هنرمند را به عنوان آثار برتر جشنواره انتخاب 

کردند و با تقدیر از 2 اثر انتزاعی دیگر وجه هنری این رویداد 
را به خط پایان رساندند.

1
2

نخستین و دومین دوره 
این جشنواره در سال های 
1396و 1398به صورت 
ملی برگزار  و امسال هم  
 اجرای ملی آن
 از سر گرفته شد
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